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اقتصـاد  ز یر تیـغ نـاترازی 
بر اساس برآوردها، در صورت عدم تغییر وضعیت تولید و مصرف 
گازی کشور، در سال ۱۴۲۰ با افت فشار مخازن پارس جنوبی و 
افزایش مصرف، ناترازی حدود ۱۰۰۰ میلیون متر مکعبی در روز 
ایجاد خواهد شد.هنوز عرق خیلی ها از گرمای تابستانِ امسال و 
ناپایداری برق خشک نشده بود که خبر آمد احتمال دارد زمستان 
از بی گازی یا ترس از قطع گاز بلرزند. معاون اول رئیس جمهوری 
روزهای آخر شــهریور در ســخنرانی اعلام کرد: از الان مشخص 
اســت زمســتان با ناترازی گاز روبه رو خواهیم شــد.صرف نظر از 
پیش بینی های هواشناسانه، هشدار زمستان سرد در حالی است 
که کشورمان از لحاظ منابع با داشتن ۲۶ تریلیون متر مکعب گاز 
طبیعــی، رتبــه دوم در دنیــا را دارد و از نظر تولید بعد از آمریکا و 

روسیه و بالاتر از چین در جایگاه سوم قر ار گرفته است.گزارش های 
ســال ۱۴۰۰ نشــان می دهد مصرف گاز بدون محاســبه میزان 
هدررفت و گازهای گمشده با ادامه افزایش ها طی دو دهه گذشته 
به ۲۳۰ میلیارد متر مکعب رسیده است. این روند افزایشی ادامه 
داشــته به طوری که ســال گذشــته تولید گاز با کسر فلر و سوخت 
پالایشگاه ها روزانه حدود ۷۳۰ میلیون متر مکعب بوده است. از این 
رقم، ۶۸۵ میلیون متر مکعب در روز گازرسانی شده که ۴۷ درصد 
آن به مصرف خانگی و تجاری اختصاص پیدا کرده است. این میزان 
مصرف در روزهای ســرد بیشــتر می شــود و تقاضا از عرضه پیشی 
می گیرد. حال در ســناریویی مطلوب اگر میزان تولید ثابت بماند، 
سرمای زمستان فاصله ای جدی را بین عرضه و تقاضا ایجاد می کند...

مصرف گازی کشور معادل ۲۵ کشور اروپا و برابر با کل مصرف چین است

مهراد عباد
 عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران

 افزایش هزینه تجارت خارجی 
با تعطیلی    پنجشنبه ها

میرقاسم مؤمنی
 کارشناس انرژی

حسین راغفر
اقتصاددان

 آمار تاسف بار بازماندگان
 از تحصیل

 شهرام شریعتی، فعال حوزه معدن در گفتگو با
 »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

روش های منسوخ شده سنتی 
عامل اصلی حوادث 

تلخ حوزه معدن

 مرگ بیش از ۴۴ کارگر معدن
 در نیمه نخست سال ۱۴۰۳

  معـادن در ایـران 
بلای جان کارگران!

به دلیل کاهش قدرت خرید محصولات لبنی 
به عراق و افغانستان و پاکستان صادر می شود

وداع لبنیـات
 با سفره ایـرانی ها

 حذف اقلام ضروری از سبد خانوارها 
با گرانی مسکن

 سهـم ۴۳ درصدی 
مسکن در هزینه خانوارها

 در گفتگو با عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس بررسی شد

 رفع فیلترینگ
 از وعده تا واقعیت!

در گفتگو با عضو هیأت علمی  دانشکده اقتصاد خوارزمی بررسی شد؛

 رشد ۸ درصدی اقتصاد؛ 
سراب یا  واقعیت؟

دریافتی کارگر معدن 8 میلیون وپانصد هزارتومان ناقابل!

عبرت هایی که حادثه طبس برجای گذاشت

وحید شقاقی شهری، عضو هیأت علمی 
دانشکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی 

گفت: در تمام کشورها سرمایه های مادی 
و مواد خام مثل نفت و معدن، 

سرمایه های انسانی و سرمایه های 
اجتماعی سه مؤلفه رشد اقتصادی 

هستند. متاسفانه اقتصاد ایران در ۵0 
سال گذشته، صرفاً متکی بر سرمایه های 

فیزیکی و مادی بوده است.
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شهرام شریعتی، فعال حوزه معدن در مورد حادثه 
تلــخ معدن طبس بیان کرد: در رابطه با معدن جو 
طبس و اتفاقاتی که افتاده است و ۵۲ نفر از کارگران 
شریف کشور جان خود را در روز اول مهر ازدست 

دادند حرف و بحث زیاد است؛ آن ها در روزی...
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بیت الله ستاریان
 کارشناس مسکن

 بازار مسکـن 
در بن بست

  زنگزور در مسیر 
انزوای گاز ایران

7 5 ۴ 8

نوبت اول

فاطمه عطایی  - رئیس سازمان مدیریت پسماند

شهرداري شهریار )سازمان مدیریت پسماند( در نظر دارد به استناد مجوز اولین جلسه هیات مدیره سازمان به شماره 3369 مورخ 1403/2/9، درخصوص واگذاری منافع از 
طریق عقد اجاره 15  باب تجاری واقع در شهریار زیر گذر سپاه )200 متر به سمت کرج( از طریق مزایده عمومی به شماره مزایده 5003093897000016 با جزئیات مندرج در 
اسناد مزایده، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، اقدام نماید. لذا از متقاضیان دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده به شرح جدول ذیل به 

درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرسwww.setadiran.ir  مراجعه نمایند. لیست موضوع های مزایده به شرح جدول ذیل می باشد:

آگهی مزایده عمومی واگذاری منافع از طریق اذن به انتفاع )عقد اجاره (
 15 باب تجاری واقع در شهریار زیر گذر سپاه 200 متر به سمت کرج

متراژموضوع مزایده / اجارهردیف
قیمت پایه کارشناسی سالانه شماره مورد اجاره)مترمربع(

)ریال(
مبلغ سپرده شرکت در 

مزایده )ریال(

76051030938970000783/456/000/000172/800/000واحد تجاری کارواش 1

5051030938970000831/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره 2104

5051030938970000821/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره 3105

505103093897000811/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره4106

9551030938970000851/944/000/00097/200/000واحد تجاری شماره 5107

15051030938970000712/376/000/000118/800/000واحد تجاری شماره 6108

8551030938970000721/836/000/00091/800/000واحد تجاری شماره 7109

8551030938970000731/836/000/00091/800/000واحد تجاری شماره 8110

8551030938970000761/836/000/00091/800/000واحد تجاری شماره 9111

8551030938970000751/836/000/00091/800/000واحد تجاری شماره 10112

13051030938970000772/160/000/000108/000/000واحد تجاری شماره 11113

5051030938970000841/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره 12103

5051030938970000741/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره 13115

14551030938970000792/760/000/000138/000/000 واحد تجاری شماره 14116

5051030938970000801/296/000/00064/800/000واحد تجاری شماره 15117

1- برای هر یک از مغازه ها و کارواش مزایده بصورت مجزا برگزار می گردد. مساحت مغازه ها و سوله و کارواش مشخص می باشد.
2- واریز مبلغ سپرده شرکت در مزایده برای هر یک از واحد های تجاری 5% مبلغ اجاره سالیانه می باشد. )سپرده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و 

یا ضمانت نامه بانکی(
3- سپرده نفرات اول و دوم مزایده تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد.

4- شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
5- هزینه درج آگهي و کارشناسی صورت گرفته به عهده برندگان مزایده مي باشد. 

6- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مزایده درج گردیده است.
7- تاریخ نمایش در سامانه: مورخ 1403/07/03  لغایت ساعت 14:30 مورخ 1403/07/24

8- مهلت دریافت اسناد مزایده از تاریخ نمایش در سامانه تا ساعت 14:30 تا تاریخ 1403/07/24 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
9-  مهلت ارائه پیشنهادات از تاریخ: 1403/07/03  ساعت 14:30  تا تاریخ : 1403/07/24 ساعت 14:30 )در سامانه  ستاد(

10- زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت 14:00 مورخ  1403/07/25
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/7/3 - نوبت دوم  111403/7/10- زمان اعلام برنده: تاریخ : 1403/07/25 ساعت 15:00

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :09۳۳7190881

جهش تقاضا برای خرید استارلینک در ایران

ماهواره هوایی در ایران چقدر هزینه دارد؟
عرضــه کننده اســتارلینک در گفتگو با دیجیاتو، 
توضیــح می دهد که یک دســتگاه دریافت کننده 
اینترنت ماهواره ای تا به تهران برسد، چه هزینه هایی 

دارد.
براســاس گــزارش دیجیاتو، برای شــفاف کردن 
وضعیت خریدوفروش استارلینک، با یکی از فعالان 
این بازار ارتباط برقرار شده است و به صورت اینترنتی 
با او گفتگو شــده اســت. این فروشنده حتی حاضر 
شد یک دستگاه پایانه استارلینک را به طریقی به 
دســت ما برســاند. دســتگاه به دست ما رسید اما 
ترجیح دادیم بررسی آن را به زمان دیگری موکول 

کنیم.
ایــن عرضه کننده اســتارلینک در روزهای اخیر 
فعالیتش را در شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها 
گســترش داده و ویدئوهــای متعــددی از نصب 
پایانه هــای دریافــت اینترنت ماهــواره ای برای 
مشتریان به اشتراک می گذارد. همچنین در کانال 
تلگرامی خود، توصیه هایی نیز برای خرید امن این 
تجهیــزات ارائه کرده و می گوید کاربران با رعایت 
ایــن توصیه ها، می توانند ریســک کلاهبرداری را 

کاهش دهند.
او همچنین در ویدیوهایی که ارسال کرده، فرایند 
ثبت و فعال سازی این دستگاه ها را کامل شرح داده 
است.سؤال اول ما درباره قیمت این تجهیزات بود. 
او توضیح می دهد که این دستگاه ها را در دبی ۵۰۰ 

دلار می خرد اما باتوجه به هزینه های مرتبط ازجمله 
هزینه خودروهای شوتی و سایر »هزینه های ارسال 
تــا تهــران!«، درنهایت هزینه هر دســتگاه پایانه 
اســتارلینک برای تحویل در تهران به ۱۲۰۰ دلار 
می رســد و عرضه کننده نیز بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ دلار 

روی هر دستگاه سود محاسبه می کند.
این عرضه کننده می افزاید برای خرید اشتراک نیز 
از فیلیپین اقدام می شــود که هزینه اشــتراک آن 
ماهانه حدود ۵۵ دلار اســت. فعال سازی سرویس 
هم به صورت رومینگ در ســطح آسیا خواهد بود؛ 
به این ترتیب هر جای این قاره امکان اســتفاده از 
تجهیزات دریافت میسر است.این عرضه کننده هم 
از داغ شــدن موضوع اســتارلینک در شبکه های 
اجتماعــی تعجب می کند و می گوید آن قدر تقاضا 

زیاد شده که قادر به تأمین کالا نیست!
جهــش تقاضا برای خرید اســتارلینک در ایران؛ 
فروشــندگان کم آوردند!او تحلیل خودش را هم 
دارد: »طیفی در حاکمیت می خواهد فیلترینگ را 
بــردارد و طیف دیگر مقاومــت می کند. اینترنت 
ماهــواره ای هم اهرمی اســت بــرای توجیه رفع 
فیلتر.«برآورد او این اســت کــه تعداد پایانه های 
استارلینک فعال در ایران از ۱۰ هزار دستگاه فراتر 
رفتــه: »من که فعال خرده پا در این بازار هســتم. 
فروشــندگان عمده ای داریم که کانال تلگرامشان 
بیش از ۲۰۰ هزار دنبال کننده پروپاقرص و پولدار 

دارد. تبلیغــات گســترده ای هم می کنند. حدس 
می زنم به بخش قابل توجهی از این دنبال کننده ها 

دستگاه فروخته اند.«
او درمــورد آمار فروش این دســتگاه ها می گوید: 
»بیشــترین فروش ما در حاشــیه شهرهاست که 
دسترســی کمتری به اینترنت پرســرعت دارند. 
کارخانه ها در شهرک های صنعتی و برخی هتل ها 
در شهرهای مسافرپذیر مشتری خوب ما هستند. 
همچنیــن فروش در شــهرهایی مانند شــیراز و 

اصفهان روبه رشد است.«
به گفته او، مشتریان استارلینک افرادی هستند که 
کسب وکارشــان به اینترنت وابسته است. افرادی 
مانند ادمین کانال های پرطرفدار در شــبکه های 
اجتماعی به ویژه یوتیوب، دولوپرها و فریلنسرهایی 
که قطعی اینترنت به آنها زیان های سنگینی می زند.

او ادعاها درباره گران اینترنت ماهواره ای را هم رد 
می کند:  »همین الان راه اندازی اینترنت فیبرنوری 
گاهی تا ده ها میلیون هزینه کابل کشــی به کاربر 
تحمیــل می کند، خرید روتر و مودم هم هســت. 
علاوه براین برای دسترسی به اینترنت فیلترشده با 
سرعت چندصد مگابیتی باید ۴ تا ۵ میلیون تومان 
هزینه ماهانه در نظر گرفت. اما استارلینک با سرعت 
بیــش از ۳۰۰ مگابیت درثانیه بدون قطعی و فیلتر 
ماهانــه ۳ میلیون تومــان )حدود ۵۰ دلار( هزینه 

دارد.«

  سفر رییس جمهور به نیویورک
 چه دســتاوردی به دنبال دارد

وابط  بهبود ر
 تهـران 
 واشنگتن! ؟

بیژن ایرانی
روزنامه نگار

حزب الله از نفس نمی افتد

در روزهای اخیر شاهد تشدید تنش و درگیریها در 
منطقه غرب آســیا بوده ایم. در این راســتا، پس از 
حمله پیجری رژیم اشغالگر قدس به لبنان و منفجر 
شدن برخی دیگر از ادوات الکترونیکی نظیر بی سیم 
ها، موبایل ها، لپ تاپ ها و حتی پنل های خورشیدیِ 
تولید برق، و البته اقدام تروریستی رژیم صهیونیستی 
در به شــهادت رساندن شماری از فرماندهان حزب 
الله لبنان نظیر شــهید "ابراهیم عقیل" در جریان 
حمله یک جنگنده اف ۳۵ اســرائیلی به ساختمانی 
در بیروت، مقاومت اســلامی لبنان نیز با شمار قابل 
توجهی موشک و پهپاد، به عمق اراضی اشغالی حمله 
کــرد و بــه طور خاص اهدافی را در حیفا اشــغالی و 
همچنیــن پایــگاه نظامی رامات دیویــد در قلب 
فلســطین اشغالی درهم کوبید. در این چهارچوب، 
حزب الله لبنان دوربرُدترین حمله خود به فلسطین 
اشــغالی از تاریخ هشــتم اکتبر سال قبل میلادی را 
انجام داده است. بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم 
اشــغالگر قدس ســعی داشته با تشــدید تحرکات 
تروریستی اسرائیل، حزب الله لبنان را وادار به متوقف 

کردن حملاتش به مناطق شمالی فلسطین اشغالی 
کند. حملاتی که ماه هاست زندگی در شمال اراضی 
اشــغالی را فلج کرده اند و موجب فرار بیش از ۲۰۰ 
هزار شهرک نشــین صهیونیســت شده اند. در این 
چهارچوب، ناتوانی چندماهه رژیم صهیونیستی در 
اســتقرار مجدد امنیت در این مناطق سبب شده تا 
ایــن رژیم با یک بی آبرویی بزرگ نزد افکار عمومی 
ساکن در فلسطین اشغالی و البته محیط منطقه ای 
و ورای آن رو به رو شــود. با این همه، در ســطحی 
کلان به نظر می رســد که روند تحولات در منطقه 
غرب آســیا به نقطه ای حساس رسیده است. نقطه 
ای که در قالب آن شاهد نبرد راهبردهای مختلف و 
تئوریسین ها هستیم. با این حال، نکته جالب توجه 
این اســت که هر چــه گزینه های پیش روی رژیم 
اشــغالگر قدس محدود و مشخص هستند، جریان 
مقاومت گزینه های در دسترسِ متنوع و البته شگفت 
انگیزی را در اختیار دارد. در این رابطه، همگان می 
دانند که اسرائیل، تهدید به حمله به لبنان می کند 
و یــا ترور فرماندهان مقاومت و ایجاد وحشــت در 
منطقه را در دستورکار دارد و گزینه ای دیگر را نمی 
تواند عملیاتی کند. این در حالی است که هر چه به 
جلو حرکت می کنیم، شگفتانه های اعضای مختلف 
محور مقاومت علیه اشــغالگران اسرائیلی بیشتر و 

بیشتر می شود و همین مساله عمق وحشت و نگرانی 
صهیونیســت ها را به شــدت افزایش داده است. به 
عنــوان مثــال، حزب الله لبنان هنوز از بســیاری از 
تسلیحات راهبردی خود علیه اراضی اشغالی استفاده 
نکرده و یا اسرائیل هیچگاه تصور نمی کرد که انصارالله 
یمن اقدام به شلیک موشک فراصوت به عمق اراضی 
اشغالی کند. گروه های مقاومت عراقی و سوری نیز 
هنوز برگ های برنده خاص خود را علیه اسرائیل رو 
نکرده اند و البته که حماس نیز با گذشت قریب به 
یک سال از آغاز جنگ غزه، همچنان از توان عملیاتی 
بالایی برخوردار اســت. موضوعی که مورد اعتراف 
بسیاری از تئوریسین های نظامی رژیم صهیونیستی 
و حتی غربی نیز بوده است. بگذریم که کرانه باختری 
نیز در مدت اخیر مجموعه ای از شگفتانه ها را علیه 
صهیونیست ها رو کرده و همچنان گزینه های زیاد 
و متنــوع دیگــری را علیه این رژیم روی میز دارد. از 
این رو، هر چه صهیونیست ها به بن بست رسیده اند 
و گزینــه های راهبردی چندانی را پیش روی خود 
نمی بیننــد، ایــن وضعیت برای جریــان مقاومت 
متفاوت است. موضوعی که از ایجاد چشم اندازهای 
متفــاوت و معنادار، در آینده معادلات سیاســی و 
امنیتــی منطقــه غرب آســیا و البته کلیت منطقه 

خاورمیانه حکایت دارد. 
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گروه سیاســی: رفع فیلترینگ شــبکه های اجتماعی از وعده های مســعود 
پزشــکیان رئیس جمهــور بود. حالا که او بر مســند امــور تکیه زده کم کم 
وعده هایی که داده است در بین رسانه ها و افکار عمومی یادآوری می شود. 
پزشکیان وعده برداشتن فیلترینگ را داده است در صورتی که به نظر بسیاری 
از سیاستمداران و کارشناسان امر، تحقق این وعده آسان نخواهد بود. چون 
رئیس جمهور اگرچه رئیس شورای عالی امنیت و رئیس شورای عالی فضای 
مجازی اســت اما برای انجام امور در این دو شــورا حرف اول را اکثریت آرا 
می زند و پزشکیان تنها یک رأی دارد.بهروز محبی نجم آبادی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس، با اشاره به وعده های رئیس جمهور درباره رفع فیلتر 
شبکه های اجتماعی در ایران به تجارت نیوز گفت: فیلترینگ اساساً در کشور 
ما موجودیت ندارد چون افراد با وی پی ان فیلترینگ را دور می زنند. فقط با 
این نوع اعمال محدودیت برای مردم زحمت و هزینه درست کرده ایم. تمام 
کشورهایی که فیلترینگ را اجرا می کنند، مانند کاری که ایالات متحده بر 
ســر تیک تاک آورد، شــدیداً با آن سکو برخورد می کنند و نماینده آن سکو 

را در معرض سؤال قرار می دهند.
سکوهای خارجی برای فعالیت در ایران باید نمایندگی داشته باشند ��

این نماینده مجلس درباره احتمال رفع فیلتر برخی از شبکه های اجتماعی 
در ایران توضیح داد: قطعاً بعضی از سکوهای خارجی اگر قرار است مسیرشان 
در ایران ادامه پیدا کند باید در کشــور نمایندگی داشــته باشــند تا خطاها، 
کلاهبرداری ها و اتفاقات ناگوار بزرگی اگر رخ می دهد بتوانیم آن را از طریق 

نمایندگی هایشان دنبال کنیم.
وزارت ارتباطات برای برخی از کسب وکارها اینترنت بدون فیلتر در نظر  ��

بگیرد
محبی در ادامه به نزدیک ترین راه برای رفع مشکل فیلترینگ در کشور اشاره 

کرد و گفت: من در دولت گذشته هم پیشنهاد دادم و به وزیر ارتباطات فعلی 
هم پیشنهاد می کنم برای بعضی از مجموعه ها مانند خبرنگاران رسمی، اساتید 
دانشــگاه و کســانی که در کسب وکارها به طور جدی و شناسنامه دار حضور 
دارند دسترسی ایجاد کنند تا بتوانند کار خود را پیش ببرد.او در واکنش به 
این موضوع که دسترسی آزاد برای بخشی از جامعه تبعیض محسوب می شود 
عنوان کرد: به هر حال به نظر من به مرور باید کار را به این شکل شروع کرد 
تا ادامه پیدا کند.این نماینده مجلس در ادامه توضیح داد: مســاله مهم برای 
ما این است که باید با آسیب های اینترنت چه کار کنیم؟ کسانی الان می گویند 
فیلترینگ را فی البداهه و بدون هیچ بررسی و مراقبتی برداریم. اولاً که برخی 
از این ســکوها در داخل کشــور علیه امنیت ملی کار می کنند و خودشان هم 
رســماً گفته و تاکید کرده اند که به هیچ عنوان نمایندگی در ایران نخواهند 

داشت. این هماهنگ نشدن کار را خراب کرده و مساله ساز شده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به شرایط دسترسی کودکان 
به فضای مجازی در کشور تاکید کرد: مساله دیگر این است که ما در کشور 
طراحــی قوی ای برای ســیم کارت های کودک و نوجــوان نداریم. بنابراین 
خانواده ها با اطمینان نمی توانند فضای مجازی را در اختیار فرزندان خود قرار 

دهند. هیچ کشوری در دنیا این یلگی و رهاشدگی را نمی پذیرد.
نیازمند قانونمندی در فضای مجازی هستیم ��

محبی با تاکید بر اینکه نیازمند قانونمندی در فضای مجازی هستیم افزود: 
این قانونمندی باید به گونه ای باشــد که فضای کســب وکارها دچار مشــکل 
نشود. ضمن اینکه ما سکوهای داخلی خود را خوب گسترش داده ایم. شبکه 

ملی اطلاعات در کشــور قطعاً به ۶۵ درصد رســیده اســت، این روند می تواند 
برای همه سکوهای داخلی حمایت در پی داشته باشد. دولت جدید هم قول 

داده که این مسیر را ادامه دهد.
نمایندگان نمی توانند به مصوبه شورای عالی ورود کنند ��

عضو کمیسیون برنامه و بودجه با بیان اینکه فیلترینگ و رفع آن به نمایندگان 
ربطی ندارد ادامه داد: وقتی شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی امنیت 
ملی در ســال ۱۴۰۱ این اتفاق را رقم زده اند قطعاً نمایندگان نمی توانند به 
مصوبه شــورای عالی ورود کنند. بنابراین این موضوع کار نمایندگان و آقای 
رئیس جمهور نیست.رئیس جمهور رئیس دو شورای عالی است اما تنها یک 
رأی دارد/ اگر بتوانیم فکری برای آسیب های اینترنت کنیم همه به رفع فیلتر 
کمک خواهیم کرد.محبی درباره وعده رفع فیلتر رئیس جمهور توضیح داد: 
آقــای رئیس جمهور هــم در صحبت ها و وعده هایی که در این مدت داده اند 
گفته اند تا آنجا که به عنوان عضو بتوانند تلاش خود را خواهند کرد. چون به 
هر حال ایشــان ممکن اســت رئیس این دو شــورا باشد اما باید در نظر داشت 
که شــما رئیس هم که باشــید یک رأی دارید.او افزود: به هر حال اگر بتوانیم 
فکری برای عوارض و آسیب های اینترنت بکنیم همه کمک خواهیم کرد که 
رفع فیلتر اتفاق بیفتد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه در پایان درباره شرایطی 
که استفاده از وی پی ان ها در کشور ایجاد کرده است گفت: آذرماه سال گذشته 
نامه ای محرمانه به رئیس مجلس نوشتم و از ایشان خواستم در سه شنبه های 
نظارتی موضوع وی پی ان ها را مطرح کنند، البته هنوز به این نامه پاســخی 
داده نشده است. بالاخره باید بدانیم چه کسی از این وی پی ان ها سود می برد 
و چه مبلغی، چون حرف از ده ها هزار میلیارد است و اگر چنین باشد، باید با 
دقت رصد و ابعاد آن را مشــخص کرد تا این هزینه ســنگین را از دوش مردم 

برداریم.

 رفع فیلترینگ از وعده تا واقعیت!
 در گفتگو با عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس بررسی شد
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برنامه ریزی برای 
ملاقات های مهم 
و حساس در 
مجمع عمومی 
سازمان ملل 
عمدتاً زمان 
بیشتری نیاز دارد. 
اساساً بعید به 
نظر می آید چنین 
برنامه ریزی در 
دستور کار 
نمایندگی ایران در 
سازمان ملل از 
دوره 
ریاست جمهوری 
ابراهیم رییسی 
بوده باشد. اگرچه 
همیشه قرارها و 
ملاقات ها و 
تماس های فوری 
می تواند هر نوع 
برنامه ریزی اولیه 
را تغییر دهد ولی 
در صورتی که دو 
کشور خواهان 
این ملاقات 
باشند یا موضوع 
موردعلاقه ای در 
بین باشد
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ایر رویداد

 محمد مخبر مشاور و دستیار
 رهبری شد

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در حکمی 
آقای دکتر محمد مخبر را به عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب 
و وظیفه ایشان را امتداد سیاست مدبرانه دولت شهید رئیسی برای 
شناســائی و بکارگیــری نیروهــای جوان و نخبــه جهت کمک به 

دستگاههای مختلف، تعیین کردند.
 متن حکم رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
جناب آقای دکتر محمد مخبر دام توفیقه

با عنایت به خدمات متعهدانه و تأثیرگذار جناب عالی در عرصه های 
مدیریتی و اقتصادی بویژه در دولت شهید رئیسی، و سیاست درست 
و مدبرانهٔ بکارگیری نخبگان و جوانان پرانگیزه و تلاشگر در اجرای 
طرحهای گوناگون، شما را به عنوان مشاور و دستیار رهبری منصوب 

می کنم.
انتظار می رود در امتداد سیاست مزبور، شناسائی نیروهای جوان و 
همــکاری بــا آنان را با برنامه ریزی منطقی، پی گرفته و در کمک به 

دستگاههای
دولتی و غیره از آن بهره برداری نمائید.

توفیقات شما را از خداوند متعال مسألت می کنم.

رئیس دفتر رهبری: هیچ کسی جرأت تعرض به 
ایران را ندارد

 
محمدی گلپایگانی در مراســم آییــن رونمایی از طرح های عدالت 
آموزشــی و پرورشــی بنیاد مســتضعفان گفت: "در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی، زنانی با رعایت حجاب به بالاترین مقام های علمی، 
به ویژه در رشته های پزشکی رسیده اند. زنان دانشمند ایرانی در دنیا 

نام و نشان دارند و حرف جهانی می زنند.
وی همچنین با اشاره به تبلیغات منفی رسانه های غربی علیه نظام 
جمهوری اســلامی، اظهار کرد: "در غرب، زنان به عنوان ابزار دیده 
می شوند، اما نظام اسلامی احترام ویژه ای برای زنان قائل است. " او 
ادامه داد: "به برکت نظام مقدس، زنان ایرانی به مقامات بالایی دست 

یافته اند. "
رئیس دفتر مقام معظم رهبری، واکنش دوگانه غرب به حقوق بشر 

را به شدت محکوم کرد.
محمدی گلپایگانی با اشــاره به ماجرای شــهادت روح الله عجمیان 
گفت: "قاتل عجمیان، طبق قوانین شرع محاکمه و به اعدام محکوم 
شد. در مقابل، مدعیان حقوق بشر در غرب فریاد اعتراض سر دادند، 

اما امروز در برابر کشتار کودکان غزه، سکوت کرده اند. "
وی با انتقاد شدید از این استانداردهای دوگانه، گفت: "در غزه، حتی 
نوزادان و کودکان را می کشــند و مدعیان حقوق بشــر هیچ حرفی 

نمی زنند. "
رئیس دفتر مقام معظم رهبری به دشــمنی آمریکا با مســلمانان و 

ضرورت شناخت بیشتر دشمن اشاره کرد.
وی گفت: "دشمن شماره یک ما و همه مسلمانان آمریکا است و باید 

آگاهی خود از دشمن را افزایش دهیم."
او افــزود: "تاریــخ ننگین آمریکا را در رفتار با سیاه پوســتان مطالعه 

کنید. "
گلپایگانی تاکید کرد که نیروهای مسلح ایران امروز در سطحی قرار 
دارنــد کــه هیچ کــس جرأت تعرض به ایران را ندارد و اشــاره کرد: 
"حزب الله لبنان نشان داد که رژیم صهیونیستی چقدر آسیب پذیر 

است. "
پیشنهاد علی مطهری به پزشکیان درباره رایزنی ها در نیویورک

علی مطهری نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی، در واکنش به 
ســفر مســعود پزشــکیان رئیس جمهوری به نیویورک، در شبکه 

اجتماعی ایکس نوشت:
غربی ها در موضوع غزه محتاج ایران هستند.

از طرفی هم خواهان حل مسئله هسته ای و روابط بهتر با تهران اند.
رئیس جمهور در سفر به نیویورک می تواند طوری عمل کند که در 
هر دو موضوع دارای دستاورد باشد، هم به نفع فلسطین و هم به نفع 

ایران.

عبدالرضا داوری: اتفاق مهمی در سفر پزشکیان 
به نیویورک رقم می خورد

عبدالرضا داوری فعال رسانه ای، در واکنش به سفر رئیس جمهوری 
به نیویورک، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

دکتــر مســعود پزشــکیان، با یک تیم ۱۲ نفــره تخصصی، که کم 
شــمارترین تیم همراهان روســای جمهور ایران در تاریخ سفرهای 
خارجی است، برای شرکت در مجمع عمومی UN، عازم نیویورک 

شد.
حــس غریبــی به من می گویــد که با اخلاص و تجربه و دانش دکتر 
پزشکیان و تیم همراهش، اتفاق مهمی در این سفر رقم می خورد.

بخشــایش اردســتانی: حرف هایم درباره دخالــت ایران در خرید 
پیجرهای حزب الله تقطیع شده است

خیراً مصاحبه ای از احمد بخشایش اردستانی عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اسلامی مبنی بر دخالت 

ایران در موضوع خرید پیجر برای حزب الله لبنان منتشر شد.
بخشایش اردستانی در گفتگو با فارس، درباره اظهارات منتسب به 
وی درباره موضوع پیجرهای حزب الله لبنان گفت: این مطالبی که 
گفته شده، تقطیع شده است و درست نیست. من درباره سناریوهای 
مختلفی بحث کردم، البته نه به عنوان عضو کمیسیون امنیت ملی 

بلکه به عنوان یک تحلیلگر سیاسی.
وی افزود: در مباحثی که مطرح کردم گفتم درباره اینکه ممکن است 
نفوذ وجود داشــته باشــد صحبت کردم و تحلیل های خودم را گفتم 

و منظورم این گونه نبوده که منتشر شده است.
بخشایش تصریح کرد: این صحبت های من تقطیع شده است. یادم 
اســت که در مجلس نهم از قول من می نوشــتند که تمام دزدها در 
دولت جمع شدند، دکتر احمدی نژاد به من گفت که این حرف ها را 
از قول شــما گفتند و من گفتم که حریف فضای مجازی نمی شــوم، 
این ها تقطیع شــده اســت. بعد گفتم من یک نامه می نویسم به شما 
که این مطالب را که از قول من می گویند دروغ است، من نمی توانم 

که همه جا تکذیب کنم. حالا هم همین طور شده است.

 بهبود روابط

 تهران - واشنگتن؟

 سفر رییس جمهور به نیویورک چه 
دستاوردی به دنبال دارد

گروه سیاســی: رییس جمهوری ایــران این هفته راهی 
نیویورک شد تا در مجمع عمومی سالانه سازمان ملل 
شــرکت کند. این فرصت هر ســاله برای کشــورها در 
نیویورک، مقر ســازمان ملل متحد است تا با حضور در 
مجمــع، به تــوان و ظرفیت دیپلماتیک خود بیفزایند. 
اعــلام مواضــع، یارگیری ها و طرح برخی دیدگاه ها در 
مورد مسائل مورد اختلاف از جمله ابزارهای دیپلماتیک 
مورد اســتفاده در فرصت مجمع عمومی سازمان ملل 
است. اما امسال چطور؟ برای دولت تازه روی کار آمده 

ایران چه فرصت ها و نگرانی هایی در پیش است؟
راهی که روحانی رفت ��

بعد از تماس تلفنی نه دقیقه ای حسن روحانی با باراک 
اوباما در اولین سال دولت دوازدهم، سوالی که هر ساله 
بــرای رییس جمهوری وقت ایــران قبل و در روزهای 
مجمع عمومی مطرح می شود این است که آیا ملاقات 
یا تماســی بین روســای جمهور ایران و امریکا برقرار 
می شود؟امســال هم این سؤال از مسعود پزشکیان در 
نشســت خبری هفته گذشته پرسیده شد. او در جواب 
گفــت که »آمریکایی هــا اول باید برادری خود را ثابت 
کنند و بعد از ما ارثیه بخواهند، چیزهایی را که نوشته ایم 
پاره نکنند، بگذارند ما زندگی کنیم، بعد با هم گفت وگو 
هم می کنیم، با آن ها دعوا نداریم... ما با همه برداریم و 
بــا آنــان نیز برادر هســتیم.«که البتــه جمله آخرش 
حاشیه های سیاسی داخلی ایجاد کرده که اینجا موضوع 

بحث ما نیست.
ملاقات یا تماس؟ آیا مهم است؟ ��

 آیــا واقعاً باید ملاقاتی بین پزشــکیان و بایدن صورت 
بگیرد؟ اگر صورت بگیرد مشکلی از مشکلات کشور یا 
مسیر دیپلماسی کشور رفع می شود؟ شاید انجام چنین 
ملاقات یا تماســی تنها می تواند تنفسی مقطعی برای 
اموری مانند کاهش قیمت دلار باشــد اما در امور دیگر 

بعید است تغییر چندانی ایجاد شود.
به عنوان روزنامه نگاری که در تمام دوره دولت روحانی 

در دفــاع از گفت وگــوی تلفنی او با اوباما نوشــتم و در 
سال های بعد دولت یازدهم و دوازدهم از ایده گفت وگو 
بــا رییس جمهوری امریکا دفاع کردم، این بار معتقدم 
که نه، نباید ملاقاتی بین دو رییس جمهوری رخ دهد. 

به چند دلیل ساده.
آیا امریکایی ها موافقند؟ ��

ضرب المثلی داریم که می گوید »اول ببینید در ده راهتان 
می دهند بعد سراغ کدخدا را بگیرید.« اصلًا ببینیم طرف 
امریکایی تمایل به چنین ملاقاتی دارد یا نه؟ به نظر من 
نه. نه آن ها مایل به انجام چنین ملاقاتی هستند و نه چنین 
ملاقاتی برای ما وضعیت مناسبی ایجاد می کند.هنوز دو 
ماه نیست که دولت چهاردهم تشکیل شده و حتی هنوز 
روســای برخی ســازمان ها و استانداران تعیین نشده اند. 
برنامه ریزی برای ملاقات های مهم و حســاس در مجمع 
عمومی سازمان ملل عمدتاً زمان بیشتری نیاز دارد. اساساً 
بعیــد بــه نظر می آید چنین برنامه ریزی در دســتور کار 
نمایندگی ایران در سازمان ملل از دوره ریاست جمهوری 
ابراهیم رییســی بوده باشــد. اگرچه همیشــه قرارها و 
ملاقات ها و تماس های فوری می تواند هر نوع برنامه ریزی 
اولیه را تغییر دهد ولی در صورتی که دو کشــور خواهان 
این ملاقات باشند یا موضوع موردعلاقه ای در بین باشد. 
اکنون شــرایط منطقه بیشتر موضوع افتراق بین ایران و 

قدرت های غربی است، تا موضوع اشتراک.
پس باید گفت بعید اســت که دولت امریکا علاقمند به 

چنین ملاقاتی باشد.
دولت ایران مایل است؟ ��

به نظر می رسد دولت ایران نیز علاقه ای به چنین ملاقاتی 
ندارد و حتی اگر علاقمند بوده باشد بعید است که قابل 
برنامه ریزی باشد. علاوه بر آن مسعود پزشکیان به نظر 
نمی رســد رییس جمهور کارهای خارق العاده باشــد. 
بیشتر به نظر می رسد که سیاست او تغییرات بطءی و 
آرام باشد نه حرکت هایی که بخشی از بدنه سیاسی را 
علیه او بشوراند. یادمان نرفته که تماس تلفنی روحانی 

و اوبامــا نقطه عزیمــت گروهی برای مخالفت جدی با 
دولت روحانی بود.

منافعی در آن هست؟ ��
بیاییــد در ظــرف واقعیت ببینیم که آیا چنین ملاقاتی 
نفعی برای ایران دارد؟ به زعم من نه، دولت جمهوری خواه 
ایالات متحده امریکا ۶ سال پیش از برجام خارج شد و 
قطــار دیپلماتیک ایران را به ســنگلاخ انداخت. دولت 
دموکرات امریکا با وقت کشی بالاخره به مذاکره تن داد 
ولی نهایتاً آن ها هم برجام را احیا نکردند و وضعیت به 
شــکل فعلی درآمده که از برجام پوســتی بی جان روی 
زمین افتاده به جا مانده است. حال ملاقات با بایدن به 
چه عنوانی قرار اســت صورت بگیرد؟ رییس جمهوری 
کشــوری که فرصت احیای برجام را تلف کرد و اکنون 
هیچ نقشــی در این توافق ندارد؟ عملًا چنین ملاقاتی 
معنی ندارد.علاوه بر اینها بایدن نهایتاً سه ماه آینده بر 
ســرکار است و در کشــوری که درگیر انتخابات است 
مذاکره با بایدن تنها شرط بندی سر اسب بازنده است. 
چه آنکه کامالا هریس بر سر کار بیاید تازه ورق جدیدی 
از مسائل دو کشور باز می شود و اگر ترامپ رأی بیاورد 
صحنه باید از نو چیده شــود.در چنین شــرایطی اساساً 
پرسش و طرح اینکه آیا با بایدن ملاقاتی صورت می گیرد 
یا نه؟ اشــتباه و طرح درخواســت انباشته ای در فضای 
عمومی کشور است که بعد از گذر زمان دیگر عملی بودن 
یا نبودنش به بحث گذاشته نمی شود بلکه جزو لیست 

تقاضاهای عملی نشده از دولت محسوب می شود.
چه می توان کرد؟ ��

در مقابــل همــه نه های بــالای، در نیویورک ایران چه 
می تواند بکند.

* در مورد برجام ایران از پایبندی خود به این تعهد به 
رغــم عدم وفــاداری دیگر اعضا می تواند نهایت دفاع را 
بکند و آن را به عنوان یک مزیت مهم کشــور در عرصه 

بین المللی عرضه کند.
* در مورد منطقه به یارگیری علیه رژیم اسراییل بپردازد 

و تعلل دیپلماتیک خود در سال گذشته را جبران کند. 
به ویژه با حوادث جدید در لبنان این مســاله باید بعد 
مهمی از فعالیت های دیپلماتیک را شامل شود. اما این 
بعــد از رایزنی ها باید محتوایــی فراتر از ابراز نگرانی یا 
محکوم کردن اقدامات اسراییل داشته باشد. ایران باید 

نشان دهد که می تواند نقشی در حل مساله ایفا کند.
* در مورد اتهام ارسال موشک از ایران به روسیه و اتهام 
همدستی در جنگ روسیه و اوکراین، توان دیپلماسی 
ایــران باید از خــود اتهام زدایی کند. در گفت وگو با هر 
کشوری، در حضور هر اندیشکده و مصاحبه ای که باشد 
باید این اتهام از ایران رفع شود تا تبعات خسارات سنگین 

آن بر کشور بار نشود.
* علاوه بر نکات بالا گفته، باید امیدوار باشیم که نیویورک 
فرصت جدیدی برای ایران باشــد تا دستکم بتوان باب 
مذاکرات احیای برجام را باز کرد و برای شروع گفت وگوها 
به برنامه ریزی برای آغاز آن دست یافت. وضعیت فعلی 
به گونه ای اســت که حتی آغاز مذاکرات کار سختی به 
نظر می رسد. یعنی دور یک میز نشستن نمایندگانی از 
۱+۴ به همراه اتحادیه اوپا، در حالی که روسیه یک سوی 
میز اســت و در مقابل اتحادیه اروپا، انگلیس، فرانســه و 
آلمان قرار دارند که عملًا در جنگ اوکراین مقابل روسیه 
ایســتاده اند. این نوبت از نشســت ســازمان ملل حتی 
فرصتی برای دست یافتن به این جمع بندی است که آیا 
مذاکــرات را بایــد با همان ترکیب قدیمی ادامه داد یا از 
فرصت جنگ اوکراین و روسیه استفاده کرده و ترکیب 

را به شکلی مطلوب تر برای ایران نزدیک کرد.
* اگر تنها دســتاورد ســفر نیویورک پر ازدحام همین 
باشــد که بــاب مذاکرات جدید باز شــود، باید به تیم 
دیپلماتیک دولت دســتمریزاد گفــت. طبیعتاً با رفع 
مشکل برجام، فرصت تازه ای برای بهبود رابطه ایران و 
امریکا ایجاد می شــود. آن وقت می توان مطالبه ملاقات 
دو رییس جمهوری را داشت حتی اگر مقابل پزشکیان 

دونالدترامپ باشد.

زینب اسماعیلی
روزنامه نگار

حجت الاســلام ســعید صلح میرزایی عضو مجلس خبرگان درباره 
تعطیلی کلاس درس سید مجتبی خامنه ای نوشت:

۱(  بارها استاد مجتهدی تهرانی )ره( از ورع و احتیاط شدید آیت الله 
ســیّد مجتبی خامنه ای تمجید می کرد. بعدها از کارکنان دفتر قم 
حضرت آقا نیز این توصیفات را شــنیدم. و در جلســاتی که خدمت 

حاج آقا مجتبی رسیدم نیز این ورع را یافتم.
۲( در حوزه های علمیه،  کرامت های رفتاری را دیده یا شنیده ایم که 
وقتی برای دیگران تعریف می کنیم یا باور نمی کنند یا تعجّب می کنند. 
یکی از اساتید بنده دو هفته اول را به حوزه نمی آمد تا درسهای دیگر 

اساتید تشکیل شود. چون دیده بود که سالهای قبل،  با تشکیل کلاس 
ایشــان،  جذابیت درسشــان آنقدر بالا بود که دروس دیگر اساتید را 

تعطیل می کرد.
۳(  اخیراً خبری منتشــر شــد که ۱۶۰۰ نفر از طلاب مقطع خارج 
حوزه های علمیه قم و مشهد و دیگر استانها برای شرکت مجازی در 
درس آیت الله سید مجتبی خامنه ای ثبت نام کرده اند اما ایشان در 

اولین روز درس، تعطیلی موقت این درس را اعلام کرده اند.
۴( تعطیلی درس آیت الله سیّد مجتبی خامنه ای،  بسیار مورد توجّه 
و گفتگو و تحلیل قرار گرفت. امّا آنچه علتّ حقیقی تصمیم ایشــان 

می تواند باشــد اقتدای ایشــان به ســیرهٔ علمای سلف است. علمای 
اخلاقی گاهی که درس خود را پررونق می دیدند برای تربیت نفس 
خود آن درس را تعطیل می کردند مگر اینکه حجّتی می یافتند تا با 

آن احتیاط اخلاقی خود، مخالفت کنند.
۵( باخبر شــدم برخی از علمای بزرگ و شاگردانشــان از ایشــان 
خواســته اند درس را برقرار نمایند و امیدوارم این درس پراســتفاده 
تشــکیل گــردد. آنچه باعث خنده اســت تحلیلهای پــوچ و مادّی 
ضدّانقــلاب و منافقان اســت که با نگاه دنیــوی خود به تحلیل این 

پدیده ها می پردازند.

چرا درس خارج فقه و اصول سیدمجتبی خامنه ای تعطیل شد؟

عراقچی: در تله اسرائیل نمی افتیم
وزیر امور خارجه در گفت وگو با برنامه میدان مشق، گفت: در طول چهل سال گذشته همیشه وزارت امور خارجهٔ پرکاری داشتیم. 
سیاست خارجی کشور ما بسیار پرکار و پر موضوع است.سید عباس عراقچی افزود: شهید امیرعبداللهیان در یکی از سخت ترین 
و پرکارترین دوران ها وزیر امور خارجه شدند که با موضوع اوکراین شروع و سپس غزه و طوفان الاقصی و این اواخر هم عملیات 
وعده صادق انجام شد.وی گفت: واقعیت این است رژیم اسرائیل در غزه در یک باتلاق گرفتار شده و با وجود یک ارتش تا دندان 
مسلح با پیشرفته ترین سلاح ها به دنبال نابودی حماس بود ولی بعد از یکسال هنوز به هدفشان نرسیده اند.عراقچی عنوان کرد: 
صهیونیست ها تصور می کنند با گسترده کردن میدان جنگ می توانند از بن بست خارج شوند. ما کاملًا هوشیار هستیم و در تله 
آنها نخواهیم افتاد. حرکاتی که انجام می دهند از سر استیصال است.وزیر امورخارجه گفت: در صحنه نبرد مقاومت و رژیم اسرائیل 

حرکاتی چون منفجر کردن پیجرها، اقدام به ترور کور و جنایت علیه بشریت است که اقدامی از سر درماندگی است.

پزشکیان: پیام ایران برای جهان صلح و امنیت است
مسعود پزشکیان رئیس جمهوری اسلامی ایران در بدو ورود به فرودگاه جان اف کندی نیویورک، برای شرکت در هفتادونهمین 
نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد، در گفت وگویی با اشاره به پیام جمهوری اسلامی ایران در این نشست، اظهار 
کرد: آنچه مشخص است، پیامی است که از طرف کشورمان برای صلح و امنیت داریم و تحقق شعار امسال سازمان ملل 
مبنی بر صلح و آینده توأم با توسعه برای همه مردم است.رئیس جمهوری اسلامی ایران افزود: به جای خونریزی و جنگ 
و کشتار، باید دنیایی درست کنیم که همه انسان ها بتوانند در آن به راحتی زندگی کنند؛ مستقل از رنگ و نژاد و قومیت 
و منطقه زندگی.پزشکیان تأکید کرد: متأسفانه فعلًا دنیایی که در آن زندگی می کنیم، به این شکل نیست؛ استانداردهای 
دوگانــه وجــود دارد، یــک عــده خوبند و عده ای هم بدون دلیل بدند؛ درنتیجه مشــکلاتی که می بینیم به وجود می آید.
رئیس جمهوری اسلامی ایران یادآور شد: فرصتی که برای زندگی در کره خاکی داریم، برای همه انسان ها باید برابر باشد.



وداع لبنیات با سفره ایرانی ها
به دلیل کاهش قدرت خرید محصولات لبنی به عراق و افغانستان و پاکستان صادر می شود

گروه اقتصادی: از ابتدا سال محصولات کم تقاضا لبنی در چند نوبت افزایش 
قیمت داشتند؛ البته نرخ ۴ قلم که قیمت تعزیراتی دارند )پنیر ۴۰۰ گرمی 
UF، ماســت دبه ۲.۵ کیلو گرمی، شــیر یک لیتری کم چرب و شیر نایلونی 
۹۰۰ گرمی( تغییری نکرده است. هنوز قیمت شیر خام درب دامداری ها به 
طور رسمی از سوی رئیس شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساســی کشــاورزی اعلام رســمی نشــده که موج دیگر گرانی 
فرآورده های لبنی در شــهریور تجربه شــد.محمد فربد، سخنگوی انجمن 
صنایع فرآورده های لبنی ایران در این خصوص گفت: صنایع لبنی بر اساس 
روال، سالی یک بار افزایش قیمت دارند. چند سالی است که نرخ تورم بالای 
۴۰ درصد بوده و تمام پارامترهای تولیدکنندگان را از قیمت مواد اولیه، نرخ 
ارز تا بسته بندی، حمل و نقل و… افزایش داده است. به عنوان مثال قیمت 
ارز از ۴۶ هزار تومان در اوایل ســال ۱۴۰۲ به ۶۴ هزار و ۷۰۰ تومان رســید. 
این عدد با کنترل و تعدیل، امروز در کانال ۶۰ هزار تومان قرار دارد. بنابراین 
فقط در یک قلم ۳۰ درصد افزایش قیمت را شاهد هستیم.وی افزود: میزان 
دســتمزد هم ابتدای ســال ابلاغ می شود و تمام بنگاه های صنفی و صنعتی 
موظف به اعمال و اجرا آن هستند. تمام این موارد منهای قیمت شیر خام، 
ســبب شــده تا ما شاهد افزایش حدود ۱۶ درصدی محصولات لبنی باشیم.
وی در توضیح بیشــتر عنوان کرد: در انجمن از تولیدکنندگان خواســته شد 
تا افزایش قیمت هایی که در پارامترهای تولید رخ داده، اعلام کنند. پس از 
رایزنی و چکش کاری در نهایت افزایش ۱۶ درصد مصوب شد. این عدد به 
شکل کتبی به سازمان حمایت مصرف کننده و تولیدکننده و وزارت جهاد 
کشــاورزی گزارش شــد.وی اضافه کرد: البته یک ســری محدودیت هایی 
همچــون عــدم افزایش قیمت تا پایان ماه مبارک رمضان وجود دارد که جز 
برنامه های سالانه فعالان صنایع لبنی است و به جای افزایش قیمت در اول 

فروردین، آن را به پایان ماه مبارک رمضان موکول می کنند.
افزایش مجدد پس از اعلام قیمت جدید شیر ��

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران با اشاره به نرخ جدید شیر 
خام ادامه داد: امسال با وجود اینکه نرخ خرید تضمینی شیر خام حدود ۱۸ 
هزار و ۱۸.۱۲۵ تومان مصوب شــد ولی ابلاغ نشــد. شاید یکی از دلایل، این 
اســت که وزارت جهاد کشــاورزی و مسئولان ذی ربط در حوزه قیمت شیر 
خام به این نتیجه رسیده اند که ضرورتی به ابلاغ نیست زیرا نرخ نهاده های 

دامی تا حدودی، وضعیت بهتری پیدا کرده است.فربد اظهار کرد: البته این 
امر هم محتمل است که تغییر قیمت به زودی ابلاغ شود.این مسئول صنفی 
ادامه داد: اگر قیمت جدید شیر خام ابلاغ شود علاوه بر ۱۶ درصد ابتدایی، 
نرخ محصولات دوباره افزایش می یابد.سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های 
لبنی ایران گفت: عمده اقلام تولیدی در صنایع لبنی مشمول گروه ۴ بوده 
که بر اســاس اســناد مثبته و در چارچوب ضوابطی که ســازمان حمایت 
مصرف کننده و تولیدکننده به شــرکت های تولیدی در ســطح کشور ابلاغ 
کرده، قیمت ها تغییر می کند.وی تصریح کرد: نرخ شیر خام نقش حدود ۷۰ 
درصدی در قیمت تمام شده دارد. تغییر قیمت از ۱۵ به ۱۸ هزار تومان در 
هر کیلو گرم، به معنی ۲۰ درصد افزایش است. اما چون نقش آن در قیمت 
تمام شــده محصولات ۷۰ درصدی اســت نرخ فرآورده های لبنی ۱۴ درصد 
افزایش می یابد. البته در کل افزایش قیمت فرآورده های لبنی از ۳۰ درصد 

بیشتر نخواهد بود.
سود صنعت لبنیات در کدال چقدر است؟ ��

ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران با بیان اینکه ســود این 
صنعت حدود ۴ درصد است، اظهار کرد: رجوع به سایت کدال و رصد سود 
۸ شــرکت تولیدی، نشــان می دهد متوسط سود خالص به دست آمده ۴.۷ 
درصد بوده در حالی که صنعت لبنیات کف ســود مصوب آن ۱۴ و حداکثر 
۱۷ درصد اســت.فرید با اشــاره به کاهش بازار تقاضا ادامه داد: هنگامی که 
دستمزد نیروی انسانی ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش می یابد، کاهش قدرت خرید 
شاغلان، باعث می شود تا بازار تقاضا ریزشی باشد. چند سالی است که صنعت 
لبنیــات کاهــش مصرف دارد؛ خطری که تولید فرآورده های لبنی را تهدید 
می کند.وی توضیح داد: وقتی بهره برداری از ظرفیت در کارخانجات پایین 

باشد هزینه های سربار آنها افزایش نسبی خواهند داشت.
کاهش قدرت خرید و افت قیمت صادرات ��

ســخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران درباره وضعیت صادرات 
محصولات لبنی هم گفت: چند سالی است که بخشی از تولیدات کشور صادر 
می شــود. این امر خوب اســت اما حجم مصرف داخل نســبت به نیازمندی، 
سلامت جامعه را تحت تأثیر قرار داده است. در کشور سرانه مصرف به جای 
۱۶۵ کیلو گرم که استاندارد مصرف لبنیات بر پایه شیر است در کشور ما به 
کمتر از ۷۰ کیلو گرم رسیده است. بنابراین اگر صادراتی هم رخ می دهد که 

۸۰ درصد آن به کشــورهای همســایه عراق، پاکستان و افغانستان است به 
نوعی از روی ناچاری بوده و کاهش قدرت خرید مردم چاره ای جز صادرات 
باقی نگذاشته است. اگر توان خرید داخل بهبود پیدا کند حتی محصولات 
با قیمت های بهتری صادر می شــوند.فرید افزود: امروز بخشــی از شیر تولید 
داخل تبدیل به شــیر خشــک صنعتی شــده و صادر می شود؛ در حالی که 
پرســش این اســت چرا محصولی که یارانه دارد نباید در ســفره مردم باشد. 
فربد در این خصوص اظهار کرد: شیرخشــک اگر در بازار جهانی ۲ هزار و 
۶۰۰ دلار در تن معامله می شود در بازار صادراتی ایران فراتر از ۲ دلار، قابل 
فروش نیست.وی گفت: مسائل مختلفی از جمله تحریم منجر به این مسئله 

شده تا صادرات محدود به کشورهای همسایه باشد.
هزینه قطعی برق بر تولید ��

این مسئول صنفی در بخشی دیگر از سخنان خود به قطعی برق واحدهای 
صنعتی اشــاره کرد و گفت: تعطیلی ناخواســته خطوط تولید و ضایعاتی که 
ناشی از این تعطیلی بر صنعت تحمیل می شود، مسئله دیگری است که باید 
پیگیری شود.وی گفت: اگر قطعی برق برنامه ریزی شده باشد یک مشکلاتی 
دارد، بدون اطلاع باشــد چالش ها چند برابر می شــود. خاموشی بدون اطلاع 
قبلی باعث می شود تا خطوط آلوده شده و نیاز به پاک سازی مواد باقی مانده 
داشــته باشــند تا محصولات بعدی آلوده نشوند.ســخنگوی انجمن صنایع 
فرآورده هــای لبنــی ایران افزود: همچنین با اطلاع باشــد، نمی توان هر روز 
کارگران را به مرخصی فرســتاد و با کاهش تولید، هزینه تمام شــده افزایش 
می یابد.فربد با اشاره به رقابت تولیدکنندگان عنوان کرد: شاید تولیدکننده 
قادر نباشد تمام محصولات را ۱۶ درصد افزایش دهد زیرا ۴۰۰ واحد لبنی 

در کشور فعالیت دارند که رقابت را سخت کرده است.
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران در پایان اظهار کرد: بنابراین 
بر اساس ضوابط نهاده ذی ربط، تمام شرکت می توانستند امسال تا ۱۶ درصد 
قیمت محصولات خود را افزایش دهند؛ برخی این تغییر قیمت ها را پله ای 
و در چند مرحله اعمال کردند.گفتنی است، عنوان می شود قیمت شیر خام 
درب دامداری ها از ۱۵ هزار تومان در هر کیلو گرم به ۱۸ تا ۱۸ هزار و ۱۰۰ 
تومان تغییر کرده اســت؛ اما هنوز از ســوی رئیس شــورای قیمت گذاری و 
اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی ابلاغ و اعلام رسمی 

نشده است.
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کاهش تورم در شــهریور به 34.۲ درصد

در شهریور ماه ۱۴۰۳ شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور 
به عدد ۲۶۴.۷ رسیده است که نسبت به ماه قبل، ۱.۷ درصد افزایش، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۳۱.۲ درصد افزایش و در دوازده ماهه 
منتهی به ماه جاری نســبت به دوره مشــابه ســال قبل، ۳۴.۲ درصد 

افزایش داشته است.
تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشور ��

منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل می باشد. در شهریور ماه ۱۴۰۳ تورم نقطه به 
نقطه خانوارهای کشــور، ۳۱.۲ درصد بوده اســت؛ یعنی خانوارهای 
کشور به طور میانگین، ۳۱.۲ درصد بیشتر از شهریور ماه ۱۴۰۲ برای 
خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند. تورم 
نقطه به نقطه شــهریور ماه ۱۴۰۳ در مقایســه با ماه قبل، ۰.۴ واحد 

درصد کاهش داشته است.
تورم ماهانه خانوارهای کشور ��

منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه 
قبل می باشــد. در شــهریور ماه ۱۴۰۳ تورم ماهانه خانوارهای کشور 
برابــر ۱.۷ درصــد بوده اســت. تــورم ماهانه بــرای گروه های عمده 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، ۰.۹ درصد و برای گروه عمده 

»کالاهای غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۱ درصد بوده اســت.
نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور ��

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت 
در یک ســال منتهی به ماه جاری، نســبت به دوره مشــابه قبل از آن 
می باشــد. در شــهریور ماه ۱۴۰۳ نرخ تورم ســالانه برای خانوارهای 
کشــور به ۳۴.۲ درصد رســیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 

۰.۶ واحد درصد کاهش یافته اســت.
نرخ تورم سالانه کشور در شهریور ماه ۱۴۰۳ برابر ۳۴.۲ درصد است 
که دامنه تغییرات آن برای دهک های مختلف هزینه ای از ۳۰.۷ درصد 
برای دهک اول، تا ۳۴.۸ درصد برای دهک دهم اســت. بر این اســاس 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۴.۱ واحد درصد رسید که نسبت 
به ماه قبل )۴.۵ واحد درصد( ۰.۴ واحد درصد کاهش داشــته اســت.

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه مجلس:
تکلیف کسری منابع و مصارف بودجه 

۱4۰3 مشخص شود

رئیس »کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات« مجلس شورای اسلامی 
معتقد اســت؛ پیش از ورود به بودجه ســال ۱۴۰۴ باید ابتدا تکلیف 
کسری منابع و مصارف بودجه ۱۴۰۳ به درستی مشخص شود. غلامرضا 
تاجگــردون، با اشــاره به الزامات تدویــن بودجه، گفت: به اعتقاد بنده 
پیش از ورود به بودجه ســال ۱۴۰۴ باید ابتدا تکلیف کســری منابع و 
مصــارف بودجه ۱۴۰۳ به درســتی مشــخص شــود. نماینده مردم 
»گچساران« در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اگر ابتدا تکلیف 
کسری منابع و مصارف بودجه سال ۱۴۰۳ مشخص نشود به اصطلاح 
چــوب لای زخــم خواهد ماند، ادامــه داد: از این رو اگر این موضوعات 
برطرف نشود قطعاً مردم از بودجه سال ۱۴۰۴ آسیب می بینند به ویژه 

در بسیاری از موضوعاتی که مبتلا به زندگی آنهاست.
رئیس کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به موضوع اعمال اصلاح ساختار بودجه در بودجه ۱۴۰۴ بیان 
کرد: موضوعات ســاختاری و موضوعات اساســی بودجه سالیانه، قطعاً 
در مسائل اقتصادی کشور اثرگذار خواهد بود لذا منتظریم ببینیم که 

دولت جدید چه رویکردی را در بودجه ۱۴۰۴ اعمال خواهد کرد.
تاجگــردون تاکیــد کرد: البته باید تاکید کنــم که اقدامات در زمینه 
اصلاح ســاختار بودجه مقداری ســخت بوده و خیلی ساده نیست. اما 
تعامل بین کمیســیون و ســازمان برنامه و بودجه کمک خواهد کرد تا 

این موضوعات به درســتی حل شود.

نرخ گذاری دستوری جان معدن کاران طبس را گرفت؟
قیمت زغال در ایران یک سوم ارزش جهانی

وقوع حادثه انفجار معدن زغال سنگ معدن جوی طبس بار دیگر ثابت 
کرد که معادن ایران از ایمنی و امنیت چندانی برخوردار نیســتند. در 
واقع این دوازدهمین حادثه ای بود که در شش ماهی که از سال جاری 
می گــذرد بــرای کارگران معدن رخ داده و این بار جان حداقل ۵۲ نفر 
را گرفته اســت. ســریال این حوادث باعث شده تا برخی کارشناسان و 
فعالان اقتصادی قیمت گذاری دستوری را عاملی برای وقوع این حوادث 
بدانند و این موضوع را طرح کنند که آورده پایین تولید زغال نســبت 
به هزینه های آن باعث شده تا صاحبان معادن و کارفرمایان تا حدودی 
قید رعایت ایمنی را بزنند تا بدین شــکل از هزینه های خود بکاهند.  
بررســی ها نشــان می دهد این نوع قیمت گذاری دستوری باعث شده 
قیمت زغال ســنگ در ایران تقریباً یک ســوم استاندارد جهانی و حتی 
محصولات وارداتی باشــد. اکنون در حالی که قیمت تمام شــده هر تن 
زغال ســنگ وارداتی حدود ۱۶ میلیون تومان اســت، نرخ فروش زغال 
ســنگ داخلــی بــه هفــت میلیون تومان هــم نمی رســد.  این نوع 
سیاست گذاری طبیعتاً تبعاتی همچون عدم رعایت حقوق کارگران و 
بی توجهی به ایمنی و استانداردهای مربوط به معادن را به دنبال داشته 
و حتی از کیفیت تولیدات داخلی کاسته است.  البته با توجه به وابستگی 
صنایعی همچون سیمان، فولاد، داروسازی، کاغذ، آلومینیوم و ... این 
دیدگاه هم وجود دارد که در صورت آزادسازی قیمت زغال، محصولات 
نهایــی ایــن صنایــع نیز با جهش قیمتی مواجه می شــود و مردم باید 
هزینه های این آزادســازی را بپردازند. از این رو اصلاحات ســاختاری، 
ازجمله مناسب ســازی دســتمزد و حقوق کارگران راهکاری است که 
ارائه می شــود. ســعید صمدی، دبیر انجمن زغال   ســنگ ایران، در 
گفتگویــی کــه چندی پیش با دنیای اقتصاد داشــت در همین زمینه 
تأکید کرد: بســیاری از معادن زغال   ســنگ با بحران اقتصادی قیمت 
تمام شده مواجه هستند و نتیجه آن موجب تعطیلی یک سری از معادن 
شــده و آماده ســازی معادن عملا صورت نمی   گیرد و این نوع عملکرد 
طی یکی، دو ســال آینده تاثیر خود را به صورت محســوس روی تولید 
خواهد گذاشــت. او قیمت گــذاری را بزرگ ترین معضل صنعت زغال 
ســنگ دانســت و گفت: مهم ترین چالشی که معادن زغال سنگ با آن 
دست و پنجه نرم می   کنند و موجب افت تولید و تعطیلی معادن شده، 

موضوع قیمت گذاری است.

 رشد 8 درصدی 
 اقتصاد؛ سراب 
یا  واقعیت؟

 در گفتگو با عضو هیأت علمی
 دانشکده اقتصاد خوارزمی بررسی شد؛

گــروه اقتصادی: در پــی صحبت های رییس جمهور در 
حوزه رشــد ۸ درصدی اقتصاد و لزوم به وقوع پیوستن 
آن، ســؤالات و ابهاماتی درباره روند به نتیجه رســیدن 

این امر مهم پیش می آید.
در همین خصوص وحید شــقاقی شهری، عضو هیأت 
علمی دانشــکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی، به خبرنگار 
اقتصاد آنلاین گفت: در تمام کشورها سرمایه های مادی 
و مواد خام مثل نفت و معدن، ســرمایه های انســانی و 
سرمایه های اجتماعی سه مؤلفه رشد اقتصادی هستند. 
متاسفانه اقتصاد ایران در ۵۰ سال گذشته، صرفاً متکی 
بر ســرمایه های فیزیکی و مادی بوده اســت. اما همین 
سرمایه ها، دارای اشکالات و ضعف هایی هستند. درواقع 
سرمایه های انسانی و اجتماعی، کاملًا از کار افتاده است 

و از آن ها بهره برداری نمی شود.
علل کاهش رشد اقتصادی 1403 نسبت به 1402 ��

شقاقی شهری گفت: در دهه ۹۰ به واسطه تحریم های 
اقتصادی و در اواخر آن دوره به دلیل کرونا، اقتصاد ایران 
بســیار منقبض و فشــرده شد و سرمایه فیزیکی دچار 
ضعف گردید. در دهه مذکور، رشــد اقتصادی حتی از 
رشــد بلند مدت آن هم کمتر شــد و به ۱ درصد رسید. 
علاوه بر این موضوع، تحریم ها باعث شــدند رشدهای 
منفی بالایی را تجربه کنیم. اما شرایط مثبت دهه ۱۴۰۰، 
همه چیز را تغییر داد. علت به وجود آمدن این شرایط 
کم شدن تحریم ها، افزایش صادرات نفت ایران به دلیل 
جنگ اوکراین و روســیه و آغاز شــدن دوران پسا کرونا 
بود. پسا کرونا محرکی برای اقتصاد ایران و اقتصاد جهانی 

مخصوصاً بخش خدمات شد.

عضو هیأت علمی دانشــکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی 
بیان کرد: درســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ اقتصاد ما رشدهای 
مثبت بالایی را ثبت کرد. ولی نباید آمارها ما را از واقعیت 
گمــراه کنــد. در اصل این آمارها، نتیجه به وجود آمدن 
شرایط ذکر شده در دهه ۹۰ بود. اساساً دولت سیزدهم 
گمان می کرد که اقتصاد از رکود خارج شــده و شــرایط 
بهبود پیدا کرده اســت. درحالی که علت این رشــد، 
اصلاحــات نهادی و ســاختاری نبــود. در واقع محیط 
کســب وکار، اقتصاد کلان، رقابت پذیری اقتصاد ملی، 
دانــش بنیانی اقتصاد، ســرمایه های اجتماعی وعدم 
مهاجــرت نخبــگان بهبود پیدا نکرد. همه این مباحث 
حکایت از عدم رشــد اقتصادی و سرمایه گذاری است. 
بنابراین نمی توانیم با آمار خام اقتصاد را تحلیل کنیم. 
زیرا هنگام ورود به دهه ۱۴۰۰، قیمت نفت و مشتقات 
آن بالا رفت و درآمدهای ارزی نفتی ما بیشــتر شــد. لذا 

این رشد حاصل فروش نفت است و مستقل نیست.
اتکای رشــد اقتصادی بر فــروش نفت، علت  ��

پرنوسانی اقتصاد
این کارشناس اقتصادی گفت: به دلیل ماندگار نبودن 
اثرات فروش نفت، رشد حاصل از آن هم موقتی و تکانه ای 
اســت. پرنوسان بودن اقتصاد ایران نتیجه وابستگی به 
مواد خام و منابع طبیعی، به خصوص نفت اســت. زیرا 
خرید و فروش نفت، دســتخوش تغییرات زیادی است 
و این تغییرات، بر روی اقتصاد هم تأثیر خود را گذاشته 
است.وی ادامه داد: اگر دولت می خواهد در حوزه رشد 
اقتصادی که در برنامه هفتم گفته شده اقداماتی انجام 
دهد، باید مســیر این اقدامات از اصلاحات ساختاری و 

نهادی باشد.
نیــاز به 500 میلیارد دلار ســرمایه برای رفع  ��

مشکلات زیرساخت ها
شقاقی شهری در خصوص مشکلات مهم اقتصادی حال 
حاضر کشور گفت: محیط کسب وکار نامناسب، اقتصاد 
کلان بی ثبات، انحصار در فضای اقتصاد توســط شــبه 
دولتی هــا و عــدم امکان رقابــت و تنفس برای بخش 
خصوصی مشــکلاتی اســت که در اقتصاد ما به صورت 
آشــکارا وجود دارد. به علاوه فرســودگی زیرساخت ها 
مدام درحال تشدید است و در بخش های مختلف قابل 
مشــاهده است. مطالعات نشان می دهد برای حل آن، 
نیازمند حداقل ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیارد دلار سرمایه ظرف 
۵ ســال آینده هســتیم. با توجه به وجود تحریم ها و 
چالش های اقتصادی و سیاســی، جذب این سرمایه از 
راه منابــع داخلی و خارجی یــا صرفه جویی در انرژی 
بسیار سخت است. به همین سبب دولت چهاردهم باید 
برای تأمین این ســرمایه و بهبود محیط اقتصاد کلان، 

برنامه داشته باشد.
الزامات رشد 8 درصدی ��

عضو هیأت علمی دانشــکده اقتصاد دانشگاه خوارزمی 
بیان کرد: لازمه اول رشد ۸ درصدی، منابع مالی است 
و برای این امر نیازمند حداقل سالی ۲۰۰ میلیارد دلار 
سرمایه هستیم. لازمه دوم، بهبود محیط اقتصاد کلان 
و کســب وکار اســت. البته تا زمانی که محیط پر از رانت 
و فساد و بروکراسی پیچیده است، به وقوع پیوستن این 
لازمه بعید است. لازمه سوم، حل مسئله تحریم ها است. 
این مســئله باعث پیشبینی ناپذیر بودن اقتصاد ایران 

شده است. لازمه چهارم، حضور بخش خصوصی است. 
ایــن بخــش نیاز به فضای رقابتی دارد. اما اقتصاد ایران 
سرشار از انحصار است. سهم بخش خصوصی در اقتصاد 
کم اســت و رشد ۸ درصدی محتاج تغییر این وضعیت 
و کم شدن سهم شبه دولتی ها است. لازمه ها و مؤلفه های 
ذکر شــده به علاوه سرمایه گذاری مستمر در پایداری 
رشد ۸ درصد مؤثر است. درحال حاضر هیچکدام از این 
موارد در اقتصاد مهیا نیست و برای دستیابی به هرکدام، 

نیازمند برنامه و تلاش های مستمر هستیم.
چالش های تحقق رشد 8 درصد ��

شــقاقی شهری ادامه داد: مهم ترین چالش های دولت 
برای تحقق رشــد ۸ درصدی، مواجهه با جهان غرب، 
تحریم ها و جلوگیری از مکانیزم ماشــه در مهر ۱۴۰۴ 
اســت. تأمین منابع مالــی، مقابله با فضای ضد رقابت 
اقتصاد و شبه دولتی ها، نحوه بهره مندی از سرمایه های 
انسانی و ارتقای سرمایه های اجتماعی از دیگر چالش ها 

هستند.
میزان رشد اقتصادی 1403 ��

شــقاقی شهری در خصوص پیش بینی رشد اقتصادی 
ســال ۱۴۰۳ بیان کرد: رشــد اقتصادی امسال ۳ تا ۳.۵ 
درصد خواهد بود. اما در آینده به دلیل مشکلاتی که در 
بخش آب، عدم ســرمایه گذاری در بخش کشــاورزی و 
همچنین فرسودگی زیر ساخت ها خواهیم داشت، رشد 
سال های بعد را به کمتر از ۳ درصد خواهد رساند و این 
نشانه خطرناکی برای اقتصاد ایران است.وی اضافه کرد: 
توصیه بنده به دولت، ارائه برنامه برای مسائل داخلی و 

خارجی به خصوص در حوزه رشد تورم است.

بازتاب

نیلوفر عباس زاده
روزنامه نگار

کمیته فنی پیگیری مطالبات صنفی بازنشســتگان کشــوری و 
لشکری درباره نحوه محاسبه متناسب سازی از طریق آیین نامه 
اصلاحــی دولــت اعــلام کرد: »اختلاف رقم بیــن مبلغ حقوق 
بازنشستگی هر فرد با نود درصد )۹۰٪( میانگین حقوق و فوق 
العاده های مشمول کسور شاغلان مشابه و همطراز پس از کسر 
حق بیمه سهم فرد و مالیات بر درآمد با رعایت بند )ث( تبصره 

۱۵ قانون بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور«.
به گفته این کمیته، ابتدا از حقوق و فوق العاده های مشمول کسور 
شاغلان مشابه و همتراز، حق بیمه سهم فرد و مالیات بر درآمد 

که همان مالیات حقوق است کسر می کنند و دیگر کسورات از 
جمله جریمه ها، پرداختی وام و مســاعده مورد نظر نیســت. اما 
طبق قانون قرار براین اســت که ۹۰ درصد مابه التفاوت حقوق 
بازنشسته از حقوق و فوق العاده های مشمول کسور کارمند شاغل 
مشــابه و همتراز طی مدت ۳ ســال به بازنشسته پرداخت شود و 

در قانون اسمی از کسر حق بیمه و مالیات برده نشده است.
آن ها تاکید کردند: چنانچه قرار براین باشد که برخلاف قانون و 
پس از کسر مالیات و حق بیمه شاغل ۹۰ درصد مابه التفاوت از 
حقوق بازنشسته مورد محاسبه قرار گیرد، ۹۰ درصد آن کسور 

کسر شده هم از حقوق بازنشسته کسر خواهد شد، بدین معنی 
اگر از حقوق کارمند شــاغل مبلغ ۰۰۰ ،۰۰۰ ،۱۵ ریال بعنوان 
مالیات و حق بیمه کسر شود، ۹۰ درصد آن ۰۰۰ ،۰۰۰ ،۱۵ هم 
از حقوق بازنشســته کســر و بقیه برای بازنشسته مورد محاسبه 
قرار خواهد گرفت. فرض می کنیم کارمند شــاغلی که مشــابه و 
همتراز بازنشســته اســت مبلغ ۰۰۰ ،۰۰۰ ،۲۵۰ ریال حقوق و 
 فــوق العاده مشــمول کســور دارد که ۹۰ درصــد آن که مبلغ
 ۰۰۰ ،۰۰۰ ،۲۲۵ ریال است ظرف ۳ سال به بازنشسته پرداخت 

خواهد شد.

حقوق بازنشستگان چطور محاسبه می شود؟

رشد اقتصادی 
امسال 3 تا 
3.۵ درصد 

خواهد بود. اما 
در آینده به 

دلیل مشکلاتی 
که در بخش 

آب، عدم 
سرمایه گذاری 

در بخش 
کشاورزی و 

همچنین 
فرسودگی زیر 

ساخت ها 
خواهیم 

داشت، رشد 
سال های بعد 
را به کمتر از 3 
درصد خواهد 

رساند و این 
نشانه 

خطرناکی برای 
اقتصاد ایران 

است

صادرات کیوی از اول مهرماه مجاز شد
بر اساس نامه سازمان توسعه تجارت، صادرات کیوی از ابتدای مهر مجاز است.پیرو نامه ای به تاریخ ۷ مهر ماه ۱۳۹۷ 
پیرامون ممنوعیت صادرات کیوی از ۱۵ تیر ماه تا ۱۵ مهرماه هر سال، به پیوست تصویر نامه تاریخ ۲۶ شهریور ۱۴۰۳ 
 معاونت توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی ارســال و به اطلاع می رســاند؛ در ســال جاری، صادرات کیوی

 )با کد تعرفه ۰۸۱۰۵۰۰۰( با رعایت ضوابط و مقررات مربوطه از اول مهرماه، مجاز است.

وزیر اقتصاد: شاهد روی دیگر ناترازی ها توسط کاسبان تحریم هستیم
عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد، در صفحه توئیتر خود در واکنش به حادثه معدن طبس نوشت: یکبار دیگر حادثه 
غم انگیز معدن تکرار و ده ها نفر از کارگران مظلوم وعزیز جان خود را در راه کار و تلاش از دست دادند. این غم اندوه 
را به مردم و بازماندگان آنها تسلیت می گویم.وی افزود: شرایط سخت کاری، زندگی و بازنشستگی کارگران عزیز 

روی دیگر ناترازی ها و برداشت ارزش افزوده کشور توسط کاسبان تحریم است.



رییس دانشگاه علامه طباطبایی:
بررسی مجدد درخواست اساتیدی که با آنها قطع 

همکاری شده است

»عبدالله معتمدی« رئیس دانشگاه علامه طباطبایی در گفت وگو 
با ایلنا درباره بررســی بازگشــت اساتیدی که با آنها قطع همکاری 
شده است، گفت: اگر عضوی از اعضای هیئت علمی بعد از ۵ سال 
ارتقا پیدا نکند، قانون به دانشــگاه اجازهٔ قطع همکاری می دهد. 
البته هر استادی که ارتباط استخدامی اش با دانشگاه قطع شده، 
اگر درخواست همکاری مجدد به دانشگاه بدهد، دانشگاه موظف 

به بررسی مجدد این درخواست است.
وی پیرامون خبر منتشــره در هفته های گذشــته مبنی بر تعیین 
ضرب الاجل از سوی دانشگاه علامه طباطبایی برای تخلیه خوابگاه 
دخترانه این دانشــگاه، گفت: این حرف درســت نیست. از آنجایی 
که ما ترم تابستانی نداریم، در نتیجه تنها دانشجویانی در تابستان 
می توانند از خوابگاه استفاده کنند، که در شهریور دفاع می کنند 
یعنی قاعده این اســت که دانشــجویان ارشــد و دکتری ما که در 
شهریور ماه دفاع می کنند، می توانند و مجازند که طول تابستان 
در خوابگاه ساکن باشند. چون ممکن است بخواهند جمع آوری 

اطلاعات کنند و دسترسی به استاد داشته باشند.
رییس دانشگاه علامه طباطبایی خاطرنشان کرد: بنابراین دانشگاه 
چون در طول تابســتان تعطیل اســت، صرفاً به کســانی خوابگاه 
تابستانه می دهد که دانشجوی سال آخر و در آستانهٔ دفاع باشد. 
از طرف دیگر تابستان یک فرصت است که ما خوابگاه را برای سال 
تحصیلی جدید آماده کنیم. از طرف دیگر تابســتان یک فرصت 

است که ما خوابگاه را برای سال تحصیلی جدید آماده کنیم.
معتمدی با تاکید بر اینکه ماجرا اصلًا آنطور نبود که در رســانه ها 
به آن پرداختند، گفت: خوابگاه را به دانشــجویان واجد شــرایط 
می دهند و دانشجوی واجد شرایط، دانشجویی است که بر اساس 
مقرراتی که گفته شده، باید به او امکانات رفاهی تعلق بگیرد. البته 
یک تفاوتی بین سنوات مجاز تحصیلی و سنوات استفاده از شرایط 
رفاهی وجود دارد؛ یعنی یک دانشــجوی ارشــد اگر فرض بگیریم 
شش ترم مجاز تحصیلی را دارد، اما برای استفاده از خوابگاه فقط 
۴ ترم مجاز اســت؛ یعنی دانشــجو باید در فاصله چهار ترمی که 
برایش تعیین شــده، بتواند دفاع کند. که این مســاله هم به خاطر 
تقاضای زیاد خوابگاه و از طرف دیگر کمبود فضای خوابگاهی ما 

است.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره نحوه انتخاب استاد مشاور 
انجمن های علمی و برخی حواشی در این زمینه گفت: بنابر قانون 
انجمن های علمی سه نفر از اساتید را پیشنهاد می دهند و از بین 
این ســه نفر، یکی اســتاد مشاور انجمن علمی می شود. اما گاهی 
اوقات اســتاد پیشــنهاد شده شــرایطی دارد که مانع انتخاب وی 
می شود، به طور مثال ممکن است که آن استاد، کار اجرایی داشته 
باشــد یا در دوره های قبلی به خوبی نتوانســته اســت کار مشاوره 
انجمن را انجام دهد. در مجموع بر اساس قانون، دانشجو سه نفر 
را پیشــنهاد می دهد و از بین آن ســه نفر، یکی انتخاب می شود و 

تصمیم گیرنده معاونت فرهنگی است.

نگاه روز

بازار مسکن در بن بست

 

بازار مســکن در حال حاضر در رکود به سر 
می برد و منتظر ثبات اقتصادی و سیاســی 
در کشور است. این بازار باید در رکود باقی 
بماند تا مسائل اقتصادی دولت و منابعی که 

به آن تزریق می شود، تعیین تکلیف شود.
اگر جو سیاســی آرام تری در منطقه حاکم 
شــود، بازار مسکن نیز به اطمینان خاطری 

می رسد تا در نهایت رونق به آن بازگردد.

هنگامــی کــه قیمت ملک بــالا می رود، 
پارامترهای وابسته به آن نیز افزایش می یابد. 
بنابراین تا زمانی که رکود تورمی تبدیل به 
رکود رونقی شــود در بخش اجاره شــاهد 

فجایعی خواهیم بود.
هنگامــی که رکود بر بازار مســکن حاکم 
می شود سه پارامتر دچار افت می شود؛ موارد 
ابتدایی دراین باره افت چشمگیر معاملات 

و کاهش سرمایه گذاری است. در درجه بعد 
نیز میزان تولید کم می شود.

دولت ها همیشــه برای اینکه شاخص تورم 
را پایین نگه دارند از حربه رکود اســتفاده 
می کننــد. ایــن در حالی اســت که رکود 
خطراتی به همراه دارد که ســال های آینده 
خــود را نشــان خواهد داد. ایــن اقدامی 

غیرعلمی و سیاسی است.
بیت الله ستاریان
 کارشناس مسکن

ت
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در حین انفجار 
بیش از ۷0 نفر 
در کارگاه 
استخراج این 
معدن 
زغال سنگ 
مشغول به کار 
بودند. از این 
میزان تا لحظه 
نگارش این خبر 
دست کم 31 
نفر کشته، 1۷ 
مصدوم هم با 
تلاش تیم های 
تخصصی 
امدادی نجات 
یافتند، و 
تعدادی نیز 
مفقود هستند

کن
س

 م
ه و

را

  معـادن 
 در ایـران 
بلای جان 
کارگران!

مرگ بیش از 44 کارگر معدن در 
نیمه نخست سال 1403

حادثه انفجار معدن طبس ســاعت ۲۱ 
شنبه شب به دلیل تصاعد آنی گاز متان 
در یکی از تونل های معدن زغال سنگ 
شــرکت معدنجــو رخ داد که در زمان 
حادثــه ۶۹ کارگــر در بلوک C و B این 
معدن زغال ســنگ در طبس مشغول 

کار بودند.
بــا توجه به غلظــت گاز در تونل ها که 
موجــب انفجار در عمق ۲۵۰ متری به 
صورت ارتفاعی و ۷۰۰ متری به صورت 
مورب در معدن شــده، امدادرســانی 
توســط هشت تیم تخصصی پنج نفره 

آغاز شد.
این در حالی اســت که حوضه زغال دار 
طبــس با وســعت بیــش از ۳۰ هزار 
کیلومتر مربع و ذخیره اکتشافی ۷۵.۲ 
میلیــارد تن زغال ســنگ کک شــو و 
حرارتی از بزرگترین منابع زغالی ایران 
محسوب می شود. حادثه اخیر، گذشته 
از تلفــات جانی، خســارات زیادی به 
صنایع کشور از جمله صنعت فولاد وارد 

کرد.
حادثه معدن طبس ��

حوادث مرگبار در معدن های ایران در 
ســال های اخیر افزایش یافته و ناظران 
می گوینــد یکــی از علــل اصلی این 
حوادث، فقدان نظارت کافی بر فعالیت 
معادن و رعایت اســتانداردهای ایمنی 

از سوی کارفرمایان است.
وقــوع ۱۲ مورد از این حوادث تنها در 
نیم ســال نخســت ۱۴۰۳ به انضمام 
حادثه اخیر، در ســطح کشور منجر به 
فوت بیش از ۴۴ نفر از کارگران معدن 
شده است. در ادامه به ذکر جزئیات این 
حوادث از ابتدای سال جاری پرداخته 

می شود:
ریزش معدن زغال سنگ هشونی  ��

– مرگ یک کارگر
۱۵ اردیبهشــت مــاه، براثر وقوع یک 

حادثه در معدن زغال ســنگ هشونی 
شهرســتان کوهبنان کرمان، یکی از 
کارگران این معدن، در ۴۰ سالگی، جان 

خود را از دست داد.
ریزش معدن شــن و ماسه دهاقان  ��

اصفهان – مرگ یک کارگر
۲۰ اردیبهشت ماه، حادثه ای منجر به 
فوت یک کارگر معدن در شهرســتان 
دهاقان شد. طبق اعلام رئیس سازمان 
آتش نشانی شهرستان دهاقان، این فرد 
که از اتباع افغانســتانی بوده، در حین 
کار، بر اثر سقوط در داخل قیف معدن 

شن جان خود را از دست داده است.
ریزش معدن زغال سنگ طغرالجرد  ��

کوهبنان – مرگ یک کارگر
۲۷ اردیبهشــت ماه، ریزش در یکی از 
کارگاه های معدن اصلی زغال ســنگ 
منطقه طغرالجرد شهرستان کوهبنان 
در اســتان کرمان جــان یک کارگر را 

گرفت.
ریزش معدن زغال سنگ آبنیل –  ��

مرگ یک کارگر و 5 مجروح
۱۰ خرداد ماه، در پی وقوع حادثه ریزش 
معدن زغال ســنگ آبنیل در روستای 
بی بــی حیــات از توابــع کرمان، یک 
معدنچی جانش را از دســت داد و پنج 

نفر دیگر مجروح شدند.
برق گرفتگی معدن زغال ســنگ  ��

ممرادکو – مرگ یک کارگر
۲۰ خــرداد مــاه، حادثه برق گرفتگی 
معــدن زغال ســنگ ممرادکو طبس 
منجر به مرگ یک کارگر شد. این کارگر 
حین انتقال به اورژانس درمانگاه معدن، 
بر اثر شدت جراحات وارده جانش را از 

دست داد.
ریزش کوه در معدن سنگ شازند  ��

– مرگ 4 کارگر
۲۷ خرداد ماه، بخشی از معادن سنگ 
شهرســتان شــازند دچار ریزش شد و 

چهــار کارگــر بــه اســامی »محمد 
بوالحسنی«، »نصرت اله یارمحمدی«، 
»آیت رضایــی« و »مجتبی رضایی« 
مفقود شدند که پیکر سه مفقودی، هر 
چند با فاصله، تاکنون پیدا شده است، 
اما هنوز خبری از جسد »آیت رضایی« 

نیست.
حادثه در معدن زغال سنگ پابدانا  ��

جنوبی – مرگ یک کارگر
۸ تیر ماه، یک کارگر حدوداً ۳۶ ســاله 
در معدن زغال ســنگ پابدانا جنوبی از 
شــرکت معادن زغال سنگ کرمان به 
دلایلی که تا کنون اعلام نشده، در محل 

کار جان خود را از دست داد.
حادثــه در معدن قلعه شــاهین  ��

کرمانشاه – مرگ یک کارگر
۱۰ مرداد ماه، در هنگام اجرای عملیات 
برداشــت خاک و سنگ از معدن قلعه 
شــاهین کرمانشاه، ناگهان کوه ریزش 
کــرد و یکی از کارگــران راننده، بر اثر 
واژگونــی بیل مکانیکی از ارتفاع، جان 

باخت.
حادثه در معدن زغال سنگ داربید  ��

خون – مرگ یک کارگر
۱۲ مرداد ماه، در پی حادثه ای در معدن 
زغال سنگ داربید خون در شهرستان 

زرند اســتان کرمان، یک کارگر شاغل 
در معدن بر اثر سقوط از ارتفاع در خارج 

از تونل، جان خود را از دست داد.
حادثه در معدن گل گهر سیرجان  ��

– مرگ یک کارگر
۲۶ مــرداد ماه، روابط عمومی اورژانس 
شهرستان سیرجان در کرمان، از فوت 
شدن یک کارگر در معدن گل گهر براثر 

سقوط از ارتفاع خبرداد.
تصاعــد گاز متــان در معــدن  ��

زغال سنگ پروده طبس – 4 مصدوم
۷ شهریور ماه، خروج گاز متان در یکی 
از کارگاه های پیشــروی معدن شماره 
یک شــرکت زغال سنگ پروده طبس 
منجر به ریزش قسمتی از کارگاه شد؛ 
کــه در پی این حادثه ۴ کارگر مصدوم 

شدند.
نکته قابل تأمل در خصوص انفجار اخیر 
در معــدن پروده طبس، بی توجهی به 

حادثه هفتم شهریور ماه بوده است.
براین اساس طی ۶ ماهه نخست امسال 
۱۳ کارگر معدن طی حوادث کار از دنیا 
رفته اند که با احتســاب دست کم ۳۱ 
کشــته در حادثه شــنبه شــب )۳۱ 
شــهریور( یعنی بیش از ۴۴ کارگر این 

مدت جان خود را از دست داده اند.
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شیوع گونه جدید ویروس کرونا در جهان
گروه اجتماعی: یک نوع )واریانت( جدید ویروس کووید به ســرعت در حال 
پخش شــدن اســت و احتمال دارد به زودی به نوع غالب در سراســر جهان 
تبدیل شــود.به نقل از مِدیکال اکِســپرس، این نوع که XEC نام دارد، برای 
اولین بار در ماه اوت )مرداد، شــهریور( در آلمان شناســایی شــد و به نظر 
می رسد در مقایسه با سایر گونه های در گردش دارای قابلیت رشد است؛ 
امــا با آن ها تفاوت اساســی ندارد.XEC چیزی اســت کــه به عنوان »نوع 
نوترکیب« شــناخته می شــود. نوترکیب ها به طور طبیعی زمانی ایجاد 
می شــوند که فردی به طور هم زمان به دو نوع مختلف کووید آلوده شــود.

XEC محصول یک نوترکیبی )تکه های ماده ژنتیکی مبادله شــده بین دو 
نوع( بین نوع KS.۱.۱ و نوع KP.۳.۳ است. این دو نوع والد ارتباطی نزدیک 
با هم دارند و هر دو از JN.۱، که در ابتدای سال ۲۰۲۴ میلادی در سراسر 

جهان نوع غالب بود، به وجود آمده اند.
درباره نوع جدید کووید چه می دانیم؟ ��

این نوع از کووید بعد از شناســایی اولیه در آلمان گســترش پیدا کرد و بیش 
از ۶۰۰ مورد ابتلا به آن در ۲۷ کشور در سراسر اروپا، آمریکای شمالی و آسیا 
شناسایی شد. کشورهایی که بیشترین موارد ابتلا به گونه جدید کووید را تا 
۱۸ سپتامبر )۲۸ شهریور( داشتند عبارتند از؛ آمریکا )۱۱۸(، آلمان )۹۲(، 

بریتانیا )۸۲(، کانادا )۷۷( و دانمارک )۶۱(.

آیا گونه جدید کووید باعث بیماری بدتری می شود؟ ��
 XEC هنوز اطلاعاتی از بیماران یا آزمایش ها در دست نیست تا بتوان گفت
احتمالاً چه نوع بیماری را ایجاد می کند؛ هرچند این اطلاعات به زودی منتشر 
می شــود. با توجه به اطلاعات ژنتیکی مشــابه، بیماری ایجادشده در اثر این 
نوع جدید، احتمالاً مشابه سایر انواع کووید خواهد بود؛ بنابراین انتظار می رود 
این بیماری علایمی مانند درجه حرارت بالا، گلودرد همراه با سرفه، سردرد 
و بدن درد همراه با خستگی داشته باشد.بستری شدن در بیمارستان معمولاً 
در زمستان به دلیل دمای پایین تر و افزایش انتشار ویروس ها )به دلیل حضور 
بیشتر افراد در داخل خانه( افزایش می یابد؛ بنابراین این موضوع لزوماً با نوع 

جدید کووید مرتبط نیست.

پیشنهاد تشکیل جلسه فنی مشترک بین کارشناسان 
راه آهن ایران و روسیه

الکسی ددوف سفیر روسیه در ایران، با جبارعلی ذاکری مدیرعامل راه آهن دیدار 
و گفتگو کرد.الکسی ددوف سفیر روسیه در ایران، با جبارعلی ذاکری، مدیرعامل 
راه آهن دیدار و گفتگو کرد و در این دیدار، طرفین با اشــاره به اهمیت توافقات 
گذشته، بر گسترش همکاری های آتی به ویژه در حوزه کریدور شمال - جنوب 
تاکید کردند.ذاکری در این دیدار ضمن تاکید بر گسترش همکاری های آینده، 
ابــراز امیــدواری کرد با توجه به حجم بالای تقاضا از مبدأ هند، بتوانیم شــاهد 
افزایش ترانزیت در کریدور شمال - جنوب باشیم.مدیرعامل راه آهن همچنین 
پیشنهاد تشکیل جلسه فنی مشترک میان کارشناسان راه آهن ایران و روسیه 
را در تهران مطرح و بر لزوم بررســی مشــکلات مرزی، ظرفیت ها و فرصت های 
ســرمایه گذاری روســیه در پروژه های ریلی ایران تاکید کرد. این موضوع مورد 

استقبال سفیر روسیه نیز قرار گرفت.

فروشندگان امتیازهای نهضت ملی مسکن به مراجع قانونی 
معرفی می شوند

باشــگاه خبرنگاران: مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران گفت: خرید و فروش 
امتیازهای نهضت ملی مسکن غیرقانونی بوده و تمامی فروشندگان شناسایی و 
به مراجع قضایی معرفی می شوند.حسین جنتی، مدیرکل راه و شهرسازی استان 
تهــران بــا بیان اینکه به هیچ عنــوان امکان خرید و فروش امتیازهای پروژه های 
نهضت ملی مسکن به ویژه در استان تهران و در شهرهای جدید این استان وجود 
ندارد، گفت: تاکنون چندین بار به متقاضیان پروژه های نهضت ملی مسکن هشدار 
داده ایم که امتیازهای پروژه ها قابل انتقال و یا فروش و واگذاری نیست و فریب 
دلالان و سوداگران در این بخش را نخورند.وی ادامه داد: در صورتی که متقاضیان 
به دلیل وجود دلالان و سوداگران امتیازهای واحدهای نهضت ملی مسکن خود 

را واگذار و یا به فروش برسانند به مراجع قضایی معرفی خواهند شد.

 نیمی از لکوموتیوها غیر فعالند
مدیرعامل شرکت راه آهن با بیان اینکه از ۱۰۱۶ لوکوموتیو حدود ۵۲۵ دستگاه 
فعال است، گفت: به طور قطع اولویت اول تأمین از ظرفیت تولید داخل است و 
اگر ظرفیت کافی نبود از گزینه واردات اســتفاده می کنیم.جبارعلی ذاکری در 
جمع خبرنگاران در پاسخ به سؤال ایلنا مبنی بر واردات واگن و لوکوموتیو اظهار 
داشــت: دولت در مســیر کاهش تصدی گری اســت و در جهت ایجاد تسهیلات 
شرکت های حمل و نقل ریلی هستیم که بتوانند از داخل و خارج کشور بتوانند 
واگن هــا را تأمیــن کنند. به طور قطع اولویت اول تأمین از ظرفیت تولید داخل 
اســت و اگر ظرفیت کافی نبود از گزینه واردات اســتفاده می کنیم.مدیرعامل 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: طبق آمار رسمی، هزار و ۱۶ 
دســتگاه لوکوموتیو در کشــور وجود دارد که از این تعداد حدود ۵۲۵ دســتگاه 
لوکوموتیو فعال است و مابقی با برنامه بلند مدت به چرخه فعالیت برمی گردند.
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  سهـم 
۴۳ درصدی 
مسکن در هزینه 
خانوارها

حذف اقلام ضروری از سبد 
خانوارها با گرانی مسکن

ســهم کاهشی مســکن در سبد  ��
خانوارها

در حالــی ۵۵ درصــد درآمد تهرانی ها 
صرف مســکن می شــود کــه درآمد 
خانوارهای شهری کشور هر روز نسبت 
به روز گذشــته کمتر می شود. بر اساس 
آمارهای رسمی، داده های هزینه درآمد 
خانوار نشــان می دهد که سهم مسکن 
طی ســال های ۱۳۵۶ تا ۱۳۹۶ بین ۲۹ 
تا ۳۳ درصد و از ســال ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۱ 
از ۳۴ درصــد بــه ۳۸ درصد تغییر کرده 
بــود و در ســال ۱۴۰۲ به ۴/۴۲ درصد 

رسیده است.
با این تغییرات، سهم درآمدی خانوارها 
نشــان می دهد در سال ۱۴۰۱ که سهم 
مســکن در مناطق شهری کشور ۱/۳۸ 
درصد بوده، این میزان در استان تهران 
به عنوان مرکز و پایتخت کشور با ۸/۵۰ 
درصد، رتبه اول کشــور را داشته است. 
البته سهم مسکن در استان تهران طی 
ســال ۱۴۰۲ باید بین ۵۴ تا ۵۵ درصد 
باشــد؛ عددی که ۲۴ تا ۲۵ واحد درصد 
بالاتــر از عدد ۳۰ درصدی متعارف کف 

فقر مسکن است.
باایــن اوصاف وضعیت درآمد خانوارها با 
توجه به هزینه تأمین سرپناه برای زندگی 
ناترازی بزرگی ایجاد شده، هرروز ناامن تر 
و وخیم تر می شــود. مســکن به عنوان 
اصلی ترین نیــاز مصرفی مردم همواره 
تحت تأثیر عوامل مختلف قرار می گیرد 
و در ایــن بیــن سیاســتی برای تثبیت 

وضعیت عوامل تاثیرگذار وجود ندارد.

تنش در بازار مسکن قطعاً معیشت مردم 
را هــدف می گیرد. کارگــر و کارمند با 
حقوق ثابت سالانه و هزینه های متغییر 
چطــور می تواند به دنبال خرید یا حتی 
اجاره مســکن با قیمت هــای نجومی 
باشــد!امروز تورم بــالای ۵۰ درصد به 
لایه های مختلف اقتصادی نفوذ کرده و 
توانایی مدیریت منابع مالی را از خانوارها 
گرفته است؛ بر این اساس موضوع تأمین 
ســرپناه هر روز سخت تر می شود و این 
افزایش هزینه، سبد خانوارها را خالی از 
کالاهای اساســی و ضروری کرده است.

مردم برای هزینه مســکن از بخش های 
مختلف سبد خانواری خود می زنند، اما 
در ســال جاری به دلیل نوســان بیشتر 
قیمت ها در بازارها، مردم بخش بیشتری 
از سبد خانوری خود را برای تأمین نیاز 
مسکن، حذف کرده اند.در همین رابطه 
ســهراب هاشــمی، تحلیلگر مســائل 
اقتصــادی با توجــه به وضعیت تورم در 
بخش هــای اقتصادی بــه اقتصاد ۲۴ 
می گوید: افزایش هزینه های مختلف در 
سبد خانواری فضا را برای انتخاب درست 
در تعیین به موقع سیاست های درآمدی 
و هزینه ای در خانوارها بســیار پرتنش و 
نا بهنجار کرده اســت.به گفته هاشمی؛ 
تــورم بیــش از ۵۰ درصــدی کالاهای 
ضروری و اساسی بنا بر آمارهای رسمی 
و نرخ تورم بیش از ۷۰ درصدی آمارهای 
عینــی، همواره به عنــوان معضل برای 
حفظ سلامت، رفاه و از همه مهمتر حقوق 
شهروندی اســت.این تحلیلگر مسائل 

اقتصادی با اشاره به اینکه دولت ها سعی 
دارند وضعیت نرخ تورم را کاهشــی و به 
تبــع آن وضعیت معیشــت مردم را در 
بهتریــن جایگاه نشــان دهند، گفت: 
سرپوشی وضعیت مردم در موقعیت های 
نامناســب یکی ازمولفه هایی است که 
مانع اصلی عدم تعادل در بهبود اقتصاد 
کشور می شود.هاشمی ادامه داد: ایجاد 
جو روانی مســاعد و ایــده آل در بحث 
اقتصــاد کشــور در بین مردم شــاید 
تاثیرگذار باشد، اما حفظ و استمرار این 
وضعیت خیلی به درازا کشیده نمی شود 
و ضربــات ســنگین تری به اقتصاد وارد 
خواهد شد.وی تاکید کرد: امروز مسئله 
تأمین مسکن در اولویت مردم است. البته 
بحــث حفظ اقلام کالاهای اساســی در 
ســبد خانوارنیــز از اولویت هــای یک 
خانواده اســت که با توجه به تنش های 
تورمی، مسکن به صورت تدریجی از سبد 
بیــش از ۴۰ درصــد خانوارهای کلان 

شــهرها حذف و به ســبد خانواری در 
شهرهای کوچک و روستایی افزوده شده 
است.این تحلیلگر اقتصادی گفت: کوچ 
اجباری مردم از شهرهای بزرگ به دلیل 
حفظ اقلام ضروری سبد خانواری به سایر 
شــهرهای کوچک و روستایی شاید در 
مرحله نخســت خوشــایند و قابل دفاع 
باشــد، اما برای کشوری که قصد مطرح 
شــدن در بیــن کشــورهای صنعتی و 
تولیــدی را دارد بســیار تخریب کننده 
است.وضعیت معیشت مردم به شدت در 
حال افت اســت و ایــن موضوع زندگی 
عادی و معمول مردم را به خطر انداخته 
اســت تــا حدی کــه کارشناســان و 
صاحبنظران بر آن شــدند که هریک از 
پیامدهای ســخت و ســنگین این بی 
توجهی هــا را در قالب یک بحران جدی 
به تصویر بکشند، تبعاتی که مردم را بی 
خانــه و امنیت غذایــی و رفاهی آنان را 

تحت شعاع قرار می دهد.

گروه اجتماعی: در پی حادثه نشت گاز در 
یکی از کارگاه های شــرکت زغال سنگ 
طبس در اســتان خراسان جنوبی حوالی 
ســاعت ۲۱ شنبه شــب )۳۱ شهریور( 
انفجار مهیبی رخ داد. گفته می شــود در 
حیــن انفجار بیــش از ۷۰ نفر در کارگاه 
استخراج این معدن زغال سنگ مشغول 
به کار بودند. از این میزان تا لحظه نگارش 
این خبر دســت کم ۳۱ نفر کشــته، ۱۷ 
مصــدوم هم با تلاش تیم های تخصصی 
امدادی نجات یافتند، و تعدادی نیز مفقود 

هستند.

گرانــی و تــورم در بازار مســکن داد مردم را 
درآورده، اما به ناچار و به دلیل محدویت ها فقط 
با گذر افزایش قیمت ها هم مسیر شده اند و برای 
دســتیابی به مســکن مورد نیاز خود هر روز از 
یکی از اقلام سبد خانواری خود حذف و هزینه 

آن را به مسکن اختصاص می دهند.
وضعیت معیشــت مردم به شــدت در حال افت 
است و این موضوع زندگی عادی و معمول مردم 
را به خطر انداخته است تا حدی که کارشناسان 
و صاحبنظران بر آن شدند که هریک از پیامدهای 
سخت و سنگین این بی توجهی ها را درقالب یک 
بحران جدی به تصویر بکشند، تبعاتی که مردم 
را بی خانه و امنیت غذایی و رفاهی آنان را تحت 

شعاع قرار می دهد.

وزیر راه و شهرسازی:عدد سازی مسکن بس است

وزیر راه و شهرسازی گفت: عدد سازی مسکن بس است، باید حواسمان باشد 
که در ازای آمارهایی که ارائه می دهیم، چهار سال دیگر باید پاسخگو باشیم.

دیروز )دوشنبه، ۲ مهر( نخستین جلسه فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی با 
مدیران راه و شهرســازی اســتان های سراســر کشــور در خصوص پیگیری 
موضوعات مرتبط با مســکن و شهرســازی در ساختمان دادمان وزارت راه و 
شهرسازی برگزار شد.وزیر راه و شهرسازی بیش از یک ساعت مستمع سخنان 

این مدیران بود و در نهایت خطاب به آنان گفت: »تولید مســکن« تکلیفی 
است که از سال های قبل شروع شده و در دولت چهاردهم نیز سرلوحه بخشی 
از مهمترین اقدامات وزارت راه اســت. مردم عزیز ما مســتحق خانه دار شدن 
هستند. اگرچه دولت عوض شده اما به یک میلیون متقاضی که برای مسکن 
در ســامانه وزارت راه و شهرســازی ثبت نام کرده اند و شرایط لازم را داشتند؛ 
تعهد داریم که برایشان مسکن تهیه کنیم. از این میزان ثبت نامی، ۷۵۰ هزار 
نفر مبالغی را هم واریز کرده اند. این تعهد به ما ارث رســیده و باید با جدیت 
آن را محقق کنیم. در بخش مسکن و تعهدی که به مردم داریم، شوخی نداریم 

و هیچ اهمالی در این خصوص پذیرفته نیســت.صادق با انتقاد از ارائه برخی 
آمارهای غیرواقعی در ظرفیت تولید مســکن؛ ادامه داد: الان نمی توانیم به 
مردم بگوییم که آمارها با واقعیات مطابقت ندارند. مردم مقصر نیستند. باید 
با جدیت به تکالیفی که برای ما در مســکن ســازی ایجاد شــده بویژه در متن 
برنامه هفتم، بپردازیم.وی با بیان اینکه »مردم عزیز ما خسته تر و رنجورتر از 
آن هستند که در خصوص مهمترین نیاز آنها یعنی سرپناه، آمار سازی شود«؛ 
تصریح کرد: »عدد سازی بس است. همه ما باید حواسمان باشد که در ازای 

آمارهایی که الان ارائه می دهیم؛ چهار سال دیگر باید پاسخگو باشیم.«



با زمزمه تسعیر ارز بانک ها؛
۸۵ درصد از نمادهای بازار سهام مثبت شدند

حمیدرضا اناری
روزنامه نگار

رفتار قیمت روی تابلوهای بورس، مطابق انتظار، به قامت یکپارچه سبز 
نقشه بازار منجر شد. زمزمه تسعیر ارز بانک ها در کوچه پس کوچه های 
بازار سرمایه، نمادهای این گروه را به صف خرید نشاند و موجب پویایی 

جریان معاملات در بازار روز میانی هفته شد.
پایان بورس دیروز در حالی رقم خورد که شــاخص کل بورس بیش از 
۱۷ هزار و ۶۱۶ واحد رشــد کرد و از ســد روانی ۲.۱ میلیونی عبور کرد. 
به این ترتیب شاخص کل بورس تهران با رشد ۰.۸۴ درصدی در ارتفاع 

دو میلیون و ۱۱۶ هزار و ۵۳۷ واحد قرار گرفت.
شاخص هم وزن که نشان دهنده روند معاملات سهام کوچک و متوسط 
بازار است، عملکرد بهتری داشت و با رشد ۶ هزار و ۱۸۷ واحدی، معادل 

۰.۹ درصد بالا رفت و در سطح ۶۹۵ هزار و ۹۵۹ واحد قرار گرفت.
دیروز نمادهای فملی، فولاد و فارس بیشــترین تأثیر مثبت و نمادهای 
بوعلی، ثفارس، فولاژ و کویر بیشــترین تأثیر منفی را در شــاخص کل 
بورس داشــتند. در پایان معاملات دیروز بورس ۸۵ درصد از نمادهای 
مثبت بودند و ارزش ســفارش های خرید پنج خط اول ســهام به ۹۸۳ 

میلیارد تومان رسید که بیش از سه برابر سفارش های فروش بود.
حجم و ارزش معاملات خرد ��

حجم معاملات خرد سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی در دومین 
روز مهرماه به ۱۳.۱ میلیارد برگه ســهم رســید که با ارزش پنج هزار و 
۳۵۹ میلیارد تومان معامله شد.تراز پول حقیقی اما، برخلاف روز گذشته، 
مثبت بود و سهام خرد بیش از ۴۹۸ میلیارد تومان پول حقیقی به دست 
آورد. صندوق هــای کالایــی نیز شــاهد ورود ۱۵.۲ میلیارد تومان پول 

حقیقی تا لحظه تنظیم این گزارش بوده اند.

بازتاب

 تسهیل دسترسی متقاضیان واقعی ارز با راه اندازی 
بازار توافقی

راه اندازی تالار توافقی ارز دسترسی متقاضیان واقعی که هدف دلالی و 
خرید ارزان ارز و عرضه در بازار آزاد را ندارند تسهیل می کند.

 کامران ندری؛ اقتصاددان در گفتگویی درباره راه اندازی تالار توافقی ارز 
و مزایــای این روش تســهیل عرضــه ارز گفت: بانک مرکزی با توجه به 
تفاوتــی کــه در نــرخ ارز دولتی و بــازار آزاد وجود دارد مجبور به اعمال 
محدودیت هایی شد، ناظر بر این موضوع که نمی توان به همه متقاضیان 
ارز اجازه خرید و برداشــت ارز از بازار نیما را داد.وی تاکید کرد: پایین 
بودن نرخ ارز در بازار نیما نسبت به بازار آزاد، طبیعتاً منجر به ایجاد رانت 
می شــود؛ با توجه به اینکه بســیاری تلاش می کنند درآمد قابل توجهی 
از تفاوت نرخ ارز دولتی و آزاد داشــته باشــند؛ در نتیجه راه اندازی بازار 
توافقــی راهــکاری قابل تکیــه برای عرضه ارز بــه متقاضیان واقعی و 
واردکنندگان کالاهای ضروری مورد نیاز جامعه است.ندری تصریح کرد: 
با توجه به محدودیت های اعمال شــده در خرید و تقاضای ارز و توجه 
متقاضی ارز برای جبران ارز مورد نیاز خود از بازار آزاد به نظر می رســد 
راه اندازی تالار توافقی ارز، زمینه ساز تسهیل خرید ارز با نرخ های واقعی 
و عدم مراجعه متقاضی واقعی ارز به بازار آزاد شود، راهکاری که از جهاتی 
حائز اهمیت اســت.این اقتصاددان ادامه داد: راه اندازی تالار توافقی ارز 
دسترسی متقاضیان واقعی که هدف دلالی و خرید ارزان ارز و عرضه در 
بازار آزاد برای دریافت سودهای کلان ندارند را تسهیل می کند؛ به نظر 
می رســد این شــیوه بتواند ســرعت عمل عرضه و خرید ارز را نسبت به 
شــیوه های قبلی افزایش دهد.ندری در پایان گفت: تســریع تأمین ارز 
مورد نیاز واردکننده در بخش های مختلفی اعم از خرید مواد اولیه تولید، 
واردات فناوری های روز و بسیاری از کالاهایی که ضرورت سرعت بخشی 
در واردات آنها وجود دارد، قطعاً سودمند است، بنابراین راه اندازی تالار 

توافقی در تحقق موارد یاد شده کمک کننده است.

  واریز 44 هزار میلیارد تومان سود به حساب
 3۲ میلیون سهامدار در ۶ ماه

ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه اعلام کرد: در شش 
ماه نخست سال جاری از طریق اطلاعات سامانه سجام بیش از ۴۴ هزار 
میلیارد تومان سود به حساب ۳۲ میلیون سهامدار واریز شد. جزییات 
واریز سود سهامداران از ابتدای امسال تا پایان شهریور ماه سال حاکی 
از آن اســت که ۳۷۴ ناشــر سود جاری، سنواتی و حق تقدم ۳۲ میلیون 
و ۹۷۴ هزار و ۲۲۵ سهامدار را که شامل ۴۴ هزار و ۷۲۰ میلیارد و ۸۸۱ 
میلیون تومان می شود به حساب سجامی سرمایه گذاران واریز کردند.

از ابتدای سال جاری تا دوم مهر ماه؛
3۲.۷ میلیارد دلار ارز واردات تأمین شد

بانک مرکزی از اول فروردین ماه تا دوم مهر ماه امســال ۳۲ میلیارد و 
۷۲۹ میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای تجاری 

و بازرگانی، واردات در مقابل صادرات و خدمات تأمین کرده است.
به نقل از بانک مرکزی، از اول فروردین ماه تا دوم مهر ماه امسال برای 
کالاهای اساســی و دارو ۷ میلیارد و ۱۱۲ میلیون دلار، برای کالاهای 
تجاری و بازرگانی مبلغ ۱۷ میلیارد و ۴۸۶ میلیون دلار، برای خدمات 
۸۰۴ میلیــون دلار و بــرای واردات در مقابل صادرات ۷ میلیارد و ۳۲۷ 
میلیون دلار تأمین ارز صورت گرفته است.بر اساس این گزارش، بانک 
مرکزی برای واردات کالاهای اساسی و کشاورزی شامل گندم، دانه های 
روغنــی و نهاده هــای دامی ۵ میلیــارد و ۵۳۵ میلیون دلار و برای دارو، 
مواد اولیه دارویی و تجهیزات پزشکی ۱ میلیارد و ۵۷۷ میلیون دلار ارز 
تأمین کرده است. شایان ذکر است بانک مرکزی در مجموع ۷ میلیارد 
و ۱۱۲ میلیون دلار برای کالاهای اساسی و کشاورزی و دارو و تجهیزات 
پزشکی را با نرخ ۲۸. ۵۰۰ تومان و با هدف حمایت از مصرف کنندگان 
و دسترســی اقشــار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر تأمین 
کرده اســت.این گزارش حاکی از آن اســت که در این بازه زمانی برای 
کالاهای تجاری و بازرگانی مبلغ ۱۷ میلیارد و ۴۸۶ میلیون دلار و برای 
واردات در مقابــل صــادرات مبلــغ ۷ میلیــارد و ۳۲۷ میلیون دلار و در 
مجموع ۲۴ میلیارد و ۸۱۳ میلیون دلار تأمین ارز صنایع صورت گرفته 

است.

تالار

کارشناس بازار سرمایه با اشاره به فرصت های پیش 
روی بورس، تحقق کاهش نرخ بهره را مستلزم نظم 
بخشی به بودجه دولت و رفع ناترازی بانکی و انرژی 

دانست.
 کامــل ابراهیمیان در خصــوص چالش های بازار 
ســرمایه و سهامداران در نیمه نخست سال اعلام 
کرد: عمده ترین مسئله بحث بی اعتمادی است که 
ناشــی از تصمیمات مختلــف و متناقض دولت و 

مجلس در قالب بودجه اتخاذ شد.
از بحث افزایش نرخ ســوخت و گاز پتروشــیمی ها 
گرفتــه تا جریمه غیرقانونــی بانک ها درخصوص 
تســهیلات تکلیفی، فاصله بین ارز نیمایی و دلار 
بازار آزاد، حذف عرضه محصولات برخی شرکت ها 
از جمله خودروســازان از بورس کالا و نیز افزایش 
یک شــبه نرخ ســود بانکی به ۳۰  درصد که باعث 

افزایش نرخ بهره در اقتصاد شد.
ایــن عوامــل منجر به کاهــش ۱۵ تا ۲۰  درصدی 
حاشــیه سود خالص شرکت ها شد. در سال جاری 
نیز اتفاقات پر ریســک و پرچالشــی وجود داشت. 
افزایش نرخ بهره و کاهش ســود اکثر شــرکت ها و 
زیانده شــدن برخی شرکت های پتروشیمی که در 
گزارش های ۱۰ ماهه اثر را در نیمه اول سال بر بازار 

سرمایه گذاشت.
از ســوی دیگر سقوط هلی کوپتر رئیسی ریسکی 
قابل توجه بود. عملیات ترور اســماعیل هنیه در 

پایتخت ایران نیز از ســایر ریســک هایی بود که 
تحمیل شــد. در کنار آن قطعی برق صنایع منجر 
بــه افت تولید و فروش شــرکت ها در اواخر بهار و 
تابســتان شــد. علاوه بر این افت نســبی قیمت 
حامل های انرژی در بازارهای جهانی و روند نسبتاً 

ملایم افت فلزات اساسی نیز تجربه شد.با وجود این 
ریسک ها و با سر کار آمدن دولتی که شعار را وفاق 
ملی اعلام کرد و با توجه به اینکه مواردی از جمله 
کاهش ریسک سرمایه گذاری و افزایش اعتماد به 
بازار ســرمایه در برنامه های اقتصادی دولت و وزیر 

اقتصاد دیده می شــود به نظر می رسد فرصت هایی 
بوجود آمده است. امید است اعتقاد تیم اقتصادی 
دولت به ظرفیت های بازار ســرمایه و تقویت بازار 
ثانویه، اعتماد ســرمایه گذاران به مولدترین بازار را 
برگرداند و تغییر در دستورالعمل ها و آیین نامه هایی 
منجر به افزایش جذابیت ســرمایه گذاری در بازار 

سهام می شود.
این فرصت ها می تواند ریسک سال های گذشته را 
که از طرف دولت به بازار تحمیل می شــد تعدیل 
کند. از ســوی دیگر امید مــی رود در بودجه های 
ســالانه که تا دو ماه دیگر لایحه ۱۴۰۴ به مجلس 
ارائه خواهد شــد، ملاحظات برای رشد سودآوری 
شرکت ها و افزایش اعتماد سهامداران لحاظ شود. 
چنانچه تغییراتی صورت گیرد می توان امیدوار بود 

اعتماد سهامداران برگردد.
در حــوزه بازارهای جهانی نیز نرخ بهره در اقتصاد 
آمریــکا ۰.۵ درصد کاهش یافت که به رشــد نرخ 
کامودیتی ها در بازارهای جهانی و ارزآوری بیشتر 
و رشــد ســودآوری شــرکت های صادرات محور 
می انجامد. از سوی دیگر کاهش فاصله نرخ نیمایی 
و نرخ آزاد هم به رشــد سودآوری شرکت ها کمک 
می کند. در نهایت امید است طبق وعده وزیر اقتصاد، 
نرخ بهره کنترل و روند آن کاهشی شود که مستلزم 
آن نظم بخشی به بودجه دولت و رفع ناترازی بانکی 

و انرژی است.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد
  فرصت های پیش روی بورس و چند شرط 

برای تحقق کاهش نرخ بهره

 افزایش هزینه تجارت خارجی
 با تعطیلی پنجشنبه ها

 

در حــال حاضر هزینه های تجارت خارجی ما به دلیل 
تحریم ها ۲۰ تا ۳ ۰ درصد بالاتر از حد معمول اســت. 
موارد جدید مانند تعطیلی پنجشنبه هم سبب کاهش 
تعامل ما با دنیا می شود و این هزینه ها را افزایش می دهد.

نظر بخش خصوصی این است که اگر قرار است تعطیلات 

افزایش پیدا کند بهتر اســت جمعه و شــنبه به جای 
پنجشــنبه و جمعه تعطیل باشد.اگر تعطیلات کشور 
پنجشنبه و جمعه باشد، تعداد روزهای کاری مشترک 
ما در بحث تجارت خارجی با برخی کشورها که جمعه 
و شــنبه تعطیل هســتند به چهار روز و با کشــورهای 
دیگری که شنبه و یکشنبه تعطیل هستند به سه روز 
در هفته محدود می شــود.تعطیلی پنجشنبه و جمعه 
تأثیر زیادی دارد و باعث می شود یک چهارم زمان کاری 
ما کم شــود. با توجه به تحریم ها و شــرایط سخت کار 
داخلی با سختی هایی در بحث تجارت خارجی مواجه 
هســتیم که با تعطیلی پنجشنبه این وضعیت تشدید 
می شود.تحقیقات انجام شده روی ساعت کاری پرسنل 
نشــان می دهد که ۴۰ ســاعت کار در هفته، بهره وری 
کاری را افزایش می دهد. با این موضوع که ساعت کاری 
و تعداد روزهای کاری هفته کاهش یابد، موافق هستیم، 
اما به شرطی که روزهای تعطیل جمعه و شنبه باشد، 

چرا که با این کار تعداد روزهای کاری مشــترک ما با 
کشورهای دیگر بیشتر می شود.در حال حاضر در بخش 
خصوصی پنجشنبه ها نصفه و نیمه تعطیل است، اگر 
شنبه تعطیل شود، پنجشنبه ای که همه دنیا در حال 
کار کردن هســتند، ســرکار می آینــد و برای همین 
می توانیم زمان بیشتری برای تعامل با بقیه داشته باشیم.
مخالفین تعطیلی شنبه دو دسته هستند، یک سری از 
افــراد اعتقــاد مذهبی و ایدئولوژیک دارند و می گویند 
شــنبه روز مقدس یک قوم خاص اســت و ما نباید این 
روز را تعطیل کنیم. یک سری دیگر از مخالفان تعطیلی 
شــنبه نیز می گویند تمام امور دیجیتال شــده و همه 
می توانند از خانه نیز کار خود را انجام دهند، در حالی 
که این حرف کاملًا اشتباه است. در روز تعطیل می شود 
ایمیل زد، اما باید صبر کرد تا طرف خارجی سرکار بیاید 
و ایمیل اش را چک کند و به این شکل یک فاصله زیادی 
ایجاد می شود.در حال حاضر گمرکات همه کشورها به 

هم وصل هستند، اما متاسفانه ما به دلیل تحریم ها به 
کشورهای دیگر وصل نیستیم. تعطیلات غیرمشابه با 
دیگر کشورها باعث می شود ارتباطات گمرکی ما کاهش 
یابد و در کار تجاری وقفه ایجاد شود. همین وقفه های 
زیــاد هزینــه تجارت خارجی ما را به شــدت افزایش 
می دهد. در حال حاضر هزینه های تجارت خارجی ما 
به دلیل تحریم ها ۲۰ تا ۳۰ درصد بالاتر از حد معمول 
است. موارد جدید مانند تعطیلی پنجشنبه هم سبب 

کاهش تعامل ما با دنیا کم می شود.
اگر می خواهیم توســعه پیدا کنیم باید بدانیم که هیچ 
کشوری به تنهایی توسعه نیافته و از کمک کشورهای 
دیگر به معنای تبادل تجاری با آن ها اســتفاده کرده 
اســت. ما نیازمند کمک غیرمســتقیم خارجی مانند 
فناوری های جدید و ماشــین آلات به روز برای توسعه 
یافتگی هستیم و برای تحقق این موضوع نیاز به ارتباط 

خوب و سازنده با دنیا داریم.

مهراد عباد
 عضو هیات نمایندگان 

اتاق بازرگانی تهران

ت
ش

ددا
یا

بازگشت امید سهامداران و سبزپوشی تابلوی بورس
معاون اجرایی کانون نهادهای سرمایه گذاری مطرح کرد:

معاون اجرایی کانون نهادهای سرمایه گذاری گفت: با توجه به تغییر 
رویکرد مســوولان در دولت جدید، انتظار بهبود وضع بازار ســرمایه را 

در نیمه دوم سال داریم.
سیاوش وکیلی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران 
)ســنا(، گفت: مواضع وزیر اقتصاد در خصوص بازار ســرمایه و تاکید 
رئیس سازمان بورس بر نقش فعال این سازمان برای پیگیری منافع 
سهامداران در تدوین بودجه سال ۱۴۰۴، بازگشت امید به سهامداران 
و سبزپوشی تابلوی بورس را در روزهای پایانی هفته گذشته به همراه 
داشــت، این موضوع نشــان دهنده آن است که تمرکز فعالان بازار بر 
مؤلفه های اقتصادی افزایش یافته و بازار برای رشد به دنبال شناسایی 

این مولفه ها است.
وکیلی با اشاره به این که در گذشته بخشی نگری دستگاه های مختلف 
دولتی، اثر منفی بر بازار سرمایه داشت و باعث ایجاد برخی نوسانات 
در بازار و هم چنین کاهش شاخص ها می شد، گفت: انتظار می رود در 
دولت جدید و در نیمه دوم ســال جاری، شــاهد هم افزایی تصمیمات 
وزارتخانه های کلیدی مانند وزارت اقتصاد، صمت و نفت باشیم و به 
تدریج شاکله این هارمونی در عملکرد سازمان برنامه و بودجه و تدوین 

سند بودجه ۱۴۰۴ دیده شود.
پیشنهادهایی برای تدوین لایحه بودجه ��

معاون اجرایی کانون نهادهای ســرمایه گذاری با اشــاره به این که در 
ســال های گذشــته، فصل پاییز یادآور اثر منفی لایحه بودجه در بازار 
سرمایه بوده است، تاکید کرد: بر همین مبنا رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار باید در تدوین لایحه بودجه از طریق برگزاری جلســات 
کارشناسی نقشی فعال ایفا کند. کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران 
هم از آمادگی لازم برای کمک به سازمان بورس در این مسیر برخوردار 

است.
وکیلی ضمن ارائه برخی پیشنهادهای اجرایی تاکید کرد: بهتر است 
با انجام برخی از اقدامات لازم مانند گنجاندن موارد دائمی، بلندمدت 
و تکرار شــونده در بودجه، موجبات پیش بینی پذیر شــدن اقتصاد و 

بورس فراهم شود.
معــاون اجرایــی کانون نهادهای ســرمایه گذاری ادامه داد: دولت در 
تدوین بودجه ۱۴۰۴ باید تلاش کند تا نســبت به جلب مشــارکت 
حداکثری کارشناسان اهتمام ورزد و موجبات بازگشت اعتماد به بازار 

را فراهم کند.

کنترل نرخ ارز ��
او به اعمال سیاست ارز چند نرخی و تعیین نرخ ارز نیمایی در دولت 
قبل اشــاره کرد و گفت: در ســال های اخیر عملًا بهای این سیاست و 
فاصله معنی دار بین نرخ ارز نیمایی با نرخ ارز آزاد از جیب سهامداران 

پرداخت شد.
او تاکید کرد: البته به نظر می رســد این روند در دولت جدید تغییر 
کرده، چنان که اثر مثبت این اقدامات را می توان در رخدادهای هفته 
گذشته بورس مشاهده کرد. هماهنگی کامل بین وزیر اقتصاد، رئیس 
ســازمان بورس و پشــتیبانی بانک مرکزی در افزایش نرخ ارز نیما بر 

روند بازار سهام کاملًا مشهود است.
چشم انداز نیمه دوم سال ��

معاون اجرایی کانون نهادهای سرمایه گذاری ادامه داد: ناترازی انرژی 
و اصلاح نرخ حامل های انرژی به عنوان چالش بزرگ ســال های آتی 

تلقی می شوند که رفع آن، مستلزم هماهنگی های فراقوه ای است.
او در پایان تاکید کرد: در مجموع با توجه به تغییر رویکرد مسوولان 
در دولت جدید می توان در انتظار وضعیت مناســب بازار ســرمایه در 

نیمه دوم سال جاری باشیم.
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ضریب نفوذ 
بیمه در 

سال های اخیر 
نزولی بود در 
سال گذشته 
متوقف شد و 
سیر صعودی 

یافت و به 2.14 
رسید که در 

گذشته به 1.8 
رسیده بود. با 
این حال، اگر 

بخواهیم 
ضریب نفوذ 

بیمه را در 
کشور افرایش 
دهیم باید به 

سراغ بیمه عمر 
و زندگی برویم

لی
 ما

زار
با

نیازمند اصلاح 
در معیارهای 
توانگری بیمه ای 
هستیم

وزیر اقتصاد:
وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: ما امروز نیازمند رشــد 
اقتصادی بالا هستیم و طبق قانون برنامه هفتم توسعه 
باید به رشد ۸ درصدی برسیم با این حال امروز منابع 

ما تأمین کننده رشد اقتصاد هشت درصدی نیست.
همتی در ادامه به شاخص ضریب نفوذ بیمه اشاره کرد 
و گفت: امروز ضریب نفوذ بیمه تازه به عملکرد ۷ الی 
۸ ســال پیش بازگشــته است و این به خاطر وضعیت 

اقتصادی است.
وی به وظیفه نظارتی بیمه مرکزی اشاره کرد و گفت: 
امروز نظارت در بیمه مرکزی ضعیف است. در سال های 
اخیــر انتظــار می رفت که حوزه نظارتی بیمه مرکزی 
تقویت شــود اما آنچه از شواهد پیداست این است که 

امروز وضعیت نظارتی بیمه مرکزی مطلوب نیست.
نباید با تخلفات مماشات کرد

وزیر اقتصاد اظهار کرد: دغدغه اصلی بیمه مرکزی باید 
نظارت باشد و در این راستا نباید هیچ مماشاتی نسبت 
به تخلفات صورت بگیرد. بیمه مرکزی در امور بیمه ها 
نبایــد دخالــت کند با این حــال باید در عملکرد آنها 
نظارت داشته باشد در همه جای دنیا نظارت بیمه های 
مرکزی به صورت آنلاین و به روز شده صورت می گیرد.

لزوم اصلاح در معیارهای توانگری
همتــی همچنین به موضــوع معیارهای توانگری در 
صنعت بیمه اشــاره کرد و گفت: امروز نیازمند اصلاح 
در معیارهای توانگری در حوزه بیمه هستیم و صنعت 
بیمه کشــور باید به اســتانداردهای جهانی و به روز 
نزدیــک شــود.وی در رابطه با بهــره وری و توانگری 
شــرکت های بیمه ای گفت: ۲۰ ســال پیش من به 
همکاران خود گفتم که بیمه ایران باید خصوصی شود 
که با مخالفت های بسیاری همراه بود. ما نباید رقابت 
را با نرخ شــکنی ادامه دهیم. در آن زمان ســهم بیمه 
ایران از صنعت بیمه کشور ۵۰ درصد اما امروز به ۱۸ 
درصد رسیده است.نباید تعداد شرکت های بیمه ای را 
بیــش از ایــن افزایش دادوزیر امور اقتصادی و دارایی 
بیان داشــت: امروز نباید تعداد شــرکت های بیمه ای 
بیش از این افزایش یابد. اینکه هر روز تعداد شرکت های 
بیمه ای زیاد می شــود موضوع مطلوب و خوشایندی 
نیست و حتی پیشنهاد می کنم برخی از شرکت های 
بیمه ای با یکدیگر ادغام شوند. امروز شرایط به گونه ای 

پیش رفته که برخی با تأسیس یک شرکت بیمه ای و 
بورسی کردن آن قصد کسب سود را داشته و از وظایف 

اصلی حرفه بیمه دور شده اند.
همتــی در ادامه گفــت: از رئیس جدید بیمه مرکزی 
انتظــار داریم که به مســائل بیمه بــه صورت فنی و 
تخصصی نگاه کند. همچنین از آقای اســتاد هاشمی 
نیز به خاطر تلاش هایی که در سال های اخیر در بیمه 

مرکزی داشتند تشکر می کنم.
وی در پایان رابطه با موضوع منحل شدن پژوهشکده 
بیمه مرکزی و انتقال آن به یکی از دانشــگاه ها گفت 
این موضوع را بررســی و در دســتور کار قرار می دهیم 

تا مشکل آن نیز به زودی برطرف شود.
رئیس کل ســابق بیمــه مرکزی عنوان کرد معماری 

جدید داده در صنعت بیمه
همچنین رئیس کل ســابق بیمــه مرکزی گفت: در 
سال های اخیر صنعت بیمه کشور به ویژه بیمه مرکزی 
به سمت نوآوری در صنعت بیمه حرکت کرده است.

علی اســتاد هاشــمی در مراسم تکریم خود با اشاره به 
مسائل مربوط به حوزه صنعت بیمه و اقدامات صورت 
گرفته گفت: در یک سال گذشته به همت همکاران و 
شرکت های بیمه کارهای بزرگی صورت گرفته است.

وی افزود: ضریب نفوذ بیمه در ســال های اخیر نزولی 
بود در سال گذشته متوقف شد و سیر صعودی یافت 
و به ۲.۱۴ رســید که در گذشــته به ۱.۸ رسیده بود. با 

این حال، اگر بخواهیم ضریب نفوذ بیمه را در کشــور 
افرایش دهیم باید به سراغ بیمه عمر و زندگی برویم.

رئیس کل ســابق بیمه مرکزی خاطر نشــان کرد: در 
سال گذشته تحول خوبی در بیمه عمر و زندگی صورت 
گرفت و تا پنج سال آینده با توجه به بحث آیین نامه 
ســرمایه گذاری و آیین نامه عمر و زندگی پس از ۱۰ 
سال به روز رسانی شد که باب جدیدی را برای سرمایه 

گذاری در بیمه عمر و زندگی به وجود آورده است.
تغییر نگاه به نوآوری در صنعت بیمه

استاد هاشمی افزود: یکی دیگر از مهمترین اقدامات 
در حوزه فناوری در صنعت بیمه، آیین نامه اینشورتک 
بود که به همت معاونت توسعه و نوآوری شکل گرفت 
و تا امروز سه محصول جدید اینشورتکی مجوز گرفت 
که به فضای آشــفته ای که در ســال های گذشته در 
شرکت های فناور بیمه ای، حکم فرما بود، نظم می دهد.

وی در ادامــه گفــت: در صنعت بیمه آنچه حاکمیت 
دارد، داده و اطلاعات است. چراکه همه کارها و الزامات 
ما بر اساس داده ها است. ما باید یک شرکت انفورماتیک 
بیمه تشکیل دهیم که تمام داده های صنعت بیمه در 
آن اجماع شود.رئیس کل سابق بیمه مرکزی در پایان 
به میزان بهره وری بیمه مرکزی اشــاره کرد و گفت: 
سود بیمه مرکزی در سال گذشته ۲۳۰ درصد افزایش 
یافت که بر اســاس صورت های مالی نشان از بازدهی 

بالای بیمه مرکزی دارد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امروز نظارت در 
بیمه مرکزی ضعیف شده است و ما نیازمند اصلاح 

در معیارهای توانگری بیمه ای هستیم.
عبدالناصــر همتی در آیین تکریم و معارفه رئیس 
کل بیمه مرکزی در ابتدا به حادثه معدنچیان طبس 
اشاره کرد و گفت: حادثه رخ داده برای معدنچیان 
در طبــس فاجعــه بدی بود. امروز زندگی کارگران 
تحت فشــار است. ارزش افزوده اقتصادی کشور به 
واسطه کاسبان تحریم در حال خروج از کشور است 
و در ایــن میان زندگــی کارگران هیچ نفعی از این 
موضوع نمی برند و امیدوارم شرایط اقتصادی کشور 

به ویژه کارگران بهتر شود.
وی در ادامه در رابطه با وضعیت فعلی صنعت بیمه 
در کشور گفت: بازار و صنعت بیمه متأثر از وضعیت 
اقتصادی کشور است و در شرایطی که رشد اقتصادی 
کشور بالا نیست نباید انتظار رشد بالا از صنعت بیمه 
داشت چرا که رفاه اقتصادی مردم منجر به افزایش 
بیمه ها می شــود وقتی شرایط زندگی سخت باشد 

مردم تنها به سمت بیمه های اجباری می روند.



 تخلیه بیش از ۷ میلیون تن کالای اساسی 
در بندر امام خمینی

نقش اقتصاد - خوزســتان- 
حســین عســکری گراوند: 
مدیــرکل بنادر و دریانوردی 
خوزســتان گفــت: در نیمه 
نخســت امسال ۷ میلیون و 
۱۳۸ هزار تن کالای اساسی 
در بنــدر امام خمینی تخلیه 

شــد که در مقایســه با پارسال ۳۱ درصد افزایش نشان می دهد. ابوطالب 
گرایلو گفت: درپی تخلیه بیش از ۷ میلیون و ۱۳۸ هزار تن کالای اساسی 
در نیمه نخست امسال در منطقه اقتصادی بندر امام خمینی، تخلیه این 
نوع کالاها نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳۱ درصد افزایش داشته است. 
وی با بیان اینکه ۱۲۴ فروند کشــتی حامل کالای اساســی در مدت یاد 
شــده وارد این بندر شــده اســت، افزود: بیش از ۶ میلیون و ۸۱۷ هزار تن 
انواع کالاهای اساسی از طریق ناوگان جاده ای و ریلی از اماکن نگهداری 
این مجتمع بزرگ بندری به مراکز مصرف ارسال شده است که در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال ۲۱ درصد افزایش نشان می دهد، همچنین واردات 
ذرت از طریق این بندر اقتصادی با ۸ درصد رشد به بیش از ۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار تن رسید.

کسب رتبه اول ارزیابی عملکرد جشنواره شهید 
 رجایی در گروه زیربنایی و توسعه توسط شرکت

 آب و فاضلاب استان قزوین

قزوین-آزاده  اقتصــا-  نقش 
مافی: با اهدای تندیس و لوح 
تقدیر از سوی محمد مهدی 
اعلایی، استاندار قزوین که به 
داراب بیرنوندی، مدیر عامل 
شرکت آب و فاضلاب استان 
قزوین صورت گرفت، شرکت 

آب و فاضلاب اســتان قزوین، رتبه نخســت ارزیابی عملکرد سال ۱۴۰۲ 
جشــنواره شــهید رجایی استان را در گروه زیربنایی و توسعه زیر ساخت 
در شاخص های عمومی و اختصاصی کسب کرد.مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب استان قزوین در سخنانی هدف از ارزیابی مذکور را ارائه تصویری 
شفاف از عملکرد دستگاه ها بر اساس مأموریت ها و تکالیف ابلاغی خواند.

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان قزوین در پایان متذکر شد که 
کســب رتبه های برتر متعدد ارزیابی عملکرد اســتانی و کشوری در یک 
دهه گذشته، این شرکت را به عنوان یک برند تبدیل کرده و اظهار امیدواری 
کرد این عناوین منشاء بهترین و مطلوب ترین خدمات به مردم شریف و 

عزیز استان قزوین باشد.

تزریق بیش از 3۸ هزار دز واکسن دامی در اردوی 
جهاد دامپزشکی شهرستان ساوه

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: رییس اداره دامپزشکی ساوه گفت: بیش از 
۳۸ هزار دز واکســن انواع بیماری های مختلف در اردوی ســه روزه جهاد 
دامپزشکی شهرستان ساوه به جمعیت دامی روستاهای این شهرستان 

تزریق شد.
دکتر مهدی کلانتر قریشــی هرندی با بیان این که ۶ اکیپ عملیاتی در 
غالب ۳۰ جهادگر بخش خصوصی و دولتی در این اردوی جهادی حضور 
داشتند افزود: اردوی جهادی انجام گرفته با هدف پیشگیری از بیماری های 
واگیر دامی و مشــترک بین انســان و دام، ارتقای ســطح آگاهی عمومی 
دامپروران ســاکن در مناطق روســتایی و کمک به اقتصاد این خانوارها 
برگزار شد که به لطف خدا ۳۰ روستا از انواع خدمات رایگان دامپزشکی 
بهره مند شدند.رییس اداره دامپزشکی ساوه ادامه داد: ۳۸ هزار دز واکسن 
بیماری های مختلف دامی اعم از تب برفکی، آبله، شــاربن، تب مالت و 
هاری در این مدت سه روز توسط اکیپ های عملیاتی این اردوی جهادی 

در جمعیت دامی این شهرستان تزریق شد.

برگزاری هفتمین نشست ماهانه کارکنان اتاق بازرگانی قزوین با مهندس عبدیان رئیس پارلمان بخش خصوصی استان
نقش اقتصاد- قزوین-آزاده مافی: طی جلسه ای در سالن وکیل التجار 
اتاق بازرگانی قزوین و با حضور آقایان پازوکی عضو هیات رئیســه، 
احمدی معاون اجرایی وتمامی کارکنان اتاق، هفتمین جلسه ماهانه 
کارکنان باریاست اتاق بازرگانی قزوین درسال جاری تشکیل شد.

 در این جلســه مهندس عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین طی 
ســخنانی ضمــن ارزیابی دقیق عملکرد واحدهــای مختلف اتاق 
بازرگانی طی شــش ماه نخســت سال جاری اظهار داشت: اولویت 
اصلی اتاق بازرگانی قزوین درنیمه دوم سال جاری، افزایش دارندگان 
کارتهــای بازرگانی وعضویت و تقویت بدنه اجتماعی اتاق شــامل 
ذینفعــان وفعــالان اقتصادی اســت و امیدواریم با توجه به مصوبه 
پیشــنهادی ما درشورای گفت وگو ارائه تمامی خدمات قابل انجام 
توسط پارلمان بخش خصوصی ونهادهای خدمت رسان اجرایی به 
اعضای اتاق و فعالان اقتصادی به عنوان ذینفعان اصلی تاپاین سال 

براساس عضویت آنهادراتاق بازرگانی صورت گیرد.
رئیس اتاق بازرگانی قزوین خاطرنشــان کرد: خوشبختانه طی ۱۶ 

ماه گذشــته ازشروع فعالیت دورششم هیات نمایندگان، مجموعه 
اقدامــات خوبی درواحدهایی همچون صدور کارت، امورمالی، بین 
الملل، روابط عمومی، انفورماتیک وتشریفات اتاق انجام گرفته است؛ 
هرچندمعتقدم باتمرکزبیشتر و اهتمام جدی دبیران کمیسیونها، 
خروجــی نهایی مصوبات کارشناســی جهت طرح درصحن اصلی 

شورای گفت وگوی دولت وبخش خصوصی استان هم سیرصعودی 
خواهدداشت.

 رئیــس پارلمان بخش خصوصی اســتان با تاکیــد ویژه برالزام به 
کارگروهی و رعایت سلســله مراتب اداری خاطرنشــان کرد: اتاق 
بازرگانی، یک محیط ممتازاداری اســت وقطعا کســانی که ازاین 
مجموعه منفک می شوند؛ می توانند تجریبات مفید به دست آورده 
دراینجارادرســایر ســطوح کاری خود تداوم بخشند؛ ضمن آن که 
هرگونه ارزیابی عملکرد وانتخاب کارمندان نمونه نیز براساس تحلیل 
دقیــق گــزارش عملکــرد واحدهای مختلف و میــزان کارآمدی، 
تاثیرمثبت درکار وشناخت صحیح ازاهداف اتاق بازرگانی و برخورد 

مناسب باذینفعان انجام می شود.
دراین نشست پس ازطرح مباحث ومسائل تخصصی توسط چندتن 
ازکارکنان اتاق بازرگانی، ازتلاشــهای یکســاله خانم کشاورز، دبیر 
 کمیســیون های گردشــگری وســاختمان اتــاق قزویــن تقدیر 

شد.

فراهم سازی زیرساخت های لازم برای واگذاری 4 هزار فقره 
انشعاب فاضلاب به متقاضیان جنوب شرق شهر اصفهان

نقش اقتصــاد- اصفهان- 
پیره زالــی: مدیر عامل 
آبفای اســتان اصفهان 
گفــت: به دنبال افتتاح و 
بهــره برداری از شــبکه 
جمــع آوری، خطــوط 
انتقال و ایســتگاه پمپاژ 
فاضلاب جنوب شــرق 
اصفهان در تیر ماه ســال 

جاری، زیر ســاخت های لازم برای واگذاری ۴ هزار فقره انشــعاب فاضلاب به 
متقاضیان جنوب شرق شهر اصفهان فراهم شد.

حسین اکبریان افزود: روند ثبت، واگذاری و نصب انشعابات فاضلاب ساکنین 
این مناطق از جمله محله روشن دشت با قوت ادامه دارد و بدین وسیله مطالبه 

به حق متقاضیان در این خصوص محقق می شود.
وی در خصوص نحوه درخواســت انشــعاب فاضلاب ادامه داد: ســاکنین این 
مناطق می توانند از طریق ســامانه ۱۵۲۲ و درگاه های ارتباطی شــرکت آبفا 
نسبت به ثبت درخواست خود اقدام کنند و پس از واریز هزینه های مربوطه 

در نوبت نصب انشعاب قرار گیرند.
مدیر عامل آبفای استان اصفهان خدمت رسانی بی وقفه و مستمر را وظیفه 
این شــرکت دانســت و گفت: با برنامه ریزی های انجام شــده، تا پایان مهر ماه 

تمامی انشعابات واگذار شده و در حال واگذاری نصب می شود.

 انتصاب مدیرعامل جدید شرکت ملی
 مناطق نفت خیز جنوب

نقش اقتصاد - خوزستان- 
حسین عسکری گراوند: در 
حکمی از سوی مدیر عامل 
شــرکت ملی نفت ایران، 
مدیرعامل جدید شرکت 
ملــی مناطــق نفت خیز 
جنــوب منصوب شــد. 
حمید بــورد، مدیر عامل 
شــرکت ملی نفت ایران، 

ابراهیم پیرامون به عنوان عضو اصلی هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب منصوب شد.بورد در بخشی از حکم انتصاب مدیر عامل شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: با توجه به اهمیت و نقش آن شرکت در تأمین 
بخش عمده و اصلی نفت کشــور گاز و فرآورده های مربوطه ضرورت دارد تمامی 
تلاش خود را برای انجام وظایف، مأموریت های محوله، توسعه و راهبری شرکت 
وفق اساســنامه، برنامه ســالانه و پنج ســاله را با لحاظ کردن اولویت های زیر بکار 
گیرید و به صورت مستمر به اینجانب گزارش کنید.. مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایــران همچنیــن طی حکمی جداگانه از زحمات و تلاش های علیرضا دانشــی، 
مدیرعامل پیشــین شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در مدت تصدی در این 
شــرکت تشــکر و قدردانی کرد. از جمله سوابق ابراهیم پیرامون، می توان به مدیر 
عاملی شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان و معاون مدیر در طرح های نگهداشت و 

افزایش تولید شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب اشاره کرد.

 طراحی و نصب ترانسفورماتور ۲۰ کیلو ولت
 در بندر شهید رجایی

نقش اقتصــاد- هرمزگان:  
مدیرکل بنادر و دریانوردی 
هرمــزگان گفــت: یک 
دستگاه ترانسفورماتور ۲۰ 
کیلو ولــت جرثقیل های 
بــه  معــروف  دروازه ای 
گنتری کریــن طراحی و 
ســاخته شـــد. حسین 

عباس نژاد مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان  دوشــنبه دوم مهرماه، اظهار 
کرد: یک دســتگاه ترانسفورماتور ۲۰ کیلو ولت جرثقیل های دروازه ای معروف 
به گنتری کرین با ۹۵ درصد بازده در بندر شــهید رجایی طراحی، ســاخت و 
نصب شــد.وی ادامه داد: ترانســفورماتور ساخته شده توسط یک شرکت داخلی 
معتبر و خوش نام در عرصه ســاخت ترانســفورماتور بعد از انجام طراحی اولیه، 
تأمین مصالح ساخت انواع قالب و انجام آزمایشات کارگاهی به بندر شهید رجایی 
وارد و بر روی گنتری کرین مســتقر در بندر شــهید رجایی نصب شد.به گفته 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان، ولتاژ اولیه این دســتگاه ۲۰ کیلو ولت و 
ولتــاژ ثانویــه ۶۳۰ ولــت بــوده کــه قابــل مصــرف در دســتگاه های 
مختلف گنتری کرین اســت.عباس نژاد با بیان اینکه نوع سیستم خنک کاری 
این دستگاه از نوع گردش هوای طبیعی بوده و دارای بالاترین کلاس عایق بندی 
است، گفت: این ترانسفورماتور با رعایت پیشرفته ترین استانداردهای بین المللی 

تولید شده و دارای پنج مرحله قابلیت تنظیم ولتاژ است.

رویداد

آگهی مفقودی
سند کمپانی خودرو سواری هاچ بک فونیکس تیپ TIGGO 7 PRO AT مدل 1402 
مشکی رنگ با شــماره موتور MVME4T15CBKP020758 و شماره شاسی 

NATGBACJ1P1015833 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می گردد.  
لرستان  

آگهی مفقودی
کارت ماشــین، خودرو پژو تیپ  مPARS XU7 CNG مدل 1393 به شــماره 
موتور124KO462346و شماره شاسی  NAAN21CAXEH698926وشماره 
پلاک 755د22ایران 98بنام شاهین جلیلیان به شماره ملی 4490259484 صادره 
ایلام از ایلام مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمی برابر رای شــماره 14030360318004006028 مورخه 
1403/05/28 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات طاهره بهرام پور کوشکی فرزند اسکندر مورد تایید قرار 

گرفت .
1- ششــدانگ یک قطعه زمین مشــجر به مساحت 1448/31 متر مربع به شماره پلاک فرعی 
958 مجــزی از پــلاک 399 فرعی از اصلی 16 واقع لویه بخش 20 گیلان از مالکیت آقای رحیم 
محمدی و غیر و به آدرس شهرســتان رودبار - لویه - محرز گردیده است..لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تســلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.1251رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/7/3 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/17

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد ســند رســمیبرابر رای شــماره 14030360318004006033 مورخه 

1403/05/28 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات جمشید کاظمی فتلکی فرزند ذبیح اله مورد تایید قرار 

گرفت.
1 ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی به مساحت 79/29 متر مربع که دو متر 
در حریم کمی رودخانه میباشد به شماره پلاک فرعی 2519 مجزی از پلاک 273 فرعی از اصلی 
19 واقع کلورز بخش 20 گیلان از مالکیت آقای حسین مجتهد زاده و غیرو به آدرس شهرستان 
رودبار - کلورز - محرز گردیده است..لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 1257رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/7/3 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/17

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمیبرابر رای شــماره 14030360318004004882 مورخه 
1403/05/01 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات غنچه ابراهیمی تکلیمی فرزند یوسف مورد تایید قرار 

گرفت.
1 ســه دانگ از ششــدانگ یکبا بخانه و محوطه به مساحت 177/23 متر مربع به شماره پلاک 

فرعی 1606 مجزی از پلاک 215 فرعی از اصلی 4 واقع تکلیم بخش 20 گیلان از مالکیت آقای 
یوســف ابراهیمی تکلیمی و غیرو به آدرس شهرستان رودبار - تکلیم محرز گردیده است.لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم 
،اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1264رم الف

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/7/3 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/17
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمی برابر رای شــماره 14030360318004004881 مورخه 
1403/05/01 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی ،رودبار تصرفات غنچه ابراهیمی تکلیمی فرزند یوسف مورد تایید قرار 

گرفت.
ششــدانگ زمین مشــجر با بنای احداثی به مساحت 136/28 متر مربع به شماره پلاک فرعی 
1607 مجزی از پلاک 215 فرعی از اصلی 4 واقع تکلیم بخش 20 گیلان از مالکیت آقای یوسف 
ابراهیمی تکلیمی و غیرو به آدرس شهرستان رودبار - تکلیم  محرزگردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 1266رم الف

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/7/3 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/17
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وســاختمانهای فاقد سند رســمیبرابر رای شــماره 14030360318004005932 مورخه 
1403/05/26 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات علی رضا عاشوری فیشمی فرزند علی عطاء مورد تایید 

قرار گرفت.
1- ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1121/39 متر مربع که مقدار 63/64 متر مربع در حریم 
رودخانه قرار دارد به شماره پلاک فرعی 302 مجزی از پلاک 201 فرعی از اصلی 13 واقع فیشم 
بخش 18 گیلان از مالکیت آقای مراد علی جانعلی پور فتلکی و غیره به آدرس - شهرســتان 
رودبار - فیشم محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. 1279رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/7/3 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/07/17

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  
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نشت گاز 
می تواند منجر به 
انفجار، آتش 
سوزی و قرار 
گرفتن در معرض 
آن منجر به 
مسمومیت، 
جراحت و یا 
تلفات جانی 
شود و تشخیص 
نشت مؤثر این 
خطرات را به 
حداقل 
می رساند، در 
این راستا موفق 
به شناسایی 10۵ 
مورد نشت گاز 
در زمین شدیم
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نقش اقتصاد- کرمانشاه- فرهاد امیری: مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: طی پنج ماهه 
سال جاری تناژ ترانزیت ورودی به پایانه مرزی پرویزخان 
۵۰۱ درصد افزایش داشــته است.سیدشهرام کهریزی 
اظهار کرد: طی پنج ماهه سال جاری یک میلیون و ۳۵۶ 
هزار تن کالا وارد پایانه مرزی پرویزخان شده، که نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته با افزایش ۵۰۱ درصدی 
روبرو اســت.وی افزود: بیش از ۵۰ هزار دســتگاه ناوگان 
حمل و نقل وارد پایانه مرزی پرویزخان شده و ۴۵۰ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است.
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان کرمانشاه 
درخصــوص صادرات خروجی از پایانه مرزی پرویزخان 
تصریح کرد: طی پنج ماهه ســال جاری بیش از ۶۶ هزار 
تن کالا از این پایانه مرزی با ســه هزار و ۵۷۰ دســتگاه 
ناوگان صادر شــده که تناژ صادرات خروجی ۱۷۶ هزار 
تن و ناوگان ۱۲۷ درصد نسبت به پنج ماهه سال گذشته 
افزایش داشته است.کهریزی در ادامه اضافه کرد: بیشتر 
ترانزیــت ورودی از مبدأ کشــور عراق بــه پایانه مرزی 

پرویزخان به مقاصد بنادر جنوبی کشــورمان انجام شده 
اســت.وی بیان کرد: جلســات پدافند غیرعامل بصورت 
مستمر در پایانه مرزی پرویزخان برگزار می شود و برای 
پیشــگیری از وقوع حــوادث احتمالی تانکرهای حامل 
ســوخت عراقی ملزم به همراه داشــتن ۲ کپسول آتش 
نشــانی شده اند.کهریزی در پایان خاطرنشان کرد: کلیه 
راننــدگان و فعالان حوزه حمل و نقل جاده ای می توانند 
پیشنهادات، انتقادات و شکایات خود را از طریق سامانه 

۱۴۱ مرکز مدیریت راه ها مطرح و پیگیری کنند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبرداد:

افزایش ۵۰۱ درصدی تناژ ورودی به پایانه مرزی پرویزخان

نشت یابی بیش از 2 هزار کیلومتر خط لوله گاز در استان البرز
مدیر عامل شرکت گاز استان البرز خبرداد:

نقش اقتصاد - البرز- منیر خلیلی: مدیر عامل شرکت گاز 
استان البرز گفت: تشخیص نشت یابی بیش از ۲ هزار 
کیلومتر خط لوله گاز در اســتان البرز با موفقیت انجام 

شد.
کامران ایمانی فولادی با بیان اینکه گاز طبیعی بسیار 
قابل اشــتعال اســت و در صورت بروز نشتی می تواند 
خطــرات قابل توجهی برای ایمنی عمومی ایجاد کند، 
برای مقابله با این خطرات این شرکت توانسته با موفقیت 
نشت ۲ هزار و ۲۷۶ کیلومتر خط لوله را تشخیص بدهد.
وی تاکید کرد: نشت گاز می تواند منجر به انفجار، آتش 
سوزی و قرار گرفتن در معرض آن منجر به مسمومیت، 
جراحت و یا تلفات جانی شــود و تشــخیص نشت مؤثر 
این خطرات را به حداقل می رساند، در این راستا موفق 

به شناسایی ۱۰۵ مورد نشت گاز در زمین شدیم.
مدیرعامل شرکت گاز استان البرز با تاکید بر این نکته 
که متان جزءاصلی گاز طبیعی، یک گاز گلخانه ای قوی 
است و تشخیص به موقع نشت به کاهش انتشار متان 
کمــک می کند، مطرح کرد: در این راســتا ۲۰۵ مورد 

نشتی فوقانی شناسایی شده است.
ایمانی فولادی با تاکید بر اینکه نشت گاز به هر صورت 
ضرر اقتصادی محسوب شده و تشخیص نشت و تعمیر 
کارآمد می تواند با به حداقل رساندن این تلفات و بهبود 
کارایی کلی سیستم کمک کند، خاطر نشان کرد: ۷۹ 
مورد نشــتی از ایســتگاه های کاهش فشار انجام شده 

است.
مدیــر عامل شــرکت گاز اســتان البرز افــزود: درک 
مکان های احتمالی نشــت از طریق تشــخیص مؤثر به 
شــهرداری ها کمک می کند تا برای شرایط اضطراری 
 آماده شــوند که در این مســیر این شــرکت توانسته
  ۵۳ هزار و ۴۹۳ مورد نشــتی در انشــعابات شناسایی و

 نشت یابی کند.ایمانی فولادی اضافه کرد: ۲۹ بازرسی 
از پروژه و همچنین ۱۹۷ مورد پلمپ سرجوش از دیگر 
اقدامات پیشــگیرانه واحد بازرسی فنی در شرکت گاز 
اســتان البرز که نشان دهنده تعهد شرکت گاز البرز به 
حفظ یکپارچگی سیســتم توزیع گاز و افزایش ایمنی 

برای ساکنان منطقه است، می باشد.
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واردات روزانه 3۰ میلیون لیتر بنزین در شهریورماه

مهر: عماد رفیعی، کارشــناس انرژی، در گفتگویی اعلام کرد: »در 
شــهریورماه به دلیل جبران کمبود تولید روزانه در برخی از مقاطع 

تا ۳۰ میلیون لیتر بنزین وارد کشور شده است.«
اخیراً موضوع کمبود عرضه بنزین در شــهریورماه و مســئله ایجاد 
صف های طولانی پشــت پمپ بنزین ها در شهرهای شمالی کشور 
به خصوص در ایام آخر ماه صفر در رسانه ها و فضای مجازی مطرح 
شده است و اخیراً برخی مدعی شده اند که دولت سیزدهم عمداً در 
شــهریورماه بنزین وارد نکرده اســت تا این مشــکلات برای دولت 

چهاردهم ایجاد شود.
نکتــه مهمــی که باید به منتقدان مطرح کرد این اســت که دولت 
چهاردهم از مرداد ماه تشکیل شد و مدیرعامل جدید شرکت ملی 
پالایش و پخش نیز از ابتدای شــهریورماه بر مســند این شــرکت 

نشست.
در همین رابطه عماد رفیعی کارشناس حوزه انرژی نیز در گفتگو 
با رسانه ملی با اشاره به وضعیت تولید و واردات بنزین گفته است: 
در ســال ۱۴۰۲ تولید بنزین در پالایشــگاه های نفتی کشور حدود 
۱۰۲ میلیون لیتر بوده اســت و با مخلوط کردن ریفورمیت با نفتا 
توانستیم تولید بنزین را به حدود ۱۱۲.۵ میلیون لیتر در روز برسانیم.

وی ادامه داد: اما میانگین مصرف بنزین در سال گذشته حدود ۱۱۸ 
میلیون لیتر در روز بوده است؛ که بر این اساس ۵ میلیون لیتر بنزین 
کســری در ســال گذشته داشتیم. اما این ناترازی در شهریورماه که 

فصل سفرهای تابستانی است افزایش می یابد.
رفیعی با اشــاره به اینکه در شــهریور ماه سال جاری دو روز تعطیل 
هم وجود داشت موجب شد تا سفرها نسبت به سال گذشته افزایش 
یابد که مصرف بنزین در شهریورماه به ۱۴۲ میلیون لیتر نیز رسید.

این کارشناس انرژی ادامه داد: با این حال در این ایام به طور مقطعی 
واردات بنزین به روزانه ۳۰ میلیون لیتر نیز رسید تا کمبودی از نظر 

تأمین بنزین ایجاد نشود.
بنابراین با این شرایط کمبود عرضه بنزین در شهرهای شمالی کشور 
و ایجاد نارضایتی در این زمینه را باید در جای دیگری جست وجو 
کرد و مســئله قطعاً عدم تأمین بنزین نبوده اســت. هر چند که 
مســئولان حال حاضر شــرکت ملی پالایش و پخش فراورده های 

نفتی نیز در همان زمان به این سؤال پاسخ داده بودند.

 سال آبی با ۲۵۲.۷ میلیمتر بارش به پایان رسید

سال آبی ۱۴۰۳- ۱۴۰۲ در حالی پایان یافت که مجموع بارش های 
کشور به ۲۵۲.۷ میلیمتر رسید.

ســال آبی در هر ســال از ابتدای مهر آغاز می شــود و تا آخر شهریور 
ســال بعد ادامه دارد. مجموع بارش های طول ســال وضعیت منابع 

آبی کشور را نشان می دهد.
در ســال آبی که پشــت سر گذاشتیم، در ابتدا سال مطلوبی از نظر 
بارشی به نظر نمی رسید، اما در ادامه سال وضعیت بارش ها بهبود 

پیدا کرد.
گرچه وضعیت بارش ها در این سال بهبود نشان می داد، اما به گفته 
»فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب، وجود سال های متمادی 
خشک سبب شده اثر این بارش ها بر منابع آبی کشور آن چنان که 
بایدوشاید نباشد و از این نظر همچنان در برخی استان ها وضعیت 

بارشی مطلوب نبود.
تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد 
که مجموع بارش ها در سال آبی ابتدای مهر ۱۴۰۲ تا آخر شهریور 
۱۴۰۳ به ۲۵۲.۷ میلیمتر رسیده است. این میزان بارش در مقایسه 
با ۲۴۷.۸ میلیمتر دوره بلندمدت، رشد ۲ درصدی دارد. همچنین 
در مقایســه با ســال آبی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ که ۲۱۲.۹ میلیمتر بارش 

رخ داده بود، از رشد ۱۹ درصدی برخوردار شده است.
۱۰ استان کشور در سال آبی تازه گذشته نسبت به دوره بلندمدت 
همچنان با کاهش بارش درگیر بوده و ســال آبی را با این وضعیت 

پشت سر گذاشته اند.
سخنگوی صنعت آب درباره سال آبی جدید که از ابتدای مهر امسال 
آغاز شــده اســت، با بیان اینکه از منظر مراجع ملی و بین المللی 
هواشناســی ســال آبی جدید، سالی خشک و نسبتاً گرم برای ایران 
پیش بینی شــده است، گفت: سایه شوم تغییرات اقلیمی همچنان 
بر روی منابع آبی بوده و کشورمان، راه دیگری جز سازگاری با این 

شرایط و مدیریت مصرف آب ندارد.
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 زنگزور در مسیر انزوای گاز ایران

گاز محصولی استراتژیک است، اما تولید و صادرات آن 
فناوری و هزینه های سیاسی، اقتصادی و امنیتی نیاز 
دارد، صادرات گاز بر خلاف نفت ســخت اســت زیرا 
رســاندن آن از مســیر مبدأ تا مقصد طولانی اســت و 
خطوط لوله نیاز به عبور از بســتر دریا و یا مســیرهای 
صعب العبور دارند تا به مصرف کننده برسند، بنابراین 

خطوط باید در بلندمدت باید امنیت داشته باشد.
 اکنــون ترکیــه به خاطر موقعیت جغرافیایی خود در 
منطقــه و در نبــود ایران اقدامات بلندپروازانه ای را در 
دستور کار قرار داده هر چند ایران اولویت کشورهای 
جهان همواره دریافت گاز از مسیر ایران بوده چون به 

لحاظ ژئوپلیتیک و هم دسترسی و منابع وضعیت خوبی 
داشــته ایم، امــا به خاطر اختلافــات در حوزه پرونده 
هسته ای تحریم شدیم و شرکت هایی که در حوزه نفت 
و گاز سرمایه گذاری می کنند وارد مقوله سرمایه گذاری 
در ایران نشدند، چراکه تحریم ها علیه ایران به گونه ای 
اســت که هیچ شرکتی حاضر به همکاری نیست زیرا 

خود نیز مورد تحریم قرار خواهند گرفت.
قرار بود که پاکســتان از ایران گاز خریداری کند اما 
پروژه را متوقف کرده و بنا دارد گاز ترکمنســتان را از 
مسیر افغانستان دریافت کند چراکه معتقد است این 
گاز هــم ارزان تــر و هم امنیت بالاتری دارد و هم اینکه 
تحت تحریم نیست اکنون ترکیه از طریق آذربایجان، 
روســیه، ترکمنســتان، قزاقستان و ایران گاز دریافت 
می کند. ترک ها از خطوط لوله کشور خود به بندر فاو 
و بصره گاز ارسال می کند و به کشورهای خلیج فارس 
متصل می شوند، از این سو هندوستان خط لوله ای از 
عمان، امارات و عربستان طراحی می کند، بعبارت دیگر 
هیچ یک از خطوط لوله گاز مهم که در منطقه در حال 
احداث و طراحی هستند از ایران عبور نمی کند و این 

بــرای مــا بعــد از تحریم مصیبت خواهد شــد چون 
قرارددادهــای بلندمدت منعقد شــده و خطوط لوله 
احداث شــده اند. بنابراین حتی اگر تحریم لغو شــود 
حاضر به سرمایه گذاری نیستند و ما نمی توانیم گاز را 
صادر کنیم و مجبوریم این گاز را بسوزانیم.ما متاسفانه 
بعنوان کشــوری که ۱۷ درصد کل تولید گاز جهان را 
داراســت واردکننده گاز شــده ایم زیرا نتوانســتیم 
زیرســاخت و نیاز داخل خودمان را تأمین کنیم و از 
ســوی دیگر با ارمنستان، ترکیه و عراق قرارداد گازی 
داریم که باید تقاضای آنها را نیز تأمین کنیم و در غیر 
این صورت باید خسارت پرداخت کنیم، امروز مسئله 
ما این اســت که ترکیه، عراق، پاکســتان، عربستان، 
امارات، قطر و روسیه از تحریم ایران سود می برند چون 
فروش و بازارشان بهتر شده و در این بین و در صحنه 
رقابت بیشــترین ســود را ترک ها و کشورهای جنوب 
خلیج فارس می برند، چاه ها و خطوط لوله نفت و گاز 
ما نیاز به تعمیر و ســرمایه گذاری دارند و ما فعلًا این 
امکان را نداریم.اکنون اروپا به شدت به گاز نیاز دارد و 
این فرصت طلایی برای ایران بود که از آن اســتفاده 

کند که نه تنها امتیاز بگیرد بلکه ساختارهای گازی را 
بروز کند. اما به دلایل سیاســی پیگیری نشــد و ما در 
شرایطی که بزرگترین تولیدکننده گاز جهان هستیم، 
واردکننده هم هستیم و این واردات علاوه بر وابستگی 
اقتصادی و وابستگی سیاسی و امنیتی هم در پی دارد 
و ما مجبور به امتیازدهی به روســیه می شــویم و این 
مســبوق به سابقه اســت، روسیه همواره در ارتباط با 
اوکراین و اروپا نیز همین واکنش را داشته است و این 
وابستگی درواقع بزرگترین خطر استقلال یک کشور 
است.اکنون شرایط ایران به گونه ای است که در شمال، 
جنوب، شــرق و غرب خطوط لوله احداث و راه اندازی 
شــده و ما به صورت جزیره محصور شــده ایم، کریدور 
زنگزور هم که علیرغم مخالفت هایی که ما داشتیم به 
خاطر حمایت چین، روسیه امریکا و اروپا انجام خواهد 
شــد و ارمنستان هم نمی تواند مقابله کند چون چین 
بنا دارد از کریدور زنگزور خط ریلی و ترانزیت خود را 
از مسیر آذربایجان، قزاقستان تا ترکیه ببرد، این مسیر 
در مقابل خط ابریشم است و برای ما هزینه بر خواهد 
بود و درواقع ایران را بیشتر به انزوای گازی خواهد برد.

میرقاسم مؤمنی 
کارشناس انرژی

اله
مق

سر

بازتاب

عبرت هایی که حادثه طبس برجای گذاشت
دریافتی کارگر معدن ۸ میلیون وپانصد هزارتومان ناقابل!

جان باختن بیش از ۵۰ نفر از کارگران معدن ذغال سنگ طبس، جدا از تلفان 
جانــی آن، عبرت هــای اقتصادی مهمی نیــز در خود دارد.اخبار انفجار معدن 
طبــس و جــان باختن چندین تن از کارگــران زحمتکش این معدن، فضای 
رسانه ای کشور را به شدت تحت تأثیر قرار داد. در پی انفجار در معدن زغال سنگ 
طبس تاکنون پیکر ۳۸ نفر از کارگران از معدن خارج شده و هنوز ۱۴ نفر در 
بلوک c معدن قرار دارند که در حال حاضر دسترسی به آن امکانپذیر نیست 
و به دلیل غلظت بالای گاز که وجود دارد فعلًا امکان ورود به این بلوک وجود 
ندارد.بلافاصله پس از این ماجرا، شاهد اظهارنظرهای نامتعارفی از سوی برخی 
کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی در خصوص ابعاد اقتصادی این ماجرای تلخ 
بودیــم. در ایــن گــزارش قصد داریم، تا اضلاع دیگری از این فاجعه دردناک را 

بررسی کنیم تا حداقل شاهد چنین اتفاقاتی در سایر معادن نباشیم.

از طرفی انفجار معدنجوی طبس اتفاقی نبوده که بخواهیم اســم آن را حادثه 
بگذاریم چرا که چنین اتفاقاتی مسبوق به سابقه نیز بوده است. به عنوان مثال 
فقط در ۶ ماه ابتدایی امســال، شــاهد اتفاقاتی نظیر ریزش معدن شن و ماسه 
دهاقان اصفهان، ریزش معدن شــن و ماســه شازند اراک، ریزش معدن ذغال 
سنگ آبنیل، حادثه در معدن قلعه شاهین کرمانشاه، حادثه در معدن گل کهر 
ســیرجان و ... بوده ایم. گفتنی اســت هر اشــکال فنی که به عدم ایمن سازی یا 
عدم توسعه معادن برگردد، مستقیماً ریشه آن عدم مدیریت درست سود ساخته 
شده توسط شرکت ها و هیئت مدیره آنها است.اگرچه دبیر انجمن زغال سنگ 
ایران اعلام کرد که این معدن طبس به صورت تعاونی اداره می شده و سهامداران 
آن عمدتاً کارگران معدن بودند و این معدن به صورت مستقل اداره می شد و 
هیچ یک از شــرکت های بزرگ و بورســی ســهام دار آن نبودند.اما لازم به ذکر 
است این معدن ذغال سنگ با وسعت بیش از ۳۰ هزار کیلومتر مربع و ذخیره 
اکتشافی ۷۵.۲ میلیارد تن زغال سنگ کک شو و حرارتی از بزرگترین منابع 
زغالی ایران محسوب می شود که این حادثه، گذشته از تلفات جانی، خسارات 

زیادی به صنایع کشور از جمله فولاد وارد کرد.نکته دیگری که باید به آن اشاره 
کرد این است که دقیقاً مشابه چنین اتفاقی می تواند برای سایر معادن کشور 
نیز اگر به فکر ایمن ســازی و نوســازی تجهیزات و ماشــین آلات خود نباشند، 
رخ دهد.به عنوان مثال در مجمع عمومی شرکت زغال سنگ پروده طبس در 
سال ۱۴۰۲ مقرر شد ۹۰ درصد سود انباشته این سال مالی، بین سهامداران 
تقســیم شــود تا ســهامداران به ازای هر سهم مبلغ ۲۲۸۰ ریال سود دریافت 

کنند.
اما دیگر نکته ای که باید به آن اشاره کرد، عدم تناسب بین سودسازی شرکت 
با حقوق کارگران آن است. در واقع اگر نگاهی عدالت محور و البته اسلامی به 
چنین پروژه هایی داشته باشیم، کارگران معادن باید در محصول شریک باشند 
نه اینکه صرفاً به عنوان ابزار تولید در اختیار مالکان )ســهامداران( معدن قرار 
بگیرند.لازم به ذکر اســت بررســی ها نشان می دهد خالص دریافتی یک کارگر 
در عمق ۷۰۰ متری، در سال گذشته فقط ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بوده 

و حق سختی کار معدن نیز حدود ۶۰۰ هزار تومان است.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140360313010005304 و 140360313010005303 هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بوکان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان آقای رشید پناهیان فرزند محمد علی بشماره شناسنامه 
762 و خانم مهتاب احمدپور فرزند احمد بشماره شناسنامه 326 هر کدام به نسبت سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یک باب خانه به مساحت 100.08 متر مربع قسمتی از پلاک 114- اصلی واقع در بوکان 
خیابان اســتاد حقیقی کوچه بهمن 6 خریداری از مالک رســمی آقای اسماعیل ایلخانی زاده مع 
الواســطه محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/19- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/03 

خالد خانه بیگی- رئیس ثبت اسناد و املاک   

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز 
گردیده اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود. در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شماره 7665 مورخ 1403/04/19 هیأت دوم مالکیت آقای قربانعلی کریمی درچه 
عابدی به شناسنامه شماره 6 کدملی 1111368260 صادره فلاورجان فرزند رضا علی در ششدانگ 
یکباب ســاختمان به مســاحت 218.70 متر مربع پلاک شماره 28 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 

حوزه ثبت ملک غرب اصفهان مع الواسطه از حسین رضائی فرزند حاج رضا ثبت در دفتر 
املاک تأئید و محرز گردیده است.  شناسه آگهی: 1783819

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/06/19 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/07/03
شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان  

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آرا صادره هیات های موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده 
اســت لذا مشــخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
و املاک تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 

مرجع قضایی تقدیم نماید. 
ردیف 1- برابر رأی شــماره 7400 مورخ 1403/05/03 هیأت ســوم مالکیت آقای اکبر زارع چاووشی به 
شناسنامه شماره 94 کد ملی 1283370727 فرزند نعمت اله در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 
169 متر مربع پلاک شماره 66 فرعی از 38 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان 
قولنامه از نعمت ا.... زارع چاوشی ککنانی فرزند عباسعلی ثبت دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است. 
ردیف 2- برابر رأی شــماره 8962 مورخ 1403/05/25  هیأت اول مالکیت آقای اکبر زارع چاووشی به 
شناسنامه شماره 94 کدملی 1283370727 فرزند نعمت اله در ششدانگ مغازه به مساحت 73.86 
متر مربع پلاک شماره 215 فرعی از 38 اصلی واقع در اصفهان بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان 
مع الواسطه از محمد حسین مغاره عابد فرزند محمد مهدی ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده 
شناسه آگهی: 1783753 است.  

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/06/19- تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/07/03 
شهریاری - رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان   

آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت ازتولید و 
عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده 8 آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید و 

عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
1- آقای وحید محســن زاده فرزند عین الله به شــماره شناسنامه 3770113365 صادره از بیجار در 
محدوده پلاک 1064 فرعی از 129 اصلی قطعه 777واقع درشهرگرماب بخش 4 زنجان برای  ششدانگ 
عرصه واعیان یکباب ساختمان به مساحت114/8 مترمربع برابررای شماره 5251 مورخ1403/06/20

مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده 10آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت به 
اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به اداره 
ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک ماه به مرجع 
ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده تسلیم و رسید 
اخــذ نمایــد، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی 
عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات ثبتی بارعایت مقررات 

تعقیب خواهدشد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده    

آگهی ماده2 قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت ازتولید و 
عرضه مسکن

هیات قانون ساماندهی و حمایت ازتولید وعرضه مسکن مستقر دراداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خدابنده موضوع ماده 8 آیین نامه اجرائی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از تولید و 

عرضه مسکن تصرفات مالکانه و مفروزی اشخاص ذیل را برابر رای صادره تایید نموده است.
1- آقای سید حمید حسینی فرزند سید ذکریا به شماره شناسنامه 5870008549 صادره از خدابنده 
در محدوده پلاک 2124 فرعی از 129 اصلی قطعه 1074واقع درشهرگرماب بخش 4 زنجان برای  ششدانگ 
عرصه واعیان یکباب ساختمان به مساحت213/53 مترمربع برابررای شماره 6056 مورخ1403/06/18
مراتب در اجرای ماده2 قانون الحاق و ماده 10آیین نامه اجرائی آن به اطلاع میرساند کسانی که نسبت 
به اصل ملک اعتراض دارند ازتاریخ الصاق ظرف مدت بیست روز اعتراض خودرا به صورت مکتوب به 
اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان خدابنده تسلیم و از تاریخ تسلیم اعتراض باید ظرف مدت یک ماه 
به مرجع ذیصلاح قضائی مراجعه و گواهی تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت اسناد و املاک خدابنده 
تسلیم و رسید اخذ نماید، در غیراین صورت متصرف یا نماینده قانونی وی می تواند به دادگاه مربوطه 
مراجعــه و گواهــی عدم وصول اعتراض را دریافت و به اداره ثبت تحویل نماید در این صورت عملیات 
ثبتی بارعایت مقررات تعقیب خواهدشــد. ضمنا صدور ســند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
جوادشفیعی - رییس اداره  ثبت اسنادواملاک شهرستان خدابنده   

   آگهی فقدان سند مالکیت

آقای ابراهیم شــایان مهر باســتناد وکالتنامه 52579 مورخ 02 / 12 / 1402 و 
52578 مورخ  02/ 12 / 1402 دفترخانه 72 کرج و تفویض وکالت 41358 مورخ 
26 / 11 / 1383 دفترخانه 45 کرج از طرف شــکرالله زاده و فرزین خمداله زاده 
ضمن تســلیم چهار برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده است که سند 
مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان بمساحت  83 / 64  متر مربع قطعه 31 
بلوک ای بشــماره 35945 فرعی از 170 اصلی مفروز از پلاک 32003 فرعی از 
اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرســتان کرج بشــماره چاپی های 
923077 و 923078 مورد ثبت صفحات 311 و 370 دفتر 3241 ثبت و اســناد 
مالکیت صادر گردیده سپس برابر اسناد 99804 و 90438 و 100972 و 96544 
و 95159 در رهن بانک پارسیان قرار گرفته مفقود گردیده است . لذا مراتب به 
استناد تبصره یک اصلاحی به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
می شــود تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله 
نســبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز اعتراض 
خود را ضمن ارائه اصل ســند مالکیت به این اداره تســلیم تا وفق مقررات عمل 
گردد . بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت 
اعتراض اصل ســند ارائه نگردد، سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی 

تسلیم خواهد شد. شناسه آگهی : 1791996
حسین رضا نوری شاد -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج   

آگهی مفقودی1
مجوز حمل ســلاح تک لول ته پر کوســه  بشماره 011900349کالیبر12ساخت ایران   به شماره سریال 
542844130تاریخ اعتبار1401/3/29الی 1406/3/28 بنام آقای علی مدد حســنی ساطحی    فرزند 
1403 علی بابا و به  کدملی 4669089341  مفقودگردیده وازدرجه اعتبارساقط است.  
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 اقتصـاد 
 زیر تیـغ
 نـاترازی

مصرف گازی کشور معادل 25 
کشور اروپا و برابر با کل مصرف 
چین است

این روند افزایشی ادامه داشته به طوری که سال گذشته 
تولید گاز با کسر فلر و سوخت پالایشگاه ها روزانه حدود 
۷۳۰ میلیــون متــر مکعب بوده اســت. از این رقم، ۶۸۵ 
میلیون متر مکعب در روز گازرسانی شده که ۴۷ درصد 
آن به مصرف خانگی و تجاری اختصاص پیدا کرده است. 
این میزان مصرف در روزهای سرد بیشتر می شود و تقاضا 
از عرضه پیشی می گیرد. حال در سناریویی مطلوب اگر 
میزان تولید ثابت بماند، سرمای زمستان فاصله ای جدی 

را بین عرضه و تقاضا ایجاد می کند.
در ایــن زمینــه، موضوع نگران کننده در گزارش صندوق 
توسعه ملی از روند تند ناترازی گاز با کاهش تولید منعکس 
شــده اســت. این گزارش می گوید با ادامه روند موجود در 
تولید و مصرف، از سال آینده روند عرضه گاز نزولی می شود.

در حــال حاضر گازرســانی در ایــران با خطوط ۳۹ هزار 
کیلومتری انجام می شــود که ۹۸ درصد جمعیت شهری 
و ۸۶ درصد جمعیت روستایی کشور را تحت پوشش قرار 
می دهد.امروز ۷۵ درصد گاز این جمعیت و بخش تجاری 
و صنعتــی کشــور از میدان گازی پــارس جنوبی تأمین 
می شــود که نوســازی و به روزرســانی تجهیــزات این 
تأمین کننده اصلی کشور سال ها است از موعد مقرر گذشته 
و در نتیجه با افت فشــار مواجه شــده و پیش بینی های 
دلهره آور این است که اگر همین روند تقاضا و تولید ادامه 
پیدا کند، در سال ۱۴۲۰ با افت فشار مخازن پارس جنوبی 
و افزایش مصرف، ناترازی حدود ۱۰۰۰ میلیون مترمکعبی 
در روز ایجــاد خواهد شــد.می دانیم که گاز از مهم ترین 
حامل های انرژی در دنیا اســت که علاوه بر ایفای نقش 
جدی در رفاه جامعه، نقش مهمی در اقتصاد دارد. در حالی 
از لحاظ منابع گازی در جایگاه دومین کشور جهان هستیم 
اما در بخش صادرات تا چند سال گذشته در جایگاه بیست 
و پنجم قرار داشــتیم و امروز گفته می شــود تنها ۵ درصد 
تولیــدات گازی کشــور، صادر می شــود.ناترازی گاز در 
کشورمان دو دلیل مؤثر و عمده دارد که عدم سرمایه گذاری 
در این حوزه و توســعه نیافتگی میادین گازی در کشــور، 
همچنین مصرف بالا دو عامل مهم در ناتراز بودن گاز است.
این عوامل باعث شــد نه تنها ایران از ارزآوری های گازی 
محروم بماند بلکه زور گاز به مصرف داخلی هم نرســد. 
طبق اظهارات یک هفته پیش رئیس ســازمان برنامه و 
بودجــه در جمع هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی ایران، 
بیش از ۲۳۰ میلیارد متر مکعب گاز تولید می شــود که 
تنها ۵ درصد آن به صادرات می رسد. مصرف کشور معادل 

مصرف ۲۵ کشور اروپا و برابر با کل مصرف چین است در 
حالی که جمعیت و رشــد اقتصادی چین از ایران بســیار 
بیشتر است.مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی اعلام 
کرده اســت که ناترازی گاز در ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۲۳ 
میلیــون متر مکعــب در روز بوده و برآوردها حاکی از آن 
است که با توجه به رشد مصرف و کاهش تولید این عدد 
در سال های آینده بزرگ تر و درشت تر خواهد شد.بخشی 
از تبعات این کم و کســری گازی در کشــور خود را در 
نارضایتی های مردم و جامعه نشان می دهد و بخشی دیگر 
در اقتصاد که باز هم به نارضایتی ها اضافه می کند چرا که 
دولت در زمســتان برای اینکه شــعله بخاری مردم را کم 
نکند، فتیله صنایع به ویژه پتروشیمی ها را پایین می کشد 
کــه این خود منجر بــه کاهش تولید و در نهایت کاهش 
درآمدها می شود.گزارش های اتاق بازرگانی ایران حاکی 
است که سهم صنعت پتروشیمی در سال گذشته از مصرف 
گاز طبیعی به حدود ۷۲ میلیون مترمکعب در روز رسیده 
و عدم النفع دولت ناشــی از فروش گاز طبیعی به بخش 
خانگی و تجاری به جای تأمین گاز طبیعی خوراک صنعت 
پتروشــیمی براساس شــواهد موجود بین ۴۱۰ تا ۵۷۴ 
میلیون دلار بوده اســت.طبق بررســی های گزارش اتاق 
ایــران، بــا اعمال محدودیت ها در عرضه خوراک و در این 
شــرایط حدود ۱۷۲ میلیون دلار تا ۲۴۱ میلیون دلار از 
سود پتروشیمی ها یا ارزش افزوده کشور تلف می شود.هر 
چنــد دولت ها برای عبور از دوره ناترازی گاز، در روزهای 
ســرد سال شیر گاز صنایع و پتروشیمی ها را می بندند تا 
گاز به مردم برســد اما گزارش های پیش بینی از آینده نه 

چندان دور، چنین هشدار می دهد که تا چند سال آینده 
این مُسکن هم دیگر افاقه نمی کند و از امروز باید به فکر 

درمان این افت فشار باشیم.
در این شرایط و جدا از بحث مدیریت مصرف که مبحثی 
مفصل و مجزا اســت، راهکار مؤثر ســرمایه گذاری گازی 
اســت. می دانیم در شــرایطی که دولــت برای پرداخت 
هزینه های جاری مجبور می شود به صندوق توسعه ملی 
مراجعــه کند، نمی توان انتظار ســرمایه گذاری کلان و 
هزینه بر در بخش گاز را داشــت و با توجه به قیمت های 
دســتوری و ممنوعیت ها و محدودیت های صادراتی، این 

حوزه برای بخش خصوصی هم جذاب نیست.
این وضعیت در ایران در حالی است که اوپک اعلام کرده 
که سرمایه گذاری سالانه در پروژه های نفت و گاز در سراسر 
جهان باید تا ســال ۲۰۳۰ به ۷۳۸ میلیارد دلار برســد تا 
بتوان ضمن تأمین تقاضای جهانی هیدروکربن ها، از بحران 
عرضــه انرژی جلوگیری کرد. البته در ایران هم اقداماتی 
برای سرمایه گذاری و توسعه میادین گازی انجام شده به 
طوری که در سه سال گذشته ۶۸ هزار میلیارد تومان در 
این بخش ســرمایه گذاری شــده و طبق اعلام مدیرعامل 
شرکت نفت مناطق مرکزی ایران، برای جبران بخشی از 
ناتــرازی قرار بر این اســت که ۱۵ میــدان جدید گازی 
راه اندازی شود که در این میادین جدید روزانه ۱۲۰ میلیون 
متر مکعب گاز تولید خواهد شــد.با این حال نیاز اســت تا 
تحولی جدی در جلب سرمایه های خارجی اتفاق بیافتد 
که پیش نیازِ آن رفع موانع و چالش های پیش روی روابط 

و مناسبات خارجی است.

بر اساس برآوردها، در صورت عدم تغییر وضعیت 
تولید و مصرف گازی کشور، در سال ۱۴۲۰ با افت 
فشــار مخازن پارس جنوبــی و افزایش مصرف، 
ناترازی حدود ۱۰۰۰ میلیون متر مکعبی در روز 
ایجاد خواهد شــد.هنوز عرق خیلی ها از گرمای 
تابستانِ امسال و ناپایداری برق خشک نشده بود 
که خبر آمد احتمال دارد زمســتان از بی گازی یا 
ترس از قطع گاز بلرزند. معاون اول رئیس جمهوری 
روزهای آخر شــهریور در سخنرانی اعلام کرد: از 
الان مشخص است زمستان با ناترازی گاز روبه رو 
خواهیــم شــد.صرف نظر از پیش بینی هــای 
هواشناسانه، هشدار زمستان سرد در حالی است 
که کشورمان از لحاظ منابع با داشتن ۲۶ تریلیون 
متــر مکعــب گاز طبیعی، رتبه دوم در دنیا را دارد 
و از نظــر تولیــد بعد از آمریکا و روســیه و بالاتر از 
چین در جایگاه سوم قر ار گرفته است.گزارش های 
ســال ۱۴۰۰ نشــان می دهد مصــرف گاز بدون 
محاسبه میزان هدررفت و گازهای گمشده با ادامه 
افزایش ها طی دو دهه گذشــته به ۲۳۰ میلیارد 

متر مکعب رسیده است. 
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آمار تاسف بار بازماندگان از تحصیل

آمارهای جدیدی که منتشــر شــده از حدود ۷۹۰ هزار بازمانده از 
تحصیل در ســال جاری خبر می دهد. گرچه در ســال گذشته آماری 
مبتنی بر ۹۳۰ هزار بازمانده از تحصیل منتشر شده بود. در هر حال 
هر کدام از این آمار که دقیق تر هم باشــد تفاوتی در اصل ماجرا به 
وجــود نمــی آورد که وضعیت تحصیل عمومی در کشــور ما ناراحت 

کننده است.
شاید پدیده بازماندگی دانش آموزان از تحصیل یک موضوع اجتماعی 
باشــد اما این آسیب ناشــی از اجرای یکسری سیاستهای اقتصادی 
خاص اســت که به این وضعیت منجر شــده اســت. در واقع حامیان 
اقتصــاد بــه اصطــلاح آزاد و بازاری، تحت نام دفاع از بازار اقداماتی را 
در عرصه اقتصادی کشور انجام دادند که نتیجه آن بزرگترین موانع 

برای تحصیل اقشار فرودست کشور شده است.
وضعیت فعلی به ویژه در بخش آموزش عمومی کشورمان یک نشانه 
جدی از شکست سیاستهای مکتب فکری بازار است. سیاست هایی 
که در کشور ما اجرا شد حتی از سیاستهای کشورهای سرمایه داری 
اروپایی هم دست راستی تر و لجام گسیخته تر بود، به نحوی که امروز 
در این کشــورها ما با این حجم بازماندگان از تحصیل و آموزش بی 

کیفیت عمومی مواجه نیستیم.
این میزان کم ســابقه از فقر و نابرابری که امروز در ایران مشــاهده 
می کنیم، که یک بخش آن در زمینه آموزش همگانی است، محصول 
یک رویکرد اقتصادی خاص اســت که در نهایت منجر به دســت بالا 
پیدا کردن یکســری نهادهای قدرتمند و انحصار طلب شــده است. 
نابرابری های گسترده فعلی ناشی از همین رویکرد و سیاستگذاری های 

مبتنی بر آن بوده و هست.
پولی ســازی چنان آموزش عمومی را دگرگون کرده که هر ســاله 
آموزش و پرورش ابتدا یک اطلاعیه تکراری و بی حاصل می دهد که 
در آن اخذ پول از دانش آموزان را ممنوع می کند ولی مدتی بعد هم 
می گویند بودجه نداریم و مجبور به این کار هســتیم و مجوز آن را 
هم می دهند. پولی سازی یعنی کسانی که پول ندارند حق استفاده 
هم ندارند. پولی ســازی یعنی فقرا درس نخوانند و این متاســفانه در 

آموزش و پرورش ما نهادینه شده است.
آموزش همگانی بهترین فرصت برای ارتقای توانایی های افراد محروم 
اســت تا بتوانند به مشــارکت عمومی برای تولید محصول اجتماعی 
دســت یابنــد. بدون آموزش همگانی نمی تــوان از عدالت اجتماعی 
ســخن گفــت. پس اگر این امکان را ســلب کننــد، بخش مهمی از 
بازمانــدگان تحصیــل که قربانی نظام اجتماعــی- اقتصادی حاکم 
هســتند به بیراهه هایی کشــیده می شوند. برای سرکوب آنها نظمی 
که این وضعیت را ساخته مجبور به زدن برچسب هایی چون »اشرار« 

یا »جانی« می شود.
در یــک جامعــه، بخش بزرگی از منابــع یا باید صرف آموزش و رفاه 
همگانی می شود یا باید صرف مهار ناراضیان شود چرا که غیر از این 
راهی نیست. کسی که آموزش درست نبیند، آسیب می بیند و ناراضی 
می شود. این طور نیست که بودجه آموزش جامعه را اختصاص ندهند 
و صرف اقداماتی دیگر کنند و فکر کنند مســاله خاتمه یافته اســت. 
بودجه ای که امروز برای نیازهای اساسی مردم تأمین شود فردا برای 
پلیس، زندان و زندانبان بیشتر خرج می شود. پرواضح است که چنین 

جامعه ای روز به روز تبعیض آلودتر و نابرابرتر خواهد شد.

بیتا فکور؛ ایران اورجینال ارائه کننده اقساطی 
کالاهای دیجیتال می باشد

 معاون کسب و کار شرکت ایران اورجینال 
گفــت: با توجه به شــرایط اقتصادی حال 
حاضر، ما در شرکت ایران اورجینال به همه 
کسانی که مایلند کالای درجه یک با بازده 
پرداخــت طولانی تهیه کنند، می توانند از 
۲ شرایط ۱۹ ماهه و ۳۷ ماهه با ارائه چک 
صیادی و با ضمانت ما در ســاختار بانکی 
کشور استفاده کنند.بیتا فکور معاون کسب 
و کار شرکت ایران اورجینال، اظهارداشت: 

مجموعه ایران اورجینال ارائه کننده اقســاطی کالاهای دیجیتال اســت 
وامســال در نمایشــگاه کنگره مویایل که در مجموعه ایران مال برگزار 
می شود شرکت ایران اورجینال درغرفه مخصوص خود قرعه کشی روزانه 
برگزار کرده و شــرایط ویژه اقســاطی برای خریداران فراهم نموده است.
وی ادامه داد: بدین صورت که براساس گرید بانکی افراد که روی کدملی 
در بانک مرکزی تعریف شده با همکاری بانک ها و تائید اعتبار در سیستم 
بانکی کشــور تا سقف ۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات ارائه می کنیم.فکور 
درخصوص اینکه این تســهیلات شــامل چه نوع کالاهایی می شوند هم 
عنوان داشــت: این تســهیلات شــامل کالاهای دیجیتــال اورجینال، 
گوشی های آیفون، سامسونگ، اسپیکر، لپ تاپ ایسوز، مک بوک، ویندوز، 
کنســول بازی، لوام جانبی دیجیتال فانتزی شــامل ایرپاد، هندزفری و 
اسپیکر با برند JBL و … می باشد.وی افزود: در شرکت ایران اورجینال 
با توجه به شــرایط اقتصادی حال حاضر، ما به همه کســانی که مایلند 
کالای درجــه یــک با بازده پرداخت طولانــی تهیه کنند، می توانند از ۲ 
شرایط ۱۹ ماهه و ۳۷ ماهه با ارائه چک صیادی و با ضمانت ما در ساختار 
بانکی کشــور اســتفاده کنند. فکور ابرازداشــت: شرکت ایران اورجینال 
همواره ســعی دارد ســهولت دسترســی به کالاهای اورجینال را برای 
مشتریان فراهم کند که در کمتر از یک ساعت اعتبارسنجی می شوند و 
پس از آن می توانند وام را تحویل بگیرند.معاون کسب و کار شرکت ایران 
اورجینال تصریح کرد: مشــتریان با مراجعه حضوری و ارائه کارت پول و 
بانک، روی حساب بانکی خود می توانند وام بگیرند با این کار رفت و آمد 
به بانک کمتر می شود و از سوی دیگر تضامین گرفته شده تسهیل شده 
است و افراد به راحتی می توانند خرید خود را به انجام برسانند.وی درپایان 
سخنان خودگفت: مشتریان می توانند با برداشتن چندین محصول پکیج 
مناســبی برای خود تهیه کنند، چرا که مبلغ پیش پرداخت برای برخی 
از کالاها معادل یک قســط ۱۹ ماهه می باشــد که با توجه به گرید بانکی 

افراد تعیین می شود.
اطلاعات تماس:

آدرس فروشگاه: ولنجک، خیابان امیرآبادی، نبش کوچه هجدهم
تلفن: ۷۹۱۰۳ ۰۲۱

اینستاگرام:
iroriginal

حسین راغفر
اقتصاددان

شهرام شریعتی، فعال حوزه معدن 
در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

روش های منسوخ شده سنتی عامل اصلی 
حوادث تلخ حوزه معدن

شهرام شریعتی، فعال حوزه معدن در مورد حادثه تلخ معدن طبس بیان کرد: در رابطه 
با معدن جو طبس و اتفاقاتی که افتاده است و ۵۲ نفر از کارگران شریف کشور جان خود 
را در روز اول مهر ازدســت دادند حرف و بحث زیاد اســت؛ آن ها در روزی جان خود را 
ازدست دادند که به معدن رفتند تا برای آسایش خانواده خود تلاش کنند و فرزندانشان 
بتوانند درس بخوانند. حادثه روز اول مهر که در معدن طبس اتفاق افتاد به حدی موضوع 
غیرقابل توجیهی است که شاید از امروز به بعد، باید بیشتر به چشم پیگیری و پیشگیری 
از اتفاقات شبیه به آن صحبت کرد. زیرا وقتی می گوییم ۵۲ نفر کشته شدند، عمق فاجعه 
را ایــن طــور می توان بیان کرد که در حال حاضر، مرگبارترین حادثه تاریخ معدن کاری 
ایران نام گرفت؛ چراکه در معدن یورت، حدود ۴۳ نفر از هموطنان ما کشته شدند و با 
این حادثه معدن طبس، جان بیش از ۵۰ نفر از هموطنان ازدست رفت و به همین دلیل، 
هیچ توجیهی قابل قبول نیست و حتی اگر گفته شود در کشورهای بزرگ و کشورهای 
معدنی دنیا نیز، حوادث مشابه زیادی رخ می دهد. اصلًا این جملات قابل قبول نیستند. 
چون در کشــورهای بزرگ اتفاق های بزرگی نیز رخ می دهند تا جایی که دریک کشــور 
بزرگ صاحب معدن، میلیاردها دلار ســود حاصل می شــود و در آن میان، اتفاقی هم 
می افتد. اما در ایران که ســهم معدن و صنایع معدنی در GDP پایین اســت حتی یک 
نفر کشته هم، غیرقابل قبول است. موضوع ایمنی صرفاً مربوط به معدن کاری در ایران 
نیست بلکه ما در جاده ها و حوادث هوایی مان نیز، کشته های زیادی می دهیم. همه این 
اتفاق ها به این دلیل هستند که ما پروتکل ها را به صورت مشخص رعایت نمی کنیم؛ به 
طوری که ما سال هاست در زمینه های ایمنی، بهداشت و محیط زیست و HSE آیین نامه 
داریم ولی نظارتی بر آن ها نداریم و سازمان های نظام مهندسی معدن بدنبال این هستند 
که هر طور شده قرارداد مسئول فنی را منعقد کنند و نظارتی بر این موضوع وجود ندارد 
و وقتی هزینه های مسئول فنی را صاحب معدن می دهد و سازمان نظام مهندسی عملًا 
فقط سهم قراردادی خود را دریافت می کند و کنار می رود و نظارت کافی ندارد و همه 
چیز را به مســئول فنی و صاحب معدن می ســپرد و در نهایت، در قوانین اعلام می کند 

که هر اتفاقی افتاد مسئول، صاحب معدن است همین اتفاق های تلخ رخ می دهند. 
وی در ادامه گفتگو با »نقش اقتصاد« ادامه داد: در نتیجه، با این روش ها نمی توان یک 
معــدن کاری امــن را انجــام داد. چون صاحب معدن هرچقدر هم بخواهد جبران کند با 
وقوع چنین حوادثی مثل حادثه معدن طبس، جان ۵۲ نفر از دســت می رود و ســازمان 
نظام مهندسی معدن و وزارت صنایع معادن و همه افرادی که باید به عنوان ناظر در این 
بخش حضور داشــتند متأســفانه، وظیفه قانونی خود را انجام ندادند. این در حالی است 
که اگر با آقایان مسئول صحبت شود خواهند گفت که وظایف قانونی ما این بوده است 
فردی را به عنوان مســئول فنی قرار دهیم. اما باید توجه کرد مســئول فنی که صاحب 
معدن حقوقش را می دهد چه ارزشــی دارد؟ بنابراین، همه پروتکل هایی که در دنیا در 
خصوص موضوع معدن کاری به ویژه معادن زغال نوشته شده اند نیاز به بازنگری دارند 
و باید این کار را انجام دهیم. نه تنها آئین نامه های ایمنی ما در معادن بســیار قدیمی 
هستند بلکه روش های ما نیز، قدیمی اند و لوازم و تجهیزات جدیدی نداریم ولی با این 
وجود، در حال حاضر نظارت بر همان پروتکل های قدیمی هم برای ما سخت شده است. 
شــهرام شــریعتی ادامه داد: دســتگاه های سنجش میزان گاز در معادن چیزی است که 
الان در دانشــگاه های دنیا مورد اســتفاده قرار می گیرد؛ بنابراین وقتی معدن کاری را به 
ســمتی می بریم که هم ســنتی اســت و هم نظارت ندارد و هم این که مسببان آن تحت 
پیگرد جدی قرار نخواهند گرفت و در نهایت، بودجه لازم برای برخی از مسائل در کشور 
وجود ندارد خواه ناخواه باید منتظر حوادث جدید دیگری در این مســیر باشــیم. ما اگر 
می خواهیم سهم معدن مان را در GDP افزایش دهیم باید روی سرمایه گذاری مان کار 
کنیم و آن را نیز افزایش دهیم که بخشی از این سرمایه گذاری ایمنی و بخش دیگری 
از آن، سرمایه گذاری بهداشتی و زیست محیطی است؛ همان چیزی که ما همیشه تحت 
عنوان HSE از آن یاد می کنیم. موقعی که حادثه طبس اتفاق افتاد در لحظه ابتدایی، 
تعداد کشته شدگان، ۱ و سپس ۱۳ نفر اعلام شد و بعد از ساعاتی، تعداد عزیزان جان باخته 
در این حادثه به ۵۲ نفر رســید و با این اتفاق، قطعاً جامعه معدنی عزادار عزیزانی اســت 
که ازدست داده است. باید این حادثه طبس را به نوع دیگری نیز، بررسی کرد. الان باید 
همه تقصیرات را گردن بخش خصوصی بیندازیم؟ قطعاً این طور نیست. زیرا وقتی دولت 
خودش نظارت نمی کند و امکانات لازم را در اختیار بخش خصوصی قرار نمی دهد و دنیا 
را به روی معادن و صنایع بسته است و نقل و انتقال پولی صورت نمی گیرد و مسائلی از 
این دست وجود دارند؛ بنابراین نمی توانیم یقه فعال بخش خصوصی را بگیریم و بگوییم 
عامل اصلی این قضایاست.چون اگرچه بی مسئولیتی بخش خصوصی در این زمینه را 
قبول داریم و باید به نبود نظارت سازمان نظام مهندسی بپردازیم که چرا مسئولان فنی 
معادن خود را به گونه ای انتخاب نمی کند که نظارت لازم را داشته باشد و حقوق خود 
را از کارفرمای بخش خصوصی یا دولتی بگیرد و در این میان، اگر سازمان نظام مهندسی 
بودجه ای ندارد باید تعطیل کند. زیرا این منطقی نیست و دولت هم باید برای این منظور 
پاسخگو باشد. زیرا برخی از افراد همیشه فشار می آورند که باید روی بخش خصوصی 
کار شود و از آن حمایت صورت بگیرد در حالی که بزرگترین حمایت های فعلی، نظارت، 
باز کردن بازارهای جهانی، آوردن ماشین آلات نوین و... است. در خصوص این معدن، 
حتمــاً باید بحث ســنجش گاز مورد نظارت خــاص قرار می گرفت. در نتیجه، با در نظر 
گرفتن مجموع صحبت ها به نظر می رســد مجموعه ای از افراد مقصر هســتند و این که 
فقط یقه یک نفر خاص به عنوان مدیر یا صاحب معدن گرفته شود و بگوییم همه تقصیرها 
گردن اوست اصلًا این طور نیست. در نتیجه، دولت، سازمان نظام مهندسی، معدن کار 
و... باید سهم خود از قصوری که داشته اند را بپذیرند. چون این نابسامانی که در بخش 
معدن وجود دارد کار امروز و دیروز و ۲۰-۱۰ ســال پیش نیســت. به همین دلیل، همه 
باید مســئولیت خود را بپذیریم و از خانواده های داغدار حمایت فراوانی کنیم. زیرا این 
خانواده ها عزیزی را ازدست داده اند که نان آورشان بوده است و اگر آن ها مجبور نبودند 
اجازه نمی دادند که عزیزانشــان وارد عمق زمین شــوند و ســخت ترین کار دنیا را انجام 
دهند؛ بنابراین الان وظیفه دولت اســت که به خاطر اتفاقات رخ داده؛ چه معدن بیمه 
بوده یا نبوده است بدنبال بهانه های اینچنینی نباشد و همه هزینه های این خانواده های 
عزیــز را متقبــل شــود و آن ها را پرداخت کنــد و از این عزیزان حمایت صورت بگیرد تا 
بتوانند تا حدی از این مصیبت جانکاهی که برای آن ها رخ داده است رهایی پیدا کنند؛ 

هرچند که هیچ چیز، جای جان عزیزان ازدست رفته شان را پرُ نخواهد کرد.

در حالــی که امروزه بســیاری از خریدها آنلاین 
انجام می شود، اما خرید آنلاین برخی از محصولات 
نظیر گوشت، چالش هایی برای مردم ایجاد کرده 
اســت. حال به دلایل مختلفی از جمله اختلاف 
قیمت هــا، نگرانی از کیفیت محصولات، رعایت 
نکات بهداشتی و... فروش اینترنتی گوشت قرمز 

از ابتدای پاییز ممنوع اعلام شد.
فروش آنلاین گوشت، در حالی که راحتی را برای 
مصرف کنندگان به ارمغان آورده، اما ســلامت و 
امنیت غذایی جامعه را به خطر انداخته اســت. 
نبود نظارت کافی، موجب شده محصولات فاسد 
یا آلوده به راحتی در دســترس مصرف کنندگان 
قــرار گیرد. علاوه بر این، تفاوت فاحش قیمت ها 
در فروشگاه های آنلاین با بازار، سؤالات بسیاری 
در مــورد کیفیت و نحــوه عرضه این محصولات 
ایجــاد کرده اســت.رقابت ناســالم در این بازار 
شــفافیت را کاهــش داده و منجــر بــه افزایش 
نگرانی ها در مورد منشاء عرضه گوشت شده است. 
ایــن وضعیــت نه تنها ســلامت جامعه را تهدید 
می کند، بلکه اعتماد مصرف کنندگان را ســلب 
کرده و به اقتصاد خرده فروشی سنتی ضربه زده 
است. حال سؤال اینجاست که آیا فروش اینترنتی 
گوشت غیرقانونی است؟ اگر غیرقانونی است چرا 
فروش اینترنتی گوشت همچنان انجام می شود؟

بررسی بازار گوشت قرمز ��
بررسی فروشگاه های اینترنتی حاکی از آن است 
که قیمت برخی اقلام گوشت با قیمت آن در بازار 
سنتی متفاوت است. برای مثال گردن گوسفندی 
بــه عنوان یکی از محبوب ترین انواع گوشــت، با 
قیمــت ۶۸۹ هــزار تومان به ازای هر کیلوگرم در 
بازار توزیع می شود. اما در فروشگاه های اینترنتی 
گردن گوســفندی با قیمت یک میلیون و ۳۸۰ 
هزار تومان به ازای هر کیلوگرم به فروش می رسد.

همچنین ران ممتاز گوسفندی هم با قیمت یک 
میلیون و ۶۸۰ هزار تومان در اختیار مصرف کننده 
قــرار می گیــرد. امــا همیــن نوع گوشــت در 
فروشــگاه های اینترنتی با قیمت یک میلیون و 

۸۴۰ هزار تومان توزیع می شود.
فعالیت کدام فروشگاه ها غیرقانونی است؟ ��

منصور پوریان، رئیس شــورای تأمین دام، درباره 
فــروش اینترنتی گوشــت در بــازار در گفتگو با 
تجارت نیــوز توضیح داد: برخی از فروشــگاه ها و 
کارخانه ها برای فروش محصول خود سایت هایی 
راه انــدازی کرده انــد. چنیــن فروشــگاه ها و 
کارخانه هایی باید مجوزهای لازم نظیر مجوزهای 
بهداشتی و قرنطینه ای را داشته باشند تا بتوانند 
کالاهایی همچون گوشت، مرغ و ماهی را عرضه 
کننــد. از طرفــی بازرســی های لازم هم از این 
فروشــگاه ها انجام می شود و اگر گوشتی فاسد یا 
آلوده باشــد از گردونه مصرف حذف می شود. در 
بحث فروشــگاه های اینترنتی چون واحد صنفی، 
نحــوه نگهــداری و عرضه و مجوزهای لازم برای 
مصرف کننده مشــخص نیست، در نتیجه چنین 
فروشــگاه هایی خلاف بازار عمــل می کنند. در 

نتیجه فعالیت آنها هم غیرقانونی است.
او درباره چالش های خرید اینترنتی گوشت برای 
مصرف کننــدگان گفت: از آنجا که گوشــت یک 
کالای مهم در ســبد خرید خانواده ها محســوب 
می شــود، بنابراین خریــد اینترنتی آن می تواند 
چالش هایی برای مصرف کننده به دنبال داشــته 
باشــد. بــرای مثــال ممکــن اســت گوشــت 
خریداری شده با گوشتی که فرد تحویل می گیرد 
متفاوت باشد. از طرفی امکان پیگیری و رصد هم 
برای مصرف کننده امری دشوار به شمار می رود. 
در نتیجه بهتر اســت کالاهایی همچون گوشت، 
اینترنتی خریداری نشوند. در واقع اگر فردی قصد 
خرید اینترنتی گوشــت را دارد، بهتر اســت از 
امکانات فروشگاه مد نظر برای نگهداری گوشت 
آگاه باشــد. مثلًا فروشگاه های زنجیره ای و حتی 

سوپر گوشت ها این امکانات را دارند. درصورتی که 
فروشــگاه مربوطه امکانات لازم را نداشته باشد، 

قطعاً سلامت افراد هم به خطر می افتد.
تفاوت قیمت میان فروشگاه های اینترنتی و بازار ��

 رئیس شــورای تامین کنندگان دام درباره علت 
تفاوت قیمت میان بازار و فروشگاه های اینترنتی 
تصریــح کرد: یکی از دلایل امر نظارت نکردن بر 
این فروشگاه هاست. چراکه بر چنین فروشگاه هایی 
هیچ گونه نظارت و ردگیری وجود ندارد. بنابراین 
بسیاری از قیمت های غیرواقعی ناشی از فعالیت 
و قیمت گذاری چنین فروشگاه هایی است. البته 
ایــن معضــل در بخش دام هم وجــود دارد که 

همچنان حل نشده باقی مانده است.
پوریان برای حل این مشکلات پیشنهاد داد: برای 
حل این مشــکل نظارت یک امر ضروری اســت. 
چراکه باید فضا به شکلی مدیریت شود که بتوان 
بــر فعالیت چنین فروشــگاه هایی نظارت کرد. 
همچنین در این راستا باید از روش های مناسب 
بهره گرفت. در واقع برخی از این فروشــگاه ها به 
دنبال ایجاد التهاب در بازار هستند که در صورت 
نبــود نظارت، قطعاً مشــکلات عدیده ای پیش 

خواهد آمد.
بر اســاس این گزارش، از آنجا که گوشــت یک 
کالای اساسی و مهم در سبد خرید خانواده های 
ایرانی اســت، بنابراین اینکه این گوشت چگونه 
در اختیار مصرف کننده قرار می گیرد هم اهمیت 
پیــدا می کند. برخی از فروشــگاه های اینترنتی 
علاوه بر اینکه مجوزهای لازم را ندارند، گوشــت 
را هم با قیمت بالایی به فروش می رسانند که این 
امــر منجر بــه التهاب بازار می شــود. در نتیجه 
بهترین راهکار برای حل این مشــکل، مدیریت و 
نظارت با روش های صحیح است.با این حال دولت 
بار دیگر به جای حل مســاله اقدام به پاک کردن 
صورت مســاله کــرد تا علاوه بر فروشــگاه های 
اینترنتــی، مصرف کننــدگان را هم به دردســر 

بیندازد.
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در این کشور طلاق ممنوع است گوگل در نقش یک معلم جهانی دانشمندان و درک زبان گیاهان
اگر زن و شوهری در این کشور از یکدیگر دل سرد شوند 
یا حتی مورد خیانت واقع شوند، از نظر قانونی مجبورند 

همچنان به ازدواجشان پایبند باشند.
بر طبق قوانین کشــور فیلیپین حتی زنانی که توســط 
شوهرانشان مورد آزار و اذیت قرار می گیرند، راهی برای 
رهایی ندارند. به گزارش یورونیوز، جواب آن در یک کلمه 
خلاصه می شــود: مذهب کاتولیــک. دینی که در قرن 

شانزدهم با اسپانیایی ها که برای استعمار مجمع الجزایر فیلیپین آمده بودند، وارد 
این کشــور شد.سیســیلیا فرانسیسکو-تن، اســتاد الهیات در ملبورن در گفتگو با 
ای بی سی نیوز گفت: »کلیسای کاتولیک به جدایی ناپذیری ازدواج باور دارد. ازدواج 
یک تعهد مادام العمر است که هیچ قدرت انسانی نمی تواند آن را فسخ کند. ازدواج 

میان افراد غسل تعمید داده شده فقط با مرگ پایان می یابد.«

دانشــمندان ادعا می کنند که ما شــاید بتوانیم از 
پس ترجمه زبان گیاهان بربیاییم. این دستاورد، 
در صورت تحقق، کمک زیادی به افزایش فهم ما 
از اکوسیستم های گیاهی و پیش بینی مخاطرات 
کشــاورزی و جنگل هــا خواهد کــرد. طبق یک 
 ،The Conversation گزارش منتشرشده در
مــا معمولاً گیاهــان را موجوداتی منفعل درنظر 

می گیریــم اما آن هــا روش منحصربه فردی برای ارتباط با یکدیگر دارند. 
ارتباط آن ها بسیار بیشتر از چیزی است که روی زمین به نظر می رسد، و 
تحقیقات نشان می دهد که آن ها از یک سیستم ارتباطی بسیار پیچیده تر 

از آن چه پیش از این تصور می شد استفاده می کنند.

مدیرعامــل گوگل ســوندار پیچای از تشــکیل 
صندوق ۱۲۰ میلیون دلاری برای آموزش جهانی 

هوش مصنوعی خبر داد.
در یکــی از اجلاس ســازمان ملــل در تاریخ ۲۱ 
سپتامبر ۲۰۲۴، مدیرعامل گوگل ساندار پیچای، 
 )AI( بــه توانمندی تحول آفرین هوش مصنوعی

اشــاره کــرد و ابتــکاری مهم را با هدف آمــوزش و تربیت در زمینه هوش 
مصنوعــی در سراســر جهــان اعلام کــرد. پیچای هــوش مصنوعی را 
تغییر دهنده ترین فناوری تاکنون توصیف کرد و بر لزوم دسترســی برابر 
بــه مزایــای آن تاکید کرد. او از ایجــاد صندوق جهانی فرصت های هوش 

مصنوعی به ارزش ۱۲۰ میلیون دلار خبر داد. 

یادداشت

اینفوگرافیک گپ

نگاه روز

آرزو صبوری
روزنامه نگار

چرا فروش اینترنتی گوشت قرمز غیرقانونی اعلام شد؟

شفافیت حلقه مفقوده خریدهای آنلاین
حانیه سراج
روزنامه نگار

بازتاب

نکاتی پیرامون بودجه ۱4۰4

 

جزئیات و ویژگی های بودجه سال آینده هنوز مشخص نیست، اما هم اکنون 
ما مسائل متعددی در زمینه بودجه داریم که مهم ترین آن، عبارت است از 
کمبود منابع ریالی و ارزی که دولت چهاردهم باید برای آن چاره ای بیاندیشد 
و به اصطلاح در بخش تأمین منابع و در بخش هزینه کرد، ســازمان برنامه 
وبودجه باید تصمیم گیری کند تا به نحو مطلوب آن را انجام دهد. دولت الان 
بهتر از هر کسی می داند که الان در چه حوزه هایی دچار کمبودهای شدید 
هســتیم. مثلًا در حوزه حقوق پرســنل دولت، بیمه ها و صندوق های متعدد 

باید منابع این ها تأمین شود و از این قبیل موارد بسیار است.

از الان نمی توان در مورد بودجه ســال ۱۴۰۴ قضاوت کرد ولی باید امیدوار 
بود که بودجه تنظیم شده بتواند به واجب ترین حوزه ها رسیدگی کند و این 

مشکلات را کاهش دهد؛ مخصوصاً کسری بودجه.
منابعی که اکنون ما در بودجه داریم منابع قابل توجهی نیســت و موفقیت 
در تأمین آن به دریافت مالیات و رشد بخش های مختلف اقتصادی بستگی 
دارد. اگر این بخش های مختلف اقتصادی رشــد کافی پیدا کنند می شــود 
انتظار داشــت که مالیاتی که به دولت داده می شــود قابل توجه باشد. این ها 
توصیه نیســت، در حقیقت این ها واقعیت هایی اســت که همه می دانیم و با 
توجــه بــه موجودی که بودجه دارد به همان میزان در آینده اثرگذار خواهد 
بود؛ بنابراین تأمین منابع برای بودجه اعم از ریالی و ارزی، به بهبود سیاست 
خارجی، رشد صادرات نفت و سایر کالاها و رشد بخش های مختلف اقتصادی 

وابسته است.

بایزید مردوخی
 اقتصاددان
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